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INTRODUCERE

Un pastor a fost chemat pe neaşteptate să ţină un serviciu divin 
într-o casă, undeva, la ţară. A cerut o Biblie, din care să citească, dar 
nu s-a putut găsi aşa ceva. Totuşi, după în delungi căutări, a fost desco-
perită o Biblie undeva prin pod, într-o ladă marinărească. Poate o să 
vi se pară ciudat, dar pe ladă era scris: „Nedorită în această călătorie”. 

Astăzi sunt mulţi oameni care neglijează Biblia, ca şi cum ar spune: 
„Nu am nevoie de ea în călătoria mea prin viaţă”. Din nefericire, oame-
nii aceştia întorc spatele singurului ghid sigur. Dar lecţiile acestea au 
fost scrise astfel încât la fiecare dintre ele va trebui să foloseşti Biblia. 

William K. Chapman, un mare cercetător şi profesor de Biblie, 
ne-a lăsat următoarele sfaturi: 

(1) Studiază Biblia şi tema pentru ziua respectivă, din lecţia Şcolii
de Sabat.

(2) Roagă-te. Înainte de a deschide Biblia, roagă-te pentru ca Du-
hul Sfânt să te călăuzească.

(3) Scrie. Notează-ţi ideile principale, pe măsură ce înveţi. Îţi va fi 
de folos când vei repeta. 

(4) Treci la acţiune. Trăieşte principiile pe care le-ai învăţat.
(5) Spune-le şi altora. Caută pe cineva căruia să-i poţi spune despre 

minunatele lucruri pe care le-ai descoperit în Biblie. 
Domnul să te binecuvânteze în timp ce vei studia aceste lecţii şi le 

vei pune în practică în viaţa ta.

 CUM SE FOLOSEŞTE ACEST GHID DE STUDII BIBLICE

>> PASUL 1: Foloseşte fiecare lecţie aşa cum este mai eficient
pentru tine. Fiecare secţiune are notată alături o zi a săptămânii, dar, 
în timp ce studiezi, poţi amesteca şi asocia secţiunile. Poate preferi 
să alegi secţiunea „Cum se întâmplă?” în Sabat sau duminică. Foarte 
bine. Poate vei dori să studiezi câte un text biblic în fiecare zi. La fel de 
bine. Secţiunile sunt recomandate în orice ordine.

>> PASUL 2: Mai întâi de toate, alege-ţi propriul text de memo-
rat. Vei observa că trebuie să alegi din secţiunea pentru miercuri tex-
tul pe care îl preferi pentru săptămâna respectivă. Aceasta te va ajuta 
să îţi personalizezi lecţia. Notează-l în locul rezervat şi recapitulează-l 
în fiecare zi.

>> PASUL 3: Nu uita să notezi propriul mesaj prin care să te
citezi singur Sabatul următor. Secţiunea pentru luni cuprinde citate 
ale altor persoane. Uneori, există câte unul sau două care nu reflectă 
atitudini creştine, precum lucruri pe care le citeşti, le auzi sau le vezi 
în jurul tău în fiecare zi. O idee pentru citatul tău ar fi să corectezi un 
asemenea mesaj, dacă există unul pentru săptămâna respectivă. 
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Dumnezeu – trei în unul

Fiecare dintre noi este identificat cu ajutorul nume-
lui – un nume de familie şi un prenume. Te poţi numi 
Tudor Georgescu, Andreea Popa ş.a.m.d. Numele este 
cel care te deosebeşte de celelalte persoane din familie, 
din şcoală, din clasă, din comunitate, din Şcoala de Sa-
bat. La acestea se mai poate adăuga eventual domnul…, 
arătând că este vorba de o persoană de sex masculin, sau 
doamna… ori domnişoara…, pentru o persoană de sex 
feminin. Însă acest cuvânt, acest titlu, nu te deosebeşte 
prea mult de ceilalţi. Există mulţi domni şi multe doamne 
şi domnişoare şi, chiar dacă nu eşti la fel ca ceilalţi, titlul 
acesta nu spune prea mult despre tine, fiindcă tu eşti tu.

Cred că putem gândi la fel şi despre Dumnezeu. Ce 
este numele Său? De multe ori, când rostim cuvântul 
Dumnezeu, considerăm că acesta este numele Său. Dar 
nu este adevărat. „Dumnezeu” este un cuvânt cu valoare 
descriptivă, la fel ca „domnul” sau „doamna”, titlurile sau 
cuvintele despre care vorbeam mai înainte. În vechime, 
existau mulţi zei sau dumnezei, îndeajuns de mulţi ca să 
fie câte unul pentru fiecare tip de activitate a oamenilor. 
Desigur că ai auzit de unii foarte cunoscuţi, ca: Zeus, Ju-
piter, Venus, Hermes, Diana, Vulcan, Şiva, Baal, Isis şi 
lista ar putea continua. Aceste zeităţi au fost imaginate 
de oameni, ca având calităţi şi defecte omeneşti. Altfel 
spus, aceşti zei nu erau cu nimic mai buni decât fiinţele 
umane. Şi atunci, cum se aşteptau oamenii ca aceşti zei 
să le asculte rugăciunile, să-i scape din necazuri sau să îi 
salveze pentru veşnicie?

Nu este de mirare că adevăratul Dumnezeu, Cel pe 
care Îl descoperă Biblia, avea nevoie de un nume deose-

bit, altfel decât numele acestor zei. El era cu totul 
deosebit de ei şi era nevoie de un nume deosebit, 
pentru ca oamenii să nu-L încurce în mintea lor, 
în niciun fel, cu miile de zeităţi plăsmuite de ima-
ginaţia lor.

În timpurile Noului Testament, Dumnezeu a 
fost cunoscut sub un nume cu totul neobişnuit, 
care ne spune că, prin „Dumnezeu”, trebuie să 
înţelegem trei Persoane, care sunt de fapt una. 
Numele acesta este Sfânta Treime, sau Trinitatea. 
Uneori, pentru a ne referi la cele trei Persoane ale 
Dumnezeirii, folosim numele de Dumnezeire sau 
Divinitate.

Când un creştin din primele secole era între-
bat care este Dumnezeul lui, el putea răspunde: 
„Dumnezeul meu este Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt”. 
Când i-a trimis să vestească Evanghelia, Isus le-a 
spus ucenicilor să-i boteze pe cei care aveau să 
creadă, iar botezul să fie făcut în numele Tatălui, 
al Fiului şi al Duhului Sfânt (Matei 28:19). Acesta 
era numele care trebuia folosit. Iată de ce putem 
folosi acest întreit nume pentru Dumnezeul creş-
tinilor; numele acesta este numele adevăratului 
Dumnezeu, al Celui care este altfel decât toţi zeii 
închipuiţi de oameni.

Numele lui Dumnezeu
START

3

1 Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Când eram copil, locuiam la oraş, astfel

că ne plăcea să facem excursii – mer-
geam de obicei cu cortul. Întotdeauna eu 
aveam îndatoriri bine stabilite, fie că era
vorba de montarea cortului, seara, fie de
strângerea lui, pentru plecare. „Facem to-
tul împreună, trei ca unul”– spunea tata
de fiecare dată. Eu aveam grijă de „beţe”
şi de cuiele pentru ancorare, mama avea
în grijă interiorul – fiecare ştia foarte pre-
cis ce avea de făcut.

� „Facem totul împreună, trei ca unul” –
această formulă a tatei este o ilustrare
foarte simplă a felului în care lucrează
Dumnezeu pentru binele nostru. Cele
trei Persoane ale Dumnezeirii lucrează
împreună în armonie, la fel ca membrii
unei familii unite. Fiecare are partea Sa,
precis stabilită; totuşi sunt una în scopuri
şi în planuri.

� Încearcă să-ţi aminteşti o ocazie în care
familia ta a lucrat „în echipă, toţi ca unul”,
pentru a realiza ceva deosebit. Ce ai avut
tu de făcut atunci? Cum a fost?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

1 2

4

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Trei persoane vii alcătuiesc Treimea cerească:
numele acestor trei Persoane ale Dumnezeirii
sunt: Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt. Persoa nele Dum-
nezeirii Îşi unesc eforturile cu cele ale credincio-
şilor subordonaţi cerului spre a trăi o viaţă nouă 
în Hristos.” – Ellen White, autoare inspirată

� „În Scripturi este vorba de trei Persoane divine,
fiecare dintre Ele este Dumnezeul cel adevă-
rat, totuşi un singur Dumnezeu, nu mai mulţi.
Dumnezeu Tatăl S-a făcut vizibil în Dumnezeu
Fiul şi Îşi revarsă puterea dătătoare de viaţă prin 
Dumnezeu  Duhul.” – Calvin, reformator

� „Natura reală a lui Dumnezeu pentru noi este
o taină. Noi putem înţelege din viaţa şi natura
specifică a lui Dumnezeu numai cât ni s-a des-
coperit în revelaţia divină. Orice speculaţie sau
închipuire în acest domeniu este zadarnică.” –
Vilhelm Moldovan, autor creştin

� „Cel mai dificil lucru legat de conceptul creştin
al Trinităţii constă în aceea că nu există o mo-
dalitate adecvată pentru a o explica. Trinitatea
este un concept imposibil de înţeles pe deplin de 
către orice fiinţă umană prin propria înţelepciu-
ne. Dumnezeu este infinit mai mare decât sun-
tem noi, prin urmare nu ne putem aştepta să
Îl putem înţelege pe deplin. Biblia ne învaţă că
Tatăl este Dumnezeu, că Isus este Dumnezeu şi
că Duhul Sfânt este Dumnezeu. De asemenea,
Biblia ne învaţă că există un singur Dumnezeu.”
– Comentariul biblic AZŞ
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3 MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt sunt trei Persoane dis-

tincte, diferite, dar nu lucrează independent. Îm-
preună sunt Dumnezeu şi împreună Se implică
în aceeaşi lucrare – de a ne arăta ce înseamnă iu-
birea divină. Mântuirea noastră este un dar care
vine de la toate cele trei Persoane ale Dumneze-
irii. Aceasta este marea taină a unităţii – Trei în
Unul. Pavel spune: „Este un singur trup, un singur 
Duh, după cum şi voi aţi fost chemaţi la o sin-
gură nădejde a chemării voastre. Este un singur
Domn, o singură credinţă, un singur botez. Este
un singur Dumnezeu şi Tată al tuturor, care este
mai presus de toţi, care lucrează prin toţi şi care
este în toţi” (Efeseni 4:4-6).

� Biblia vorbeşte despre mai multe „taine”. Scrie, în
dreptul fiecărui text, „taina” la care se referă.

Luca 8:10

 _______________________________________
_______________________________________
 _______________________________________

1 Timotei 3:9 

 _______________________________________
_______________________________________

 ______________________________________

Romani 11:25 

 _______________________________________
_______________________________________
 _______________________________________

1 Corinteni 15:51 

 _______________________________________
_______________________________________

 ______________________________________

Apocalipsa 10:7 

 _______________________________________
_______________________________________
 _______________________________________

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Geneza 1:26

„Apoi Dumnezeu a zis: «Să facem om după 
chipul Nostru, după asemănarea Noas-
tră…»”

� Exodul 34:6
„Şi Domnul a trecut pe dinaintea lui şi a
strigat: «Domnul, Dumnezeu este un Dum -
nezeu plin de îndurare şi milostiv, încet la
mânie, plin de bunătate şi credincioşie».”

� Deuteronomul 6:4
„Ascultă, Israele! Domnul, Dumnezeul
nostru, este singurul Domn.”

� Matei 28:19
„Duceţi-vă şi faceţi ucenici din toate nea-
murile, botezându-i în Numele Tatălui şi al
Fiului şi al Sfântului Duh.”

� Ioan 10:30
„Eu şi Tatăl una suntem.”

� Ioan 14:16
„Şi Eu voi ruga pe Tatăl, şi El vă va da un alt
Mângâietor (Greceşte: Paraclet, apărător,
ajutor), care să rămână cu voi în veac.”

� Ioan 15:26
„Când va veni Mângâietorul, pe care-L voi
trimite de la Tatăl, adică Duhul adevărului,
care purcede de la Tatăl, El va mărturisi
despre Mine.”

� Efeseni 3:14-17
„…Iată de ce, zic, îmi plec genunchii îna-
intea Tatălui Domnului nostru Isus Hristos,
din care îşi trage numele orice familie, în
ceruri şi pe pământ, şi-L rog ca, potrivit cu
bogăţia slavei Sale, să vă facă să vă întăriţi
în putere, prin Duhul Lui, în omul dinăun-
tru, aşa încât Hristos să locuiască în inimile 
voastre prin credinţă…”

� Efeseni 4:5
„Este un singur Domn, o singură credinţă,
un singur botez.”

Vezi şi: 1 Corinteni 12:4-6; 13:14; 
1 Petru 1:2; 1 Ioan 5:7

4

5
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JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Când ne gândim la Dumnezeu, ne vine

imediat în minte o întrebare: Cum este
Dumnezeu?

� Biblia ne spune multe despre El:

– Dumnezeu este veşnic – El există din
veşnicii, El nu are început şi nu va avea
sfârşit (Psalmii 90:2);

– Dumnezeu este atotputernic – El poa-
te să reali zeze tot ce doreşte. Iov spune:
„Ştiu că Tu poţi totul şi că nimic nu poate
sta împotriva gândurilor Tale” (Iov 42:2).
(Vezi şi Matei 19:26.)

– Dumnezeu este neschimbător – carac-
terul Său este statornic şi de neschimbat:
„Căci Eu, Domnul, nu Mă schimb” (Ma-
leahi 3:6). (Vezi şi Iacov 1:17.)

– Dumnezeu este atotcunoscător – ca-
litatea aceasta, nu mită şi omniscienţă,
înseamnă că El ştie absolut tot, în mod
desă vârşit, fie că este vorba de trecut, de
prezent sau de viitor, fie că este vorba de
un popor, de omenire, în general, sau de
un singur om, de fiecare dintre noi, per-
sonal. Iov a fost întrebat: „Înţelegi tu…
minunile Aceluia a cărui ştiinţă este desă-
vârşită?” (Iov 37:16)

– Dumnezeu este omniprezent  – adi-
că este prezent peste tot, oriunde. Este
vorba de o prezenţă spirituală, dar o pre-
zenţă foarte reală. Avem asigurarea că,
oriunde ne-am afla, Dumnezeu este aco-
lo, alături de noi, gata să ne ajute. Pavel
spune că Dumnezeu „nu este departe de
fiecare dintre noi” (Faptele 17:27).

� Ar trebui să fim mai mult decât recu-
noscători că Dumnezeu, căruia Îi slujim,
poate să ne protejeze, să ne înveţe, să ne
călăuzească şi să ne mântuiască.

5 6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� De ce trebuie să ne închinăm şi să-I slujim lui

Dumnezeu, să-I acordăm timpul, atenţia şi ado-
rarea noastră? Cred că Dumnezeu nu are nimic
împotriva unor astfel de întrebări, deoarece ne
dă răspunsul la ele în Biblie. Iată-le:

� Dumnezeu este iubire (1 Ioan 4:8). Nu am mai
auzit ca vreun zeu sau idol să iubească. De obi-
cei, zeii sau idolii trebuie îmbunaţi, înduplecaţi
– altfel, slujitorii lor se pot aştepta la răzbunări
aducătoare de nenorociri.

� Dumnezeu este plin de har (Tit 2:11). El cunoaş-
te toate nevoile noastre şi este gata să ne ajute.
El Îşi întinde asupra noastră harul Său plin de iu-
bire şi vrea să ne mântuiască, dacă şi noi dorim
lucrul acesta.

� Dumnezeu este sfânt (Psalmii 99:9). Tot ce are
vreo legătură cu Dumnezeu este sfânt. Dacă sun-
tem ai Lui, suntem şi noi făcuţi sfinţi. El ne face
părtaşi ai caracterului Său.

� O altă caracteristică a lui Dumnezeu, pe care o
uităm adesea, este dreptatea. Dumnezeu este
drept. El răsplăteşte fiecăruia „după faptele sale” 
(Apocalipsa 22:12). El nu uită relele pe care le
fac păcătoşii, iar aceşti oameni vor avea de plătit
pentru faptele lor.

� Caută în Biblie alte caracteristici ale lui Dumne-
zeu şi enumeră-le mai jos.

 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________

� Vorbeşte despre modul în care ai experimentat
una dintre aceste calităţi ale lui Dumnezeu.

6
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2

START

Îmi amintesc
Am avut privilegiul să cresc într-o familie fericită,

cu părinţi iubitori. Întotdeauna l-am privit pe tata ca pe 
capul familiei, cel care le purta de grijă tuturor celor din 
casă. El era managerul şi directorul „firmei” şi făcea totul 
astfel încât să ne fie cât mai bine mamei şi nouă, copiilor.

Tata se îngrijea să nu ne lipsească hrana sănătoasă, 
aveam o locuinţă bună şi haine potrivite. Tata avea un pro-
gram obişnuit de birou – opt ore pe zi, cinci zile pe săp-
tămână. Avea convingerea că lucrează pentru Dumnezeu. 
Îl auzeam adesea vorbind despre „lucrare”. De câte ori era 
acasă, ne strângeam la altarul familial. Citeam din Biblie, 
cântam, ne rugam. Lucrul acesta mi-a creat deprinderea de 
a citi regulat din Biblie şi de a mă ruga. 

Oricât de ocupat ar fi fost la birou, tata îşi făcea timp 
pentru noi. Mergeam în parcul oraşului sau la muzeu, 
dar tuturor ne plăcea să ieşim din oraş, în liniştea naturii, 
mai ales în Sabat după-amiaza. Când era vreme rea, ră-
mâneam acasă şi ne jucam jocuri biblice, citeam poves tiri 
sau discutam despre diferite personaje din Biblie.

***
În istoria zborurilor, „Voyager” este de-acum un nume 

binecunoscut, o navetă spaţială fără asemănare, pentru că 
a reuşit să facă pentru prima dată înconjurul lumii, cu un 
singur rezervor de combustibil, fără oprire.

În comparaţie cu „Voyager”, un avion cu reacţie tip 
727 are o greutate de douăzeci de ori mai mare la deco-
lare, rezervorul său poate lua de cinci ori mai mult com-
bustibil, dar durata unui zbor fără oprire este de cinci ori 
mai mică decât în cazul navetei „Voyager”.

Arătând cam ca un schelet, fără carne, fără muşchi, 
„Voyager” a însemnat, pentru construcţia de aeronave, o 
adevărată revoluţie, ce şi-a pus amprenta asupra anilor ur-

mători. Burt Rutan, un geniu al aviaţiei, a fost cel 
care a creat modelul pentru „Voyager”, folosind ma-
teriale uşoare, dar cu o structură foarte rezistentă; 
el a schimbat forma tradiţională a aripilor şi a creat 
un motor propulsor foarte ingenios, ca să amintim 
numai câteva dintre caracteristicile aeronavei.

Când vedem o aeronavă, după forma aripilor, 
a fuselajului, ne dăm seama ce tip este, deci de 
cine a fost făcută. Orice lucrare este o formă de 
exprimare a personalităţii creatorului ei. Aflând 
firma, ştim deja la ce să ne aşteptăm – dacă pro-
dusul respectiv este de bună calitate sau nu.

La fel stau lucrurile şi în ceea ce priveşte cu-
noaşterea lui Dumnezeu. Când privim natura, 
cu frumuseţile ei, nu putem să nu recunoaştem 
o mână divină, care a creat toate aceste lucruri.
Există mulţi oameni care susţin că lumea noastră
a apărut la întâmplare, că a evoluat încetul cu în-
cetul, iar acum continuă să se menţină şi să e xiste
prin ea însăşi. Dar, cu cât studiem mai mult natu-
ra, cu cât o cunoaştem mai bine, ne dăm seama că
este imposibil ca o astfel de teorie să fie adevărată.

Biblia spune foarte simplu: „La început, Dum-
nezeu a făcut cerurile şi pământul” (Geneza 1,1). 
Lumea noastră, cu tot ce cuprinde ea, poartă 
„marca” unui mare Maestru Creator. Dumnezeu 
Tatăl cel veşnic este Creatorul, Izvorul, Susţină-
torul şi Stăpânul întregii creaţii. El este drept şi 
sfânt, milos şi îndurător, încet la mânie, plin de 
bunătate şi credincioşie. Calităţile şi capa cităţile 
manifestate în Fiul şi Duhul Sfânt Îl caracteri-
zează, de asemenea, pe Tatăl. 

Dumnezeu tatăl

7

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Dumnezeu este marele Proiectant şi Re-

alizator al lumii noastre, precum şi al
celorlalte lumi din Univers. Puterea şi în-
ţelepciunea Sa au fost demonstrate prin
creaţie şi prin punerea în mişcare a tuturor 
acestor lucruri. Dar Dumnezeu nu a creat
Universul ca pe o maşi nărie, care, după ce 
a fost pornită, este lăsată să meargă de
la sine. Puterea Sa este demonstrată prin
menţinerea în funcţiune a acestui imens
mecanism, care este Universul. Creatorul
este şi conducătorul, Cel care îi suprave-
ghează bunul mers zi de zi.

� Natura, chiar aşa afectată de păcat cum
este acum, încă poartă pecetea Creatoru-
lui; puterea şi prezenţa Sa sunt continuu
simţite. Dumnezeu este la lucru prin Fiul
Său, menţinând lumile în mişcarea lor or-
donată, susţinând Pământul şi păstrând
ordinea în toate procesele ce se desfăşoa-
ră în natură. „El… ţine toate lucrurile prin
Cuvântul puterii Lui” (Evrei 1:3).

� Gândeşte-te, ce crezi că ar însemna ca
Dumnezeu să renunţe la menţinerea or-
dinii în Univers?

8

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Dragostea lui Dumnezeu exprimă suma şi baza 
tuturor atributelor divine, în relaţia şi lucrarea
Sa deosebită cu omul păcătos. Dacă sfinţenia
lui Dumnezeu reflectă depărtarea lui de păcat,
dragostea Sa, din contră, exprimă apropierea
lui Dumnezeu de făpturile păcătoase, fără ca
această apropiere să-i modifice sfinţenia şi de-
săvârşirea, atribute din veşnicii ale caracterului
Său.” – Vilhelm Moldovan, autor creştin

� „Preţul plătit pentru mântuirea noastră, sacrifi-
ciul infinit pe care L-a făcut Tatăl nostru din ce-
ruri, dând pe Fiul Său să moară pentru noi, tre-
buie să trezească în noi idei foarte înalte despre
ceea ce putem deveni prin Hristos. Pe măsură ce 
inspiratul apostol Ioan privea înălţimea, adân-
cimea şi lărgimea iubirii lui Dumnezeu Tatăl
faţă de lumea pierdută, era cuprins de adorare
şi veneraţie. Negăsind un limbaj mai potrivit în
care să exprime măreţia şi gingăşia acestei iu-
biri, el a chemat lumea întreagă s-o privească:
«Vedeţi ce dragoste ne-a arătat Tatăl? Să ne
numim copii ai lui Dumnezeu» (1 Ioan 3:1). Ce
valoare dă faptul acesta omului! Din cauza pă-
catului fiii oamenilor au ajuns robi ai lui Satana. 
Prin credinţa în jertfa ispăşitoare a Domnului
Hristos, fiii lui Adam pot deveni fii ai lui Dum-
nezeu. Luând asupra Sa natura noastră ome-
nească, Domnul Hristos a înălţat omenirea. Cei
păcătoşi sunt astfel în poziţia în care, prin legă-
tura cu Domnul Hristos, pot în adevăr să devină 
vrednici de numele de «fii ai lui Dumnezeu».” 
– Ellen White, autoare inspirată

� „Isus L-a descoperit pe tatăl Său ca pe un
Dumnezeu care dă. Vedem acest lucru la
creaţiune, la Betleem şi la Golgota. La crea-
ţiune, Tatăl şi Fiul au lucrat împreună. Dum-
nezeu ne-a dat viaţă, în ciuda faptului că
El cunoştea că aceasta va duce la moartea
propriului Fiu. La Betleem, dându-L pe Fiul
Său, El S-a dat pe Sine. Ce dovadă de dra-
goste – Golgota este aceea care ne-a dat
cea mai profundă cunoaştere a Tatălui. El a
suferit în aceeaşi măsură cu Domnul Hristos. 
Într-adevăr este un Dumnezeu al iubirii!” –

Comentariul biblic AZŞ
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Ah, ce bine este să ai pe cineva care să-ţi spună: 

„Tu eşti prietenul meu”! Este foarte plăcut să ai 
prieteni cu care să poţi vorbi, care să te înţeleagă 
şi în care să poţi avea încredere.

� În Biblie, ni se povesteşte foarte frumos despre 
prietenia dintre Dumnezeu şi Avraam. De fapt, 
Dumnezeu Însuşi l-a numit pe Avraam „prieten” 
(Isaia 41:8). Toţi cei care îl cunoşteau pe Avraam 
ştiau despre această prietenie strânsă dintre el şi 
Dumnezeu. S-au referit la ea şi alţi scriitori ai Bi-
bliei. Avraam era atât de apropiat de Dumnezeu, 
încât, adesea, Domnul îi vorbea despre planurile 
Sale, mai ales când planurile acestea aveau vreo 
legătură cu familia lui. Un exemplu este faptul că 
Dumnezeu i-a spus mai dinainte despre distru-
gerea Sodomei, iar el a mijlocit pentru neprihă-
niţii din cetate, adică pentru familia lui Lot, ca să 
fie scăpaţi.

� Dumnezeu i-a repetat lui Avraam de mai multe 
ori făgăduinţa că tot pământul va fi binecuvântat 
prin el şi că Mântuitorul lumii avea să Se nască în 
familia lui.

� Dumnezeu doreşte să fie şi prietenul nostru. El 
doreşte să ne ofere tot ce este mai bun şi ne iu-
beşte ca prietenul cel mai bun. Nu vom fi deza-
măgiţi dacă acceptăm această prietenie. El spu-
ne: „Te iubesc cu o iubire veşnică” (Ieremia 31:3).

� Gândeşte-te ce aşteptări ai de la prietenii tăi şi ce 
eşti tu dispus(ă) să oferi într-o prietenie. Notează 
mai jos care sunt lucrurile care dau valoare unei 
prietenii! 

  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________  

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Geneza 1:1
 „La început, Dumnezeu a făcut cerurile şi 

pământul.”
� Ioan 3:16
 „Fiindcă atât de mult a iubit Dumnezeu lu-

mea, că a dat pe singurul Lui Fiu, pentru 
ca oricine crede în El să nu piară, ci să aibă 
viaţa veşnică.”

� 1 Timotei 1:17
 „A Împăratului veşniciilor, a nemuritorului, 

nevăzutului şi singurului Dumnezeu, să fie 
cinstea şi slava în vecii vecilor! Amin.”

� Exodul 34:6,7
 „Şi Domnul a trecut pe dinaintea lui şi a 

strigat: «Domnul, Dumnezeu este un Dum-
nezeu plin de îndurare şi milostiv, încet la 
mânie, plin de bunătate şi credincioşie, care 
Îşi ţine dragostea până în mii de neamuri de 
oameni, iartă fărădelegea, răzvrătirea şi pă-
catul, dar nu socoteşte pe cel vinovat drept 
nevinovat şi pedepseşte fărădelegea părin-
ţilor în copii şi în copiii copiilor lor până la al 
treilea şi al patrulea neam!»” 

� Ioan 15:16
 „Nu voi M-aţi ales pe Mine, ci Eu v-am ales 

pe voi şi v-am rânduit să mergeţi şi să adu-
ceţi rod, şi roada voastră să rămână, pen-
tru ca orice veţi cere de la Tatăl, în Numele 
Meu, să vă dea.”

� Ioan 14:6-10
 „Isus i-a zis: «Eu sunt Calea, Adevărul şi Via-

ţa. Nimeni nu vine la Tatăl decât prin Mine. 
Dacă m-aţi fi cunoscut pe Mine, aţi fi cu-
noscut şi pe Tatăl Meu. Şi de acum încolo Îl 
veţi cunoaşte; şi L-aţi şi văzut.» «Doamne», 
I-a zis Filip, «arată-ne pe Tatăl şi ne este de 
ajuns.» Isus i-a zis: «De atâta vreme sunt cu 
voi şi nu M-ai cunoscut, Filipe? Cine M-a 
văzut pe Mine a văzut pe Tatăl. Cum zici 
tu dar: «Arată-ne pe Tatăl?» Nu crezi că Eu 
sunt în Tatăl şi Tatăl este în Mine? Cuvintele 
pe care vi le spun Eu nu le spun de la Mine; 
ci Tatăl, care locuieşte în Mine, El face aces-
te lucrări ale Lui».”

9
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5 6JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Din cele mai vechi timpuri, oamenii au

încercat în fel şi chip să-şi imagineze cum
arată Dumnezeu Tatăl. Chiar şi în zilele
noastre, se pare că El este cel mai greşit
reprezentat dintre Cele trei Persoane ale
Dumnezeirii. Adesea, Dumnezeu Tatăl
este prezentat ca fiind aspru şi greu de
înduplecat, crud, gata întotdeauna să se
mânie şi să ceară socoteală pentru orice,
gata să mustre şi să pedepsească pe ori-
cine ar îndrăzni să treacă de limitele im-
puse de El. Cei care gândesc aşa îşi spun
că în prezenţa lui Dumnezeu Tatăl nu este 
nicio nădejde de scăpare.

� Această oribilă imagine despre Dumne-
zeu a fost folosită adesea în vremurile
trecute şi este încă folosită pentru a-i
convinge pe oameni să se pocăiască.
Ameninţarea cu chinurile cumplite şi veş-
nice ale iadului încă se practică. Oricine
acceptă o astfel de idee despre Dumne-
zeu Îi va sluji în silă şi de frică, nicidecum
din iubire. Aşa le slujeau păgânii idolilor
lor. Este clar că Dumnezeu, Tatăl nostru,
nu Îşi doreşte o astfel de slujire.

� Satana şi-a dat mult silinţa să-i facă pe oa-
meni să şi-L reprezinte în mod greşit pe
Dumnezeu, punându-L în cea mai proas-
tă lumină. El este mulţumit când oamenii
cred că Dumnezeu este lipsit de milă şi
are un caracter urât. Satana ştie bine ce
înseamnă aceasta, pentru că aşa este el.
Isus l-a numit „mincinos” şi „tatăl minciu-
nii” (Ioan 8:44). Biblia ne spune în repeta-
te rânduri că Dumnezeu este iubire.

� Dacă ne gândim că Isus a venit în lume
pentru a-L reprezenta pe Tatăl Său, vom
înţelege că iubirea şi spiritul de sacrificiu
ale lui Isus Îi sunt caracteristice şi Tatălui
ceresc. Nu există un Dumnezeu bun şi un
Dumnezeu rău. Există un singur Dumne-
zeu, răbdător, loial, plin de dragoste.

VINERI

Cum se întâmplă? 
� Putem noi să ştim cum este de fapt Dumnezeu?

Nu L-am văzut niciodată, nici pe El, nici vreo foto-
grafie sau pictură pe care să o putem considera
ca redând realitatea.

� Ca să aflăm mai multe despre Dumnezeu Tatăl,
ar trebui să citim Ioan 14-17. În aceste capitole,
Domnul Isus ne spune clar ce face Dumnezeu şi
cât de legat este El de poporul Său.

� Citeşte aceste capitole şi notează:

a) trei expresii care se referă la legătura Sa cu noi
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________

b) trei făgăduinţe
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________

c) trei lucruri pe care le face El pentru copiii Săi
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________

d) caută în careul de alături, pe orizontal, vertical şi
oblic, în sens direct şi invers, următoarele cuvinte 
care apar în aceste capitole: iubire; credinţă; ini-
mă; tulburare; lume; orfani; porunci; pace; mlă-
diţă; roadă; viţă; prieteni; judecată; neprihănire;
adevăr; bucurie; sfinţire; păcat.

10

N Q X T T A C Ă P W Z
A E R Y I U B I R E X
D E P O R U N C I Y K
E R L R A P A C E Ă S
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START

Iubire faţă de tine însuţi
S-ar putea să-ţi pară cam învechite nişte întrebări de

tipul: De unde vin? De ce sunt aici? Încotro mă îndrept? 
Ce rost are viaţa? Şi totuşi orice om trebuie să răspundă 
în mod serios la aceste întrebări. 

Astăzi, mulţi tineri sunt foarte mulţumiţi de ei înşişi 
şi par a spune: „Am unde să stau, am ce mânca, am un 
serviciu cu un salariu acceptabil, am maşină, prieteni, te-
levizor color şi DVD player, un computer… Ce aş putea 
să-mi mai doresc?”

Oamenii care gândesc aşa se autoadmiră, sunt foarte 
mulţumiţi de ei înşişi. Suferă de narcisism. În mitologie, 
Narcis era un tânăr care s-a îndrăgostit de imaginea sa 
reflectată în apa unei fântâni şi s-a îmbolnăvit de dor 
când nu a mai putut să-şi vadă chipul reflectat în apă. De 
la el vine cuvântul acesta, care a ajuns să aibă înţelesul 
de automulţumire, iubire de sine însuşi.

Există anumite întrebări despre viaţă la care pu-
tem găsi răspunsul, dar, la cele mai importante, nu. În 
cazul acestora, automulţumirea devine nemulţumire. 
Ce este de fapt viaţa, de unde vin şi încotro mă în-
drept – sunt întrebări la care nu pot răspunde singur, 
am nevoie de ajutor. Şi nu-l pot primi decât de la ci-
neva care a existat înainte de mine şi care va exista şi 
după ce eu nu voi mai fi.

Răspunsurile la aceste întrebări nu pot fi găsite 
decât în Dumnezeu Însuşi, aşa cum ni Se descoperă 
prin Fiul Său. Isus a venit în lumea aceasta şi a tră-
it ca unul dintre noi. A devenit membru al familiei 
omeneşti, ca să ne ajute să răspundem la aceste în-
trebări importante cu privire la viaţă. El a trecut prin 
toate felurile de încercări prin care trecem şi noi, aşa 

că poate să ne ajute şi să ne încurajeze în orice ne-
caz. Isus Se mai numeşte şi Emanuel, care înseam-
nă „Dumnezeu cu noi” (Matei 1:23). 

„Căci negreşit, nu în ajutorul îngerilor vine El, 
ci în ajutorul seminţei lui Avraam. Prin urmare, a 
trebuit să se asemene fraţilor lui în toate lucruri-
le… Şi prin faptul că El Însuşi a fost ispitit în ceea 
ce a suferit, poate să vină în ajutorul celor ce sunt 
ispitiţi” (Evrei 2:16-18).

„Isus a fost Dumnezeu şi om într-o singură 
persoană, pentru ca Dumnezeu şi omul să poată 
fi din nou fericiţi împreună”. [George Whitefield 
(1714-1770), predicator care a ajutat la redeşteptarea 
spirituală în coloniile americane]

Dumnezeu Fiul

11

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� În multe ilustraţii, Domnul Isus este pre-

zentat ca un om foarte slab, sleit parcă
de puteri, care de-abia poate să se ţină
pe picioare, cu o faţă suptă şi palidă. Chi-
pul Său, astfel prezentat, este departe de
a fi pe placul unui om sănătos şi viguros.
Dacă judecăm după viaţa grea pe care a
dus-o când a fost pe pământ, trebuie să
fi avut o constituţie robustă şi, datorită
muncii fizice şi drumurilor zilnice în aer
liber, muşchi puternici şi pielea arsă de
soare. Înfăţişarea şi cuvintele pe care le
spunea atrăgeau atenţia mulţimii. Orice
moment al vieţii lui Isus ni-L înfăţişează
ca fiind un izvor de putere, de pricepere,
de înţelepciune pentru a conduce, un om
în stare să realizeze ce şi-a propus, un om
care poate fi admirat din toate punctele
de vedere.

� De fapt, prima dată, facem cunoştinţă
cu Isus la creaţie, la începutul existenţei
lumii noastre. El a fost atunci alături de
Tatăl şi de Duhul Sfânt. „Pentru că prin
El au fost făcute toate lucrurile care sunt
în ceruri şi pe pământ, cele văzute şi cele
nevăzute… Toate au fost făcute prin El şi
pentru El” (Coloseni 1:16).

� În multe locuri din Biblie se vorbeşte des-
pre puterea Sa creatoare. Puteţi da exem-
ple şi din zilele noastre?
 _________________________________

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Când a devenit om, Isus n-a încetat a fi Dum-
nezeu. Deşi Se umilise până la gradul de om,
totuşi era stăpân pe Dumnezeire. Numai Hris-
tos putea să-L reprezinte pe Tatăl între oameni,
pentru că El a fost din veşnicie una cu Tatăl; El a
fost «Chipul lui Dumnezeu», chipul slavei şi ma-
iestăţii Sale, «strălucirea măririi Lui». El a venit
pe pământul acesta întunecat din cauza păca-
tului, ca să descopere lumina iubirii lui Dum-
nezeu, pentru a fi ‚Dumnezeu cu noi’.” – Ellen
White, autoare inspirată

� „În totală dependenţă de Tatăl, Hristos Şi-a folo-
sit puterea divină pentru a descoperi iubirea lui
Dumnezeu. Cu putere divină, El S-a descoperit pe 
Sine ca Mântuitorul cel milostiv şi iubitor, trimis
de Tatăl ca să vindece, să refacă şi să ierte păcate-
le (Luca 6:19; Ioan 2:11 etc.). Cu toate acestea, El
niciodată nu a săvârşit vreo minune pentru a Se
cruţa pe Sine de necazurile şi suferinţele pe care
oamenii le-ar îndura dacă ar fi în împrejurări
asemănătoare. Isus Hristos este «una în natură,
în caracter şi în planuri cu Dumnezeu Tatăl». El
este Dumnezeu adevărat.” – A. Strong, teolog

� „Isus este pentru noi un fel de avocat. El ştie totul 
despre Legea lui Dumnezeu, o cunoaşte cel mai
bine şi este gata să ne ajute să o înţelegem şi noi 
şi să o aplicăm. Mai mult, El este întotdeauna de 
partea noastră, ne cunoaşte şi ştie de ce avem
nevoie. Cazul fiecăruia dintre noi ajunge în faţa
instanţei de judecată din cer. Este minunat să
ştim că avem un apărător, pe cineva care ne re-
prezintă şi pledează în favoarea noastră. El nu
cere să fie remunerat pentru aceasta – aşteaptă 
numai ca noi să-I acceptăm oferta.” – C. Hodge,
teolog

12

� „Scopul întrupării Domnului Hristos, cea de a
doua Persoană a Dumnezeirii, a fost dublu: să
descopere pe Dumnezeu Tatăl şi să răscum-
pere şi să mântuiască pe păcătos din şi de
sub puterea păcatului, cu toate urmările lui.” –
D. Popa, pastor
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� În toată Biblia, nu este nicio altă povestire mai 

minunată decât aceea a întrupării lui Isus. Ca 
Dumnezeu, El era numit şi Cuvântul, pentru că 
lumea a fost creată prin cuvântul Său (Ioan 1:14). 
Acest amestec de divin şi uman este cunoscut 
sub numele de întrupare. Este un proces pe care 
noi nu îl putem înţelege, dar este foarte impor-
tant pentru noi pentru că este singura cale prin 
care noi puteam câştiga biruinţa asupra ispitei, 
singura cale de iertare pentru păcatele noastre, 
singura cale de mântuire. 

� Biblia Îi atribuie lui Isus două titluri care se referă 
la natura Sa. Titlul de Fiu al lui Dumnezeu se re-
feră la natura Sa dumnezeiască, iar cel de Fiu al 
omului, la natura Sa omenească. El S-a născut aşa 
cum se naşte orice copil, numai că a fost zămislit 
prin puterea Duhului Sfânt. În timpul vieţii Sale 
pe pământ, Isus a avut aceleaşi nevoi fi zice ca 
orice om – I-a fost foame (Matei 4:2) şi sete (Ioan 
19:28), a avut nevoie să doarmă (Matei 8:24), a 
fost obosit (Ioan 4:6), a fost ispitit (Evrei 2:18). 
Isus a fost Dumnezeu în toată puterea cuvântu-
lui, dar, când S-a întrupat ca om, a devenit om cu 
adevărat, acceptând astfel toate limitele existen-
ţei omeneşti. A făcut toate acestea pentru noi, ca 
să ne descopere iubirea lui Dumnezeu Tatăl, ca 
să ne salveze din păcat, să ne arate cum să trăim 
frumos şi să ne dea o pildă de ceea ce putem de-
veni, cu ajutorul lui Dumnezeu. Câtă iubire!

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Ioan 5:22
 „Tatăl nici nu judecă pe nimeni, ci toată ju-

decata a dat-o Fiului.”

� Ioan 5:30
 „Eu nu pot face nimic de la Mine însumi: 

judec după cum aud; şi judecata Mea este 
dreaptă, pentru că nu caut să fac voia Mea, 
ci voia Tatălui, care M-a trimis.”

� Ioan 10:30
 „Eu şi Tatăl una suntem.” 

� Ioan 14:6 
 „Isus i-a zis: «Eu sunt Calea, Adevărul şi 

Viaţa. Nimeni nu vine la Tatăl decât prin 
Mine».”

� Filipeni 2:6-11
 „El, măcar că avea chipul lui Dumnezeu, 

totuşi n-a crezut ca un lucru de apucat să 
fie deopotrivă cu Dumnezeu, ci S-a dez-
brăcat pe Sine Însuşi şi a luat un chip de 
rob, făcându-Se asemenea oamenilor. La 
înfăţişare a fost găsit ca un om, S-a sme-
rit şi S-a făcut ascultător până la moarte, 
şi încă moarte de cruce. De aceea şi Dum-
nezeu L-a înălţat nespus de mult şi I-a dat 
Numele, care este mai presus de orice 
nume; pentru ca, în Numele lui Isus, să se 
plece orice genunchi al celor din ceruri, de 
pe pământ şi de sub pământ, şi orice limbă 
să mărturisească, spre slava lui Dumnezeu 
Tatăl, că Isus Hristos este Domnul.”

� Coloseni 1:13-16
 „El ne-a izbăvit de sub puterea întuneri-

cului şi ne-a strămutat în Împărăţia Fiului 
dragostei Lui, în care avem răscumpărarea, 
prin sân gele Lui, iertarea păcatelor. El este 
chipul Dumnezeului celui nevăzut, cel în-
tâi născut din toată zidirea. Pentru că prin 
El au fost făcute toate lucrurile care sunt 
în ceruri şi pe pământ, cele văzute şi cele 
nevăzute: fie scaune de domnii, fie dregă-
torii, fie domnii, fie stăpâniri. Toate au fost 
făcute prin El şi pentru El.” 

13

� Romani 6:23
 „Fiindcă plata păcatului este moartea, dar darul fără 

plată al lui Dumnezeu este viaţa veşnică în Isus Hris-
tos, Domnul nostru.” 

� 1 Corinteni 15:3,4
 „V-am învăţat înainte de toate, aşa cum am primit şi 

eu: că Hristos a murit pentru păcatele noastre, după 
Scripturi; că a fost îngropat şi a înviat a treia zi, după 
Scripturi.”

Juniori_1_2018.indd   13 27/09/2017   15:07:00
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Ce legătură are cu mine?
� Încearcă să-ţi imaginezi că ai fi în locul lui

Isus, în situaţia în care a fost El aici, pe pă-
mânt. El a venit să ne înveţe cum să trăim. 
El a dat vieţii un farmec nou şi un nou în-
ţeles. Viaţa Lui este un model pentru noi.
El ne-a descoperit idealul lui Dumnezeu,
iar atingerea acestui ideal este posibilă
cu ajutorul lui Dumnezeu, acelaşi ajutor
pe care l-a primit şi Isus. Numai un bun
exemplu nu ne era de ajuns pentru a
scăpa de pedeapsa pentru păcat. „Plata
păcatului este moartea” (Romani 6:23).
Isus a venit să plătească acest preţ, preţul
vinovăţiei noastre. El Şi-a dat viaţa pentru 
mântuirea noastră. El nu făcuse niciun
păcat şi nu avea de ce să plătească pentru 
vina păcatului, dar a făcut acest lucru din
iubire pentru noi.

� Ce s-a realizat prin moartea Lui? Răspun-
sul depinde de noi. Moartea Lui capătă
sens pentru fiecare dintre noi doar în
măsura în care acceptăm darul mântuirii.
Iată cum exprimă apostolul Petru acest
gând: „El a purtat păcatele noastre în
trupul Său, pe lemn, pentru ca noi, fiind
morţi faţă de păcat, să trăim pentru ne-
prihănire” (1 Petru 2:24). Alegerea este a
noastră. Isus este cel care ne-a dat posibi-
litatea acestei alegeri.

� Ai fost pus vreodată în situaţia de a plă-
ti vina altcuiva? Cum crezi că ar fi dacă,
deşi nevinovat, ar trebui să suporţi con-
secinţele greşelii unei alte persoane? Isus
a făcut lucrul acesta pentru tine. Pentru
toate lucrurile rele pe care le-ai făcut, El
Şi-a asumat responsabilitatea, iar asta L-a
costat viaţa. Prin urmare, de fiecare dată
când vei simţi că Diavolul te ispiteşte,
adu-ţi aminte de Isus pe cruce. Te va ajuta 
să întâmpini ispita cu curaj şi cu hotărâ-
rea de a o respinge.

VINERI

Cum se întâmplă? 
� Când ne îmbolnăvim sau suferim un accident, de 

abia aşteptăm să ne vindecăm mai repede, ca să
fim ca mai înainte. Şi nădăjduim că lucrurile vor
reintra în normal cât mai repede.

� La creaţie, Dumnezeu a privit la tot ce făcuse şi
iată că toate erau „foarte bune”. Dar păcatul a stri-
cat totul şi a făcut ca totul să meargă din rău în
mai rău. Satana se străduieşte să-şi ţeasă urzeli-
le, ca să strice planurile bune ale lui Dumnezeu.
Totuşi nu avem de ce să ne temem. Isus a plătit
preţul pentru vina păcatelor noastre şi ne oferă
în dar viaţa – o viaţă fericită acum şi viaţa veşni-
că pe Noul Pământ. Nu aşteaptă decât să primim
darul Său. Împreună cu el vine şi invitaţia de a fi
cu Isus toată veşnicia. Dacă aici avem o locuinţă
destul de confortabilă, El ne oferă una cu mult
mai bună, dincolo. Iar, dacă aici nu avem o casă
frumoasă, El ne-a pregătit deja o casă minunată
care ne aşteaptă.

� De asemenea, ne-a promis că va veni din nou
pe pământ, ca să ne însoţească El Însuşi în dru-
mul spre cer. „Iată că Eu vin curând”, a spus Isus.
Şi, pentru a întări această făgăduinţă, subliniază:
„Da, Eu vin curând” (Apocalipsa 22:7,10).

� El doreşte să fim gata să-L întâmpinăm când va
veni. Va fi o experienţă extraordinară.

� Ce crezi că înseamnă să fii gata să-L întâmpini pe
Mântuitorul tău?

� Dacă te uiţi la ceea ce se întâmplă în jurul tău şi
dacă te gândeşti la viaţă aşa cum este ea dincolo
de mărunţişurile zilnice, îţi dai seama că în lumea 
aceasta nu există nimic care să dureze la nesfâr-
şit. Nici măcar oamenii. De aceea, vestea din
partea lui Dumnezeu este o veste foarte bună,
excepţională. Pentru că El anunţă venirea unei
lumi noi, în care nu vor exista dureri, probleme,
moarte. Cu siguranţă, îţi doreşti să ai şi tu parte
de veşnicia oferită în dar.

� „Isus Christos nu este apreciat deloc până ce
nu este apreciat mai presus decât orice”. [Sfântul 
Augustin (354-430), autor creştin]

14
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La firul ierbii
Unele instituţii folosesc anumiţi angajaţi pentru a

realiza legătura între serviciul administrativ şi produc-
ţie. Despre aceştia se spune că „stau la firul ierbii”, fiind 
în permanenţă între muncitori, observând desfăşurarea 
procesului de producţie, căutând mijloace de îmbunătăţi-
re a produselor, de înnoire a tehnicilor. Ei sunt în perma-
nenţă „pe teren”, reprezentând, „la firul ierbii”, birourile 
centrale. Ei vorbesc în numele conducerii, transmiţând 
exact cerinţele şi direcţia de dezvoltare promovată de in-
stituţie.

Într-un anume sens, lucrarea lui Dumnezeu pe pă-
mânt, pentru oameni, este asemănătoare. „Birourile cen-
trale”, sediul conducerii, se află în cer. Adesea, pământul 
a fost comparat cu un câmp, numit aşa chiar de Isus În-
suşi. Încă de la început, Duhul Sfânt, una dintre Cele trei 
Persoane ale Dumnezeirii, a fost Cel care S-a ocupat în 
mod special de pământ, ca un fel de Reprezentant al 
Dumnezeirii pe planeta noastră.

Biblia este istoria lucrării Duhului Sfânt, începând 
cu Geneza, capitolul 1, unde ni se vorbeşte despre 
participarea Duhului Sfânt la creaţie, şi terminând 
cu Apocalipsa, capitolul 22, care spune că, la sfârşi-
tul timpului, Duhul Sfânt îi cheamă pe oameni să se 
întoarcă la Dumnezeu şi să-I slujească. Deci putem 
considera Biblia ca fiind un fel de biografie a Duhului 
Sfânt. 

În vremea lui Noe, înainte de potop, Duhul Sfânt 
a făcut aceeaşi lucrare, dar foarte puţini oameni au 
răspuns chemărilor Sale de a face ce este bine. De 
aceea, Dumnezeu a spus: „Duhul Meu nu va rămâne 

Duhul SFânt

15

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________

pururea în om” (Geneza 6:3). Refuzul de a lua 
seama la îndemnurile Duhului Sfânt a avut ca ur-
mare potopul.

Vechiul Testament ne vorbeşte despre foarte 
multe ocazii în care Duhul Sfânt i-a ajutat pe oa-
meni în diferite feluri. Conducători, profeţi, jude-
cători, împăraţi sau oameni de rând, toţi au primit 
ajutor, mai ales când au avut mai mare nevoie de 
el.

Duhul Sfânt nu lucrează în acelaşi fel pentru 
toţi oamenii. Pentru că suntem diferiţi, şi nevoile 
noastre sunt diferite, dar, oricare ar fi ele, Duhul 
Sfânt ni le poate împlini şi poate fi alături de noi, 
întotdeauna.
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Ca să explice lucrarea Duhului Sfânt,

Isus a folosit ca exemplu vântul. Vântul
nu poate fi văzut, dar se văd foarte uşor
efectele sale – foşnetul frunzelor, undu-
irea ierbii. Lucrarea Duhului Sfânt a pre-
gătit calea pentru prima venire a lui Isus.
De-a lungul vieţii lui Isus pe pământ, Du-
hul Sfânt a fost permanent alături de El,
chiar înainte de a Se naşte. Pruncul Isus a
fost conceput prin puterea Duhului Sfânt
(Matei 1:18-20). Tot Duhul Sfânt a lucrat
asupra inimii oamenilor, făcându-i să re-
cunoască în pruncul Isus pe Mântuitorul
lumii (Luca 2:25-32). Zi de zi, când Isus
mergea din loc în loc, Duhul Sfânt Îl susţi-
nea, dându-I puteri noi (Luca 4:14). Când
Şi-a încheiat lucrarea pe pământ, Isus le-a
făgăduit ucenicilor că va trimite Duhul
Sfânt, care va fi cu ei şi îi va ajuta în lucra-
rea pe care le-o încredinţase (Ioan 20:22).
Duhul Sfânt este şi astăzi alături de noi,
gata să lucreze cu noi şi pentru noi (Ioan
14:12,16).

� În ce fel Îi poţi permite Duhului Sfânt să
lucreze prin tine?

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Duhul Sfânt este reprezentantul lui Hristos,
dar fără trup omenesc şi deci independent de
acesta. Împiedicat de corpul omenesc, Hristos
nu putea să fie prezent peste tot, în acelaşi timp. 
De aceea, era spre binele lor ca El să meargă la
Tatăl şi să trimită Duhul Sfânt ca înlocuitor pe
pământ. Nimeni nu mai putea spune că avea
un avantaj din cauză că se găsea într-un anu-
mit loc sau pentru că avea legătură personală
cu Hristos. Prin Duhul, Mântuitorul putea fi în
legătură cu toţi. În felul acesta, era mai aproape 
de ei decât dacă nu S-ar fi înălţat.” – Ellen White, 
autoare inspirată

� „Duhul Sfânt uneşte viaţa lui Dumnezeu cu
viaţa omului. El vine în calitate de Dumnezeu
spre a lua în stăpânire viaţa omului. Are loc o
conştientizare a prezenţei Domnului celui viu
şi proslăvit. El Se oferă fiecărui suflet într-o mă-
sură deplină, ca şi când pe pământ ar exista un
singur om în care locuieşte Dumnezeu… Natu-
ra Duhului Sfânt este o taină. Dumnezeu Duhul
Sfânt nu trebuie să fie evaluat prin standarde
omeneşti, pentru că nu putem să exprimăm in-
finitul în termeni limitaţi. Prin urmare, persona-
litatea Duhului Sfânt nu trebuie să fie restrânsă
la comparaţiile cu omul… El a fost reprezentat
de Domnul Hristos ca învăţând, vorbind, măr-
turisind, călăuzind, ascultând şi declarând. Aici
se manifestă inteligenţă, capacitate de discri-
minare şi, prin urmare, personalitate.” – LeRoy
Edwin Froom, teolog

16

� „Dumnezeu Duhul Cel Veşnic a fost activ
împreună cu Tatăl şi cu Fiul în lucrarea cre-
aţiunii, a întrupării şi a răscumpărării. El i-a
inspirat pe scriitorii Sfintelor Scripturi. El a
umplut viaţa Domnului Hristos cu putere.
El atrage şi convinge fiinţele omeneşti şi, pe
aceia care răspund, El îi renaşte şi îi trans-
formă după chipul lui Dumnezeu. Trimis de
Tatăl şi de Fiul spre a fi totdeauna cu copiii
Săi, El revarsă daruri spirituale asupra bise-
ricii, împuternicind-o pentru a da mărturie
despre Hristos şi, în armonie cu Scripturile, o
conduce în tot adevărul.” – AZŞ cred…
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Ce importanţă are pentru mine?
� Mâncarea era aproape gata. Eram foarte fericiţi, 

pentru că ne era foame. Ne uitam nerăbdători la 
cuptorul electric, unde se afla unul dintre felurile 
pe care urma să le servim la masă. Ne întrebam 
cât va mai dura. Dar, când ne-am uitat mai de 
aproape la cuptor, am descoperit că, de fapt… 
era rece. Ce se întâmplase? Din fericire, cuptorul 
nu se defectase, numai că ştecherul nu fusese 
bine pus în priză şi nu primea curent electric. 

� Când S-a întors la cer, Isus le-a promis ucenicilor 
o putere deosebită şi le-a spus şi care avea să fie 
sursa acestei puteri: „Voi veţi primi o putere când 
Se va pogorî Duhul Sfânt…” (Faptele 1:8). Dar nu 
puteau primi această putere decât „conectaţi la 
sursă”. Şi, ca să fie siguri de aceasta, s-au rugat şi 
au aşteptat. Şi-au mărturisit păcatele şi au înde-
părtat dintre ei orice motiv de dezbinare. În cele 
din urmă, Duhul Sfânt a venit. S-a auzit „un sunet 
ca vâjâitul unui vânt puternic… şi toţi s-au um-
plut de Duh Sfânt” (Faptele 2:2,4).

� D. L. Moody a fost un evanghelist vestit pentru 
succesul pe care îl avea. Nişte pastori au discutat 
între ei, dacă să-l invite sau nu pe Moody să ţină 
evanghelizări în oraşele lor. Unul dintre ei, mai 
puţin impresionat de activitatea lui Moody, a în-
trebat:

 – Oare Moody a pus monopol pe Duhul Sfânt?
 – Nu, a răspuns altul, ci Duhul Sfânt a pus mono-

pol pe el. 

� Ce bine ar fi ca Duhul Sfânt să pună monopol pe 
fiecare dintre noi! Lucrul acesta se va întâmpla 
numai dacă suntem „conectaţi la sursă”.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Geneza 1:2 
 „Pământul era pustiu şi gol; peste faţa 

adâncului de ape era întu neric, şi Duhul lui 
Dumnezeu Se mişca pe deasupra apelor.” 

� Geneza 6:3 
 „Atunci Domnul a zis: ‚Duhul Meu nu va ră-

mâne pururea în om, căci şi omul nu este 
decât carne păcătoasă: totuşi zilele lui vor 
fi de o sută douăzeci de ani.’”

� Ioan 14:26
 „Dar Mângâietorul, adică Duhul Sfânt, pe 

care-L va trimite Tatăl, în Numele Meu, 
vă va învăţa toate lucrurile şi vă va aduce 
aminte de tot ce v-am spus Eu.”

� Ioan 15:26
 „Când va veni Mângâietorul, pe care-L voi 

trimite de la Tatăl, adică Duhul adevărului, 
care purcede de la Tatăl, El va mărturisi 
despre Mine.”

� Ioan 16:7 
 „Totuşi vă spun adevărul: Vă este de folos 

să Mă duc; căci, dacă nu Mă duc Eu, Mân-
gâietorul nu va veni la voi; dar dacă Mă 
duc, vi-L voi trimite.”

� Ioan 16:13 
 „Când va veni Mângâietorul, Duhul adevă-

rului, are să vă călăuzească în tot adevărul; 
căci El nu va vorbi de la El, ci va vorbi tot 
ce va fi auzit şi vă va descoperi lucrurile vi-
itoare.”

� Faptele 2:16,17
 „Ci aceasta este ce a fost spus prin proro-

cul Ioel: ‚În zilele de pe urmă, zice Dumne-
zeu, voi turna din Duhul Meu peste orice 
făptură; feciorii voştri şi fetele voastre vor 
proroci, tinerii voştri vor avea vedenii, şi 
bătrânii voştri vor visa visuri!’” 

� Romani 15:16
 „… Eu îmi împlinesc cu scumpătate slujba 

Evangheliei lui Dumnezeu, pentru ca Nea-
murile să-I fie o jertfă bine primită, sfinţită 
de Duhul Sfânt.”

17

� 1 Corinteni 2:11 
 „În adevăr, cine dintre oameni cunoaşte lucrurile 

omului, afară de duhul omului, care este în el? Tot 
aşa: nimeni nu cunoaşte lucrurile lui Dumnezeu afară 
de Duhul lui Dumnezeu.”
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Când le-a făgăduit ucenicilor că va trimi-

te Duhul Sfânt ca să fie cu ei, după ce El
avea să Se înalţe la cer, Isus le-a spus şi
ce avea să facă Duhul Sfânt. „(El) are să vă
călăuzească în tot adevărul” (Ioan 16:13).
O călăuză este o persoană care conduce
în direcţia cea bună.

� Duhul Sfânt „nu va vorbi de la El, ci va vor-
bi tot ce va fi auzit” (Ioan 16:13). Duhul
Sfânt lucrează în strânsă legătură cu Tatăl
şi cu Fiul, fiind Reprezentantul Lor pe pă-
mânt.

� Duhul Sfânt „vă va descoperi lucrurile vii-
toare”. El, pe care Îl numim şi Spiritul pro-
feţiei, i-a inspirat pe profeţi, când aceştia
şi-au prezentat soliile cu privire la viitor.
Ioan era „în Duhul” atunci când i-au fost
făcute descoperirile prezentate în Apo-
calipsa 1:10. Iar prorocii „au vorbit de la
Dumnezeu, mânaţi de Duhul Sfânt” (2 Pe-
tru 1:21).

� O altă misiune a Duhului Sfânt este ace-
ea de a convinge de păcat (Ioan 16:8). El
ne arată ce este păcatul şi ne învaţă cum
putem scăpa de el, ca să scăpăm şi de ur-
mările lui (Romani 6:23).

� Una dintre lucrările Duhului Sfânt este şi
aceea de a ne ajuta să ne cultivăm şi să
ne folosim talentele. De fapt, El ne aju-
tă să ni le cunoaştem. Orice om are da-
ruri, nimeni nu a fost uitat. Pavel spune:
„Sunt felurite daruri, dar este acelaşi Duh”  
(1 Corinteni 12:4).

� „El Mă va proslăvi” (Ioan 16:14). Duhul
Sfânt a continuat lucrarea începută de
Isus, „construind” pe „temelia” pusă de El.

� Isus L-a mai numit şi Mângâietorul (Ioan
14:16). În original, cuvântul acesta de-
semnează pe cineva care este chemat să
stea alături. Este minunat să ştim că pu-
tem avea întotdeauna alături pe cineva
care poate să ne călăuzească, să ne înveţe 

şi să ne fie un bun tovarăş de drum.

18

6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� În  Catedrala „Sfântul Petru” din Köln, Germania,

există două picturi identice, reprezentând răstig-
nirea lui Petru, aşezate una lângă alta. Într-una
dintre campaniile sale militare, Napoleon a jefu-
it oraşul Köln şi a luat din catedrală unul dintre
aceste tablouri – originalul –, singurul care exista 
la vremea aceea. Pentru că originalul a fost luat,
pictorul a făcut un alt tablou, identic cu primul.
După o vreme, originalul a fost restituit şi, de
atunci, cele două tablouri stau alături. Cei care le
văd nu pot spune care este originalul, pentru că
deosebirile sunt foarte mici.

� Cam aşa este lucrarea Duhului Sfânt asupra ini-
mii şi vieţii noastre. Isus, Marele Original, nu mai
este aici. Este în cer. Dar Duhul Sfânt este aici, fă-
când lucrarea Marelui Artist. În lipsa Originalului,
El pictează chipul lui Isus pe pânza vieţii noastre.
Dacă Îl vom lăsa să Îşi continue lucrarea asupra
noastră, zi de zi, vom semăna din ce în ce mai
mult cu Originalul, până ce caracterul divin va fi
atât de clar reflectat în noi, încât cei care ne vor
vedea Îl vor vedea în noi pe Isus.

� „Noi, toţi, privim cu faţa descoperită, ca într-o
oglindă, slava Domnului şi suntem schimbaţi în
acelaşi chip al Lui, din slavă în slavă, prin Duhul
Domnului” (2 Corinteni 3:18).

� Fie ca Duhul lui Dumnezeu să dezvolte în noi
asemănarea cu Isus, astfel încât oricine să-L poa-
tă vedea pe El în noi. Atunci, în viaţa noastră se
va putea vedea „roada Duhului”, despre care se
vorbeşte în Galateni 5:22,23.

� Iată mai jos lista cu elementele care alcătuiesc
roada Duhului. Sunt scrise în ordine alfabetică
şi lipsesc vocalele. Citeşte aceste versete, închi-
de Biblia şi încearcă să treci cuvintele în ordine,
după ce ai completat cu vocalele corespunzătoare.

B L _ N D _ T _  _
B _ C _ R _  _
B _ N _ T _ T _  _
C R _ D _ N C _  _ Ş _  _
D R _ G _ S T _  _
F _ C _ R _  _   D _   B _ N _
_ N D _ L _ N G _   R _ B D _ R _
_ N F R _ N _ R _  _   P _ F T _ L _ R
P _ C _  _
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5

START

Săptămâna
Cum ştim cât de lungă trebuie să fie o zi sau o lună,

cât ţine un an? Ne ghidăm după calendare şi după ceas, 
bineînţeles. Dar cum au fost stabilite la început aceste 
unităţi de măsură pentru timp?

Dacă vei spune că au fost stabilite în funcţie de mişcă-
rile regulate ale Pământului, Lunii şi Soarelui, ai dreptate. 
Mişcările corpurilor cereşti, mişcări de rotaţie şi de revo-
luţie, sunt uniforme şi deci previzibile, aşa că ne putem 
bizui pe ele pentru a măsura timpul. 

Există însă o unitate de măsură pentru timp care nu e 
determinată de mişcarea corpurilor cereşti – săptămâna. 
Ea a fost stabilită la creaţie, de Dumnezeu, care a creat 
lumea în şase zile, iar în a şaptea, în Sabat, S-a odihnit, 
încheind astfel o săptămână.

În timpul acesta, Dumnezeu a creat pământul şi tot 
ce este pe el, inclusiv omul. Biblia spune că toate aceste 
lucruri „au fost făcute prin Cuvântul Domnului… 
Căci El zice şi se face; porunceşte şi ce porunceşte ia 
fiinţă” (Psalmii 33:6-9).

Când a creat lumea noastră, Dumnezeu nu a folo-
sit o materie care exista deja, ci a făcut totul din nimic. 
Totul a apărut la porunca Sa. „… tot ce se vede nu a 
fost făcut din lucruri care se văd” (Evrei 11:3).

Descoperirile erei noastre atomice i-au convins pe 
oamenii de ştiinţă că materia se poate transforma în 
energie şi invers. Deci putem să înţelegem foarte bine 
cum o parte din puterea lui Dumnezeu, adică o can-
titate de energie, s-a transformat în materie, făcând 
astfel să ia fiinţă lumea noastră.

Dumnezeu a hotărât să realizeze procesul creaţiei 
într-o săptămână. Fără îndoială că ar fi putut termina

mai repede, dar El a vrut să ne dea ciclul săptă-
mânal, ca o comemorare a lucrării Sale, şi Sabatul, 
care ne îngăduie să ne oprim din lucrul nostru şi 
să ne odihnim, aşa cum a făcut şi El. 

Porunca a patra (Exodul 20:8-11) vorbeşte 
despre şase zile ale creaţiei şi despre ziua de odih-
nă, care încheie săptămâna, şi ne îndeamnă să pă-
zim Sabatul, aşa cum a făcut Dumnezeu. Unitatea 
de timp la care se face referire aici, când apare cu-
vântul „zi”, este o zi obişnuită, de douăzeci şi patru 
de ore, aşa cum a fost fiecare zi a creaţiei şi cum 
este şi astăzi.

Dacă acceptăm raportul biblic despre creaţie, 
atunci vom crede că Dumnezeu a făcut lumea 
noastră şi tot ce cuprinde ea, inclusiv omul, în şase 
zile, iar în ziua a şaptea S-a odihnit, lăsându-ne 
astfel un exemplu de urmat.

la început
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Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Cel mai simplu mod de a descoperi care

ne sunt rădăcinile, obârşia, este să luăm
Biblia şi să începem să citim de la primul
capitol. Este singurul punct de pleca-
re sigur, pentru istoria lumii noastre şi a
oamenilor care o locuiesc. Raportul este
simplu: „La început, Dumnezeu a făcut
cerurile şi pământul” (Geneza 1:1). Biblia
spune: „Prin credinţă pricepem că lumea
a fost făcută prin Cuvântul lui Dumnezeu,
aşa că tot ce se vede n-a fost făcut din lu-
cruri care se văd” (Evrei 11:3).

� Lui Dumnezeu Îi place diversitatea. În na-
tură nu există două lucruri care să fie per-
fect identice. Firele de iarbă, fulgii de ză-
padă, picăturile de apă, toate sunt diferite 
unele de altele, dar fiecare îşi are un loc
bine determinat în creaţia lui Dumnezeu.
Tot astfel, nu există doi oameni la fel. Fie-
care dintre noi este unic. Dumnezeu ne-a
creat ca persoane unice şi, în această cali-
tate, fiecare dintre noi are un loc distinct
în planul Său. Nu este uimitor să ştim că
Dumnezeul care a creat lumea ne iubeşte
pe fiecare?

� Ce asemănări şi ce deosebiri există între
procesul creaţiei, care a avut loc la înce-
put, şi procesul refacerii vieţii noastre?

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Dumnezeu este Creator al tuturor lucrurilor şi
El a aşezat în Scriptură raportul autentic al acti-
vităţii Sale creatoare. În şase zile Dumnezeu «a
făcut cerurile şi pământul» şi toate fiinţele vii de 
pe pământ şi S-a odihnit în ziua a şaptea a ace-
lei prime săptămâni. În acest fel, El a stabilit Sa-
batul ca un monument permanent al în che ie rii
lucrării Sale creatoare. Primul bărbat şi prima
femeie au fost făcuţi după chipul şi asemănarea 
lui Dumnezeu, ca o încoronare a lucrării creaţi-
ei, dându-li-se stăpânire peste pământul întreg
şi fiind însărcinaţi cu răspunderea de a se îngriji
de el. Când lucrarea de creare a lumii a fost ter-
minată, ea era «foarte bună», declarând slava
lui Dumnezeu.” – AZŞ cred…

� „Zilele raportului biblic cu privire la creaţiune in-
dică perioade literale de 24 de ore. Tipică pentru 
felul în care oamenii lui Dumnezeu din Vechiul
Testament măsurau timpul este expresia «o sea-
ră şi o dimineaţă» (Geneza 1:5,8,13,19,23,31) şi 
care specifică zile individuale, cu ziua începând
seara sau la apusul soarelui (Leviticul 23:32).
Cele Zece Porunci oferă o altă dovadă a faptu-
lui că raportul genezic al creaţiunii implică zile
literale. În porunca a patra, Dumnezeu spune:
«Adu-ţi aminte de ziua de odihnă ca s-o sfin-
ţeşti. Să lucrezi şase zile şi să-ţi faci lucrul tău.
Dar ziua a şaptea este ziua de odihnă închina-
tă Domnului Dumnezeului tău; să nu faci nicio
lucrare în ea. Căci în şase zile a făcut Domnul
cerurile, pământul şi marea şi tot ce este în ele,
iar în ziua a şaptea S-a odihnit, de aceea a bine-
cuvântat Domnul ziua de odihnă şi a sfinţit-o»
(Exodul 20:8-11).” – Comentariul biblic AZŞ

20

� „Sabatul a fost sfinţit la creaţiune… «Dum-
nezeu S-a uitat la tot ce făcuse şi iată că erau
foarte bune» şi El S-a odihnit în bucuria lucrării 
Sale încheiate (Geneza 1:31). Deoarece El S-a
odihnit în Sabat, «Dumnezeu a bine cuvântat
ziua a şaptea şi a sfinţit-o» – a pus-o deoparte
pentru un scop sfânt. El i-a dat-o lui Adam ca o 
zi de odihnă. Era un semn de aducere-aminte
a lucrării de creaţie şi, în felul acesta, un semn
al puterii lui Dumnezeu şi al iubirii Sale. Scrip-
tura zice: «El a lăsat o aducere-aminte a minu-
nilor Lui.» (Geneza 2:3; Psalmii 111:4).” – Ellen

White, autoare inspirată
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� La început, Dumnezeu a făcut cerurile şi pămân-

tul. Pământul era pustiu şi gol şi peste faţa adân-
cului era întuneric” (Geneza 1:1,2). E greu să faci 
ceva pe întuneric, fără lumină, aşa că Dumnezeu 
a început cu aceasta. De fapt, El a făcut ziua şi 
noaptea, despărţind lumina de întuneric (Gene-
za 1:4). 

� A urmat crearea atmosferei în jurul Pământu-
lui; rolul ei era să „ţină sub control” temperatura 
plane tei şi să o facă potrivită pentru ca planeta să 
fie locuită (vers. 6-8). 

� În cea de-a treia zi, Dumnezeu a poruncit ca ape-
le să „se strângă” în mări şi oceane, aşa încât să se 
arate uscatul, sau pământul. 

� Apoi, pe acest pământ, Dumnezeu a creat vege-
taţia. Pământul începea să arate frumos, cu tot 
felul de plante, în diferite stadii de dezvoltare 
(vers. 9-13). 

� Apoi, au fost făcute Soarele şi Luna, ca să slujeas-
că drept surse de lumină, ca să regleze şi să sta-
bilească definitiv deosebirea dintre zi şi noapte 
şi succesiunea lor, precum şi a lunilor şi a anilor 
(vers. 20-23). 

� În cea de-a cincea zi, au fost create vieţuitoarele 
care trăiesc în ape şi în aer (vers. 20-23).

� Apoi, Dum nezeu a făcut animalele care trăiesc 
pe uscat, inclusiv târâtoarele şi insectele. Biblia 
spune că Dumnezeu a făcut „fiare pământeşti”, 
referindu-se probabil la toate animalele care tră-
iesc pe uscat (vers. 24,25).

� Dar lipsea ceva. Printre toate făpturile create, nu 
era niciuna care să poată gândi asemenea Lui. 
Aşa că El a spus: „Să facem om după chipul Nos-
tru, după asemănarea Noastră” (Geneza 1:26). 
Pentru aceasta, Dumnezeu a luat ţărână şi a mo-
delat un corp aşa cum modelează un sculptor 
lutul. Din punct de vedere al formei, era perfect, 
dar îi mai lipsea ceva ca să fie complet – viaţa. 
Acelui corp inert, Dumnezeu „i-a suflat în nări su-
flare de viaţă” (Geneza 27). În felul acesta, Dum-
nezeu a pus în om „scânteia de viaţă”, principiul 
vieţii. Astfel, omul a devenit o fiinţă inteligentă, 
conştientă, care poate gândi.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Geneza 1:1 
 „La început, Dumnezeu a făcut cerurile şi 

pământul.”

� Geneza 2:7,22
 „Domnul Dumnezeu a făcut pe om din ţă-

râna pământului, i-a suflat în nări suflare 
de viaţă, şi omul s-a făcut astfel un suflet 
viu. Din coasta pe care o luase din om, 
Domnul Dumnezeu a făcut o femeie şi a 
adus-o la om.”

� Geneza 2:2,3
 „În ziua a şaptea, Dumnezeu Şi-a sfârşit lu-

crarea, pe care o făcuse; şi în ziua a şaptea 
S-a odihnit de toată lucrarea Lui pe care 
o făcuse. Dumnezeu a binecuvântat ziua 
a şaptea şi a sfinţit-o, pentru că în ziua 
aceasta S-a odihnit de toată lucrarea Lui, 
pe care o zidise şi o făcuse.”

� 1 Cronici 16:24-27 
 „… povestiţi printre neamuri slava Lui, 

printre toate popoarele, mi nunile Lui! Căci 
Domnul este mare şi foarte vrednic de la-
udă, El este de temut mai presus de toţi 
dumnezeii; căci toţi dumnezeii popoarelor 
sunt idoli, dar Domnul a făcut cerurile. Mă-
reţia şi strălucirea sunt înaintea Feţei Lui, 
tăria şi bucuria sunt în locaşul Lui.”

� Psalmii 33:6 
 „Cerurile au fost făcute prin Cuvântul 

Domnului şi toată oştirea lor, prin suflarea 
gurii Lui.”

� Isaia 40:26
 „Ridicaţi-vă ochii în sus şi priviţi! Cine a fă-

cut aceste lucruri? Cine a făcut să meargă 
după număr, în şir, oştirea lor? El le cheamă 
pe toate pe nume; aşa de mare e puterea şi 
tăria Lui, că una nu lipseşte.” 

� Romani 1:20
 „Însuşirile nevăzute ale Lui… se văd lămu-

rit de la facerea lumii, când te uiţi cu băga-
re de seamă la ele, în lucrurile făcute de El.”

21
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� După şase zile, creaţia a fost terminată.

Biblia spune: „În ziua a şaptea, Dumnezeu 
Şi-a sfârşit lucrarea pe care o făcuse; şi în
ziua a şaptea S-a odihnit” (Geneza 2:2).
Dumnezeu nu oboseşte niciodată. Nu
avea nevoie de odihnă pentru că S-ar fi
simţit obosit sau slăbit, ci „a binecuvântat
ziua a şaptea şi a sfinţit-o” (Geneza 2:3).
Aceasta înseamnă că El a declarat-o sfân-
tă şi a pus-o deoparte, pentru un scop
sfânt. Dar nu a fost numai ziua cu care s-a
încheiat săptămâna creaţiei. Dumnezeu
a intenţionat ca, şi după aceea, fiecare a
şaptea zi să fie pusă deoparte, pentru ca
noi să ne odihnim şi să ne adu cem amin-
te de minunata istorie a creaţiei. Lucrul
acesta este arătat cu claritate în porunca
despre Sabat: „Adu-ţi aminte de ziua de
odihnă, ca s-o sfinţeşti…” (Exodul 20:11).

� Astfel, Sabatul este ca un indicator, care
ne arată că trebuie să ne oprim din lucrul
nostru obişnuit, dar este şi o invitaţie de
a ne bucura de părtăşia cu Dumnezeu,
Creatorul nostru. Ziua aceasta a fost pre-
văzută ca un popas în alergarea vieţii.

� Uneori, Sabatul este perceput ca o zi
plictisitoare, care pare să nu se mai ter-
mine. Lucrul acesta se întâmplă pentru
că oamenii împovărează ziua a şaptea cu
tot felul de reguli şi tradiţii care să fie res-
pectate. Unii ajung să nu se mai bucure
de ziua de Sabat, ba chiar să aştepte cu
nerăbdarea trecerea acestei zile. Nu aces-
ta a fost însă planul lui Dumnezeu. Crea-
torul a pus deoparte ziua a şaptea pentru
ca fiinţele create de El să se poată bucu-
ra de odihna trupului şi a minţii, de timp
petrecut împreună, unii cu alţii şi toţi îm-
preună cu El, uitând de grijile din timpul
săptămânii şi oprindu-se din munca pen-
tru câştigarea pâinii. Când Sabatul este
înţeles şi petrecut ca o zi a bucuriei, orice
bărbat, femeie sau copil îl aşteaptă cu ne-

răbdare.
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6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� Când ne gândim la crearea lumii, ştim că nu sun-

tem singuri. Mica noastră lume este o parte din
imensul Univers al lui Dumnezeu, iar Universul
este atât de mare, încât nu putem să-l cuprin-
dem cu mintea şi nici să ni-l imaginăm în toată
imensitatea sa.

� Într-o noapte senină, putem vedea cu ochiul li-
ber cam 6.000 de stele. Cu o lunetă, am mai pu-
tea vedea câteva mii. Cu telescoapele, am ajunge 
mult mai departe – cam la 200 de milioane, câte
se pot vedea cu telescopul de la Mount Palomar,
care are o deschidere, diametrul lentilei, de 5,08
m. Dar mai avem încă foarte mult până să putem 
număra stelele. Suntem încă foarte departe.

Dumnezeu a creat toate stelele, planetele şi cele-
lalte corpuri cereşti. El le-a aşezat pe orbitele lor, 
care se intersectează unele cu altele, şi a rânduit 
sistemele din care fac parte. Cât de nemărginită 
este puterea Sa! Dar Acelaşi Dumnezeu susţine 
şi Se îngrijeşte personal de fiecare părticică a 
Universului. El cunoaşte nevoile fiecărei fiinţe şi 
o iubeşte ca şi cum ar fi singura care există. Lu-
crul acesta este adevărat şi cu privire la lumea
noastră. El a creat-o şi continuă să o susţină. El
este Creatorul oricărei familii de pe pământ şi îl
cunoaşte personal pe orice om.

� Raportul creaţiei ne asigură că toţi oamenii alcă-
tuiesc o singură familie, pentru că toţi au aceeaşi
origine. Pavel spune că Dumnezeu „a făcut ca toţi 
oamenii, ieşiţi dintr-unul singur, să locuiască pe
toată faţa pământului” (Faptele 17:26). Nu este
normal să existe sentimentul că o naţionalitate
este mai bună decât alta sau o culoare a pielii
este de preferat alteia. Indiferent de rasă, de sex
sau de educaţie, toţi suntem una în Dumnezeu,
egali înaintea Sa.

� Ia-ţi timp să te gândeşti la cei pe care îi cunoşti.
Câţi dintre ei aparţin unei alte etnii sau unui alt
popor? Câţi dintre ei sunt diferiţi de tine datori-
tă educaţiei sau posibilităţilor financiare? Te-ai
gândit vreodată că, dată fiind originea noastră
comună (creaţii ale aceluiaşi Dumnezeu), sunt
fraţii şi surorile tale?
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6

START

Rădăcini
Ţi s-a spus vreodată că eşti leit mama, tata sau alt-

cineva din fami lie? Cu alte cuvinte, aceasta înseamnă că 
semeni foarte mult cu persoana respectivă sau că faptele 
tale amintesc foarte mult de acea persoană. Un om poate 
să semene foarte bine cu altul, să fie ca o reflectare a ce-
luilalt. Când a fost creat, Adam a fost făcut, sau modelat, 
după chipul şi asemănarea lui Dumnezeu, aşa cum era 
hotărât în planul Său. El spusese: „Să facem om după chi-
pul şi asemănarea Noastră”. 

Este minunat să ştim că noi, fiinţele create de Dumne-
zeu, suntem asemenea Lui. În ciuda atacurilor păcatului, 
încă mai purtăm urme ale asemănării cu El. Avem capa-
citatea de a învăţa lucruri noi, de a ne întări caracterul 
prin alegeri corecte, de a înţelege glorioasa lucrare a lui 
Dumnezeu, aşa cum ni se descoperă în natură. Avem pu-
terea de a gândi şi a face, de a gândi noi înşine, nu doar 
de a reflecta gândirea altor oameni; noi putem să fim 
stăpâni ai împrejurărilor, nu sclavi ai acestora.

În zilele noastre, puţine lucruri sunt atât de bine 
cunoscute ca maşinile. Au devenit o necesitate – avem 
nevoie de maşină (autovehicul sau autobuz) ca să 
mergem la serviciu, la şcoală, la cumpărături, în vizită 
la prieteni. Ca să poată merge bine, maşina trebuie să 
funcţioneze ca un tot unitar. Aceasta înseamnă că ba-
teria trebuie să fie încărcată, starterul să funcţioneze 
corect, conducta de benzină să fie în bună stare, să 
funcţioneze bine şi pompa de benzină, şi instalaţia de 
răcire, şi comenzile de la bord, şi sistemul electric etc. 

Cam în acelaşi fel ar trebui să funcţionăm şi noi, ca 
oameni făcuţi după chipul lui Dumnezeu. Fiinţa uma-
nă este alcătuită din trei părţi – corp, minte şi suflet; 

putem vorbi deci despre trei componente: fizică, 
mintală şi spirituală. Toate sunt importante şi tre-
buie să lucreze împreună. 

Dumnezeu a creat fiinţa umană ca un întreg. 
Dacă este afectată în vreun fel una dintre părţile 
acestui întreg, suferă toate celelalte. Aceasta în-
seamnă că ceea ce mâncăm sau felul în care ne tra-
tăm corpul va influenţa posibilitatea de a ne folosi 
mintea. Iar dorinţa şi capacitatea noastră de a-I 
sluji lui Dumnezeu şi de a studia din Cuvântul Său 
vor fi influenţate de lucrurile cu care ne umplem 
mintea. Să nu uităm niciodată că orice lucru care 
face rău uneia dintre componentele fiinţei noastre 
va face rău întregii fiinţe.

natura omului
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Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Omul a fost „coroana creaţiei”, o fiinţă

deosebită, altfel decât toate celelalte
vieţuitoare de pe pământ. În comparaţie
cu Dumnezeu, suntem mici şi slabi, dar
El ne-a făcut marea onoare de a ne dă-
rui minte, inteligenţă, de care ne folosim
pentru a gândi, pentru a lua hotărâri, pre-
cum şi capacitatea de a înţelege câte ceva 
din măreţia Lui şi de a acţiona în conse-
cinţă.

� Când înţelegem miliardele de lucruri pe
care le-a făcut Dumnezeu pentru noi, ce
altceva am putea face, decât să-L iubim?
Animalele nu ştiu nimic despre Dumne-
zeu şi nu pot înţelege ce este bine şi ce
este rău. Cum ne putem arăta recunoştin-
ţa faţă de Dumnezeu pentru că suntem
nişte fiinţe atât de minunate?

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� Cele patru teze celebre augustiniene: 1. Omul
înainte de cădere putea să păcătuiască sau să
nu păcătuiască. 2. După cădere nu putea să nu
păcătuiască. 3. După naşterea din nou poate
să nu păcătuiască. 4. După glorificare nu poate
păcătui. – Aureliu Augustin, apologet şi părinte
bisericesc

� „Concepţia creştină despre om este că omul este 
o creatură a lui Dumnezeu, făcută după chipul
Lui. Acest lucru înseamnă că omul trebuie văzut 
nu ca un rezultat al unui proces evolutiv întâm-
plător, aş cum cred evoluţioniştii, ci ca rodul
unui act conştient şi planificat al lui Dumnezeu.” 
– Millard Erickson, teolog

� „Satana şi-a început înşelătoria în Eden. El i-a
spus Evei: ‚Hotărât, că nu veţi muri.’ Aceasta a
fost prima lui lecţie cu privire la nemurirea su-
fletului; el şi-a continuat această înşelătorie
de atunci şi până în prezent şi o va susţine mai
departe până la sfârşitul captivităţii copiilor lui
Dumnezeu… Pentru mine a fost uimitor faptul
că Satana a putut avea atâta succes în a-l face
pe om să creadă că declaraţia lui Dumnezeu
din Ezechiel 18:4: «Sufletul care păcătuieşte
acela va muri», înseamnă că sufletul care păcă-
tuieşte nu va muri, ci va trăi veşnic în suferinţă.
Îngerul a zis: «Viaţa este viaţă, fie că este trăită
în durere, fie în fericire. Moartea este fără dure-
re, fără bucurie, fără ură».” – Ellen White, autoare
inspirată

24

� „Bărbatul şi femeia au fost făcuţi după chipul 
lui Dumnezeu, dotaţi cu individualitate şi cu
libertatea de a gândi şi de a acţiona. Deşi
au fost creaţi ca fiinţe libere, reprezentând o
unitate indivizibilă a corpului, minţii şi spiri-
tului, erau dependenţi de Dumnezeu pentru
viaţă, suflare şi toate celelalte. Când primii
noştri părinţi nu L-au ascultat pe Dumnezeu, 
ei au negat dependenţa lor de El şi au căzut
din înalta lor poziţie, pe care au avut-o când
au ascultat de Dumnezeu. Chipul lui Dum-
nezeu în ei a fost mânjit şi au devenit supuşi
morţii. Urmaşii lor au împărtăşit această
natură căzută împreună cu consecinţele ei.
Aceştia se nasc cu slăbiciuni şi tendinţe spre
rău. Dar Dumnezeu, în Hristos, a împăcat lu-
mea cu Sine şi, prin Duhul Său, a refăcut în
muritorii pocăiţi chipul Făcătorului lor. Cre-
aţi spre slava lui Dumnezeu, ei sunt chemaţi
să-L iubească pe El, să se iubească unii pe
alţii şi să aibă grijă de cele din jurul lor.” – AZŞ 

cred…
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Ce importanţă are pentru mine?
� Toate lucrurile de pe pământ fuseseră făcute 

pentru Adam şi Eva, erau ale lor. Aveau din bel-
şug cea mai bună hrană. Se bucurau de un cămin 
pe care îl făcuse Dumnezeu, special pentru ei, 
de frumuseţea florilor, a pomilor, a ierbii. Aveau 
prieteni care veneau la ei, direct din cer. Domnul 
Însuşi venea la ei, mergea cu ei şi stătea de vorbă 
cu ei. Nu exista acolo nimic de temut – totul era 
doar bucurie.

� Un singur lucru le ceruse Dumnezeu, ceva neîn-
semnat. Dintre toţi pomii din grădină, unul sin-
gur le era interzis. Dar, întrucât grădina era plină 
de tot felul de fructe, oricum, nu aveau nevoie 
de fructele acestui pom, aşa că nu aveau niciun 
motiv să şi le dorească.

� Dar când s-a apropiat de pom, un frumos şarpe 
înaripat i-a spus Evei că fructele acelea ar putea 
să o facă mai înţeleaptă, mai capabilă să ia singu-
ră hotărâri cu privire la viaţa ei şi chiar să ajungă 
la fel ca Dumnezeu. În felul acesta, Eva a fost ispi-
tită. A început să aibă sentimentul că Dumnezeu 
i-a interzis ceva de care ar fi avut nevoie, că a as-
cuns de ea ceva şi nu i-a spus totul despre lucrul 
respectiv.

� Eva cunoscuse până atunci doar binele, adică ce 
doreşte Dumnezeu pentru toate fiinţele create 
de El. Dar a început să fie curioasă să ştie şi ce 
este „dincolo de gard”, fără să-şi dea seama că nu 
era ceva de dorit. Lucifer, care începuse deja să 
plătească preţul răzvrătirii sale din cer, ştia. Dar 
Eva nu, aşa că a întins mâna şi a luat fructul pe 
care i-l oferea şarpele.

� Adeseori, şi noi suntem ispitiţi la fel ca Eva. Ştim, 
pentru că ni s-a spus, că nu trebuie să facem anu-
mite lucruri. Cu toate acestea, mânaţi de curio-
zitate sau de gândul că s-ar putea să nu ni se fi 
spus totul, ajungem să facem exact ceea ce nu 
trebuie. Apoi, este prea târziu pentru a mai pu-
tea să facem pasul înapoi şi să scăpăm de conse-
cinţe. Sfintele Scripturi ne sunt o călăuză sigură. 
Putem găsi în ele îndrumări clare cu privire la ce 
este bine şi ce nu este bine. Dacă vom ţine cont 
de ceea ce ni s-a spus prin Biblie, vom evita multe 
necazuri şi vom merge pe drumul cel drept.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Psalmii 8:4-6
 „Ce este omul, ca să Te gândeşti la el şi fiul 

omului, ca să-l bagi în seamă? L-ai făcut cu 
puţin mai prejos decât Dumnezeu şi l-ai 
încununat cu slavă şi cu cinste. I-ai dat stă-
pânire peste lucrurile mâi nilor Tale, toate 
le-ai pus sub picioarele lui.” [„Când privesc 
la cerul Tău, lucrul degetelor Tale, la luna 
şi la stelele pe care le-ai pus pe calea lor, 
mă gândesc: Ce este omul, ca să-Ţi aduci 
aminte de el, şi fiul omului, ca să-l cercetezi 
pe el?! Cu puţin făcutu-l-ai mai mic decât 
pe îngeri, cu slavă şi cu cinste l-ai încunu-
nat.” (trad. Gala Galaction)]

� Romani 5:12
 „De aceea, după cum printr-un singur om 

a intrat păcatul în lume, şi prin păcat a in-
trat moartea, şi astfel moartea a trecut asu-
pra tuturor oamenilor, din pricină că toţi 
au păcătuit…”

� Romani 5:17,18
 „Dacă deci, prin greşeala unuia singur, 

moartea a domnit prin el singur, cu mult 
mai mult cei ce primesc, în toată plinăta-
tea, harul şi darul neprihănirii, vor domni 
în viaţă prin acel unul singur, care este Isus 
Hristos! Astfel dar, după cum printr-o singu-
ră greşeală, a venit o osândă, care a lovit pe 
toţi oamenii, tot aşa, printr-o singură hotă-
râre de iertare a venit pentru toţi oamenii o 
hotărâre de neprihănire care dă viaţa.”

� Romani 6:23
 „Fiindcă plata păcatului este moartea: dar 

darul fără plată al lui Dumnezeu este viaţa 
veşnică în Isus Hristos, Domnul nostru.”

� Romani 8,22
 „Dar ştim că până în ziua de azi, toată firea 

suspină şi suferă durerile naşterii.” 
� 2 Corinteni 5:21
 „Pe Cel ce n-a cunoscut niciun păcat, El L-a 

făcut păcat pentru noi, ca noi să fim nepri-
hănirea lui Dumnezeu în El.” 

� Vezi şi: 1 Ioan 1:7-9; 5:11,12
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Ce legătură are cu mine?
� Când a mâncat din fructul oprit, în grădi-

na Eden, şi i-a dat apoi şi lui Adam, Eva nu 
şi-a dat seama în ce „joc” intra. Dumnezeu 
îi avertizase pe amândoi, în repetate rân-
duri, cu privire la teribilele urmări ale ne-
ascultării, dar, cel puţin pentru moment,
au considerat că puteau să hotărască
singuri, ca şi cum ar fi ştiut mai multe de-
cât Dumnezeu, Creatorul lor. Aşa a intrat
păcatul în lume. Urmările despre care le
spusese Dumnezeu nu s-au lăsat aştep-
tate. Legătura omului cu Dumnezeu s-a
rupt. Moartea şi-a făcut teribila apariţie.
Iar nenorocirea a venit asupra lumii între-
gi şi asupra fiecărui om. Toţi suferim con-
secinţele acelui prim păcat. Orice copil se
naşte într-o familie de oameni păcătoşi.
Toţi moştenim slăbiciuni şi înclinaţii către
păcat (Ieremia 17:9). Toţi suntem supuşi
morţii (1 Corinteni 15:22). Noi nu suntem 
răspunzători pentru păcatul lui Adam şi al 
Evei, dar nu putem îndepărta efectele lui.
Păcatul a afectat şi natura. Au apărut spi-
nii şi pălămida (Geneza 3:18). Pământul
a început să dea mai puţine roade, chiar
dacă omul munceşte mai mult (vers. 19).
Vremea s-a dereglat (Geneza 7:12). Nimic 
din lumea noastră nu e scutit de urmările
nefaste ale păcatului, nici măcar plantele
sau animalele.

� Uită-te la lucrurile din jurul tău. Toate
sunt create de Dumnezeu. Unele dintre
ele, precum florile, încă arată cât de fru-
moasă a fost lumea creată de Dumnezeu
la început. Sunt însă şi lucruri care ne ara-
tă consecinţele neascultării asupra plane-
tei şi a fiinţelor care o locuiesc. Ori de câte 
ori eşti ispitit să nu asculţi de voia Dom-
nului, gândeşte-te că faptele tale pot face 
lumea mai urâtă sau mai frumoasă. Tu de-
cizi!

VINERI

Cum se întâmplă? 
� Deşi dezamăgit şi foarte mâhnit de păcatul lui

Adam, Dumnezeu nu a fost luat prin surprinde-
re. Iubirea L-a determinat să pună în aplicare un
plan, deja pregătit.

� Tragicele urmări ale păcatului puteau fi remedi-
ate. Inimile oamenilor aveau să fie înnoite. Pă-
catul ştersese din om chipul lui Dumnezeu, dar
asemănarea aceasta trebuia refăcută, pentru ca
oamenii să-şi poată regăsi fericirea în căile lui
Dumnezeu, în loc să aibă parte doar de necazuri,
mergând pe căile lui Satana. Planul ne este des-
coperit în  Ioan 3:16: „Fiindcă atât de mult a iubit
Dumnezeu lumea încât a dat pe singurul Său Fiu
pentru ca oricine crede în El să nu piară, ci să aibă 
viaţă veşnică”.

� Dumnezeu nu a rămas pasiv faţă de moartea oa-
menilor în păcat. Marea Sa iubire pentru ei nu-I
îngăduia să stea deoparte, când fiinţele create
de El plăteau acest preţ cumplit. „Dar Dumnezeu
Şi-a arătat dragostea faţă de noi prin faptul că,
pe când eram noi încă păcătoşi, Hristos a murit
pentru noi” (Romani 5,8). Isus a plătit preţul, ca
să putem avea din nou parte de viaţă, în loc să
suferim moartea veşnică. El a suferit moartea pe
care o meritam noi, pentru ca noi să putem avea, 
în El, o viaţă nouă.

� Gândeşte-te bine, apoi notează pe rândurile de
mai jos câteva lucruri pe care crezi că ai putea
să le faci şi care le-ar putea arăta celor din jur că
eşti o fiinţă creată după chipul şi asemănarea lui
Dumnezeu.

 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
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START

Războiul – un joc al morţii
Se pare că multor oameni le place să se lupte. Răz-

boiul este un joc al morţii, pe care lumea noastră îl joacă 
mereu, dar nu este unul aducător de fericire. Mai exis-
tă însă un război real, ce se desfăşoară fără încetare „în 
spatele cortinei”. Nu se folosesc bombe sau arme de foc, 
nici arme atomice sau detectoare tip radar. Dar, în acest 
război, este implicat fiecare om, fie că vrea, fie că nu vrea. 
Războiul acesta este numit şi „marea luptă” dintre Hristos 
şi puterile binelui, pe de o parte, şi Satana şi forţele rău-
lui, de cealaltă. În acest conflict nu există armistiţiu, nici 
tratat de pace. Biblia este singura carte în care putem găsi 
întreaga lui istorie. Ea ne spune mai dinainte care vor fi 
învingătorii şi care, învinşii.

Acest război a început în cer, chiar în „sediul păcii”, şi 
a fost declanşat de îngerul care avea cea mai înaltă poziţie, 
imediat după cea a lui Isus. Greu de crezut! Lucifer era cel 
mai înzestrat înger din cer, cel mai onorat, cel care stătea 
chiar lângă tronul lui Dumnezeu. Ca maestru muzician, 
el dirija corurile cereşti. Era cel mai înălţat în pute re
şi în slavă dintre toate fiinţele create – era prinţul înge-
rilor. „Erai plin de înţelepciune şi desăvârşit în frumu-
seţe” – aşa îl descrie Biblia (Ezechiel 28:12-14).

Lucifer avea tot ce i-ar fi putut dori inima, mai pu-
ţin un lucru. Fiul lui Dumnezeu avea o poziţie mai 
înaltă decât el şi participa la sfatul înalt al Dumne-
zeirii. Lucifer deţinea cea mai înaltă funcţie pe care 
o putea ocupa o fiinţă creată, dar nu putea să fie ca
Hristos, pentru că Hristos era Creatorul. Împreună
cu Dumnezeu Tatăl, El participase la crearea lui Luci-
fer. Şi totuşi Lucifer îşi spunea: „Mă voi sui în cer, îmi
voi ridica scaunul de domnie mai presus de stelele lui
Dumnezeu, voi şedea pe muntele adunării dumnezeilor,

la capătul miazănoaptei; mă voi sui pe vârful 
norilor, voi fi asemenea Celui Preaînalt” (Isaia 
14:13,14).

El a avut o mare putere de amăgire asupra 
multor îngeri şi, treptat, le-a câştigat simpatia. Au 
început să-l creadă când spunea că nu este tratat 
cum ar merita şi că talentele sale nu sunt puse în 
valoare cum ar trebui. Au început şi ei să creadă ca 
Lucifer, că s-ar fi cuvenit ca acest înger să fie egal 
cu Fiul lui Dumnezeu. 

Toate acestea au dus la răzvrătire împotriva 
guvernării lui Dumnezeu. Cerul a fost sfâşiat şi 
răscoala a luat proporţii. Dumnezeu Tatăl trebuia 
să ia o atitudine. Armonia şi pacea cerului fusese-
ră distruse. Isus şi îngerii credincioşi Lui s-au lup-
tat cu Satana şi cu îngerii decăzuţi. Aceasta a fost 
prima încleştare în cadrul marelui război. Citeşte 
despre aceasta în Apocalipsa 12:7-9.

marea luptă

27

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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Iată părerea mea
� Când a pierdut prima bătălie din cadrul

marii lupte, „Satana a fost aruncat pe pă-
mânt; şi împreună cu el au fost aruncaţi
şi îngerii lui” (Apocalipsa 12:9). O treime
dintre îngeri s-au unit cu el în această
răzvrătire. Numele i-a fost schimbat din
Lu cifer – „purtător de lumină” –, în Sata-
na –„adversar”. El devenise vrăjmaşul lui
Dumnezeu şi este şi al nostru, pentru că
noi suntem copiii Lui. Dumnezeu ar fi pu-
tut să-i distrugă pe Satana şi pe îngerii
lui, de când i-a izgonit din cer, dar în înţe-
lepciunea Sa, Dumnezeu a dorit ca toată
creaţia Sa, tot Universul, să vadă că Sata-
na greşeşte. Va veni o vreme când Satana, 
împreună cu îngerii lui şi cu toţi cei păcă-
toşi vor fi nimiciţi, dar, dacă lui Satana nu i 
s-ar fi dat ocazia să-şi ducă lucrarea la ca-
păt, s-ar fi putut ca Universul să nu fie cu
totul convins de dreptatea lui Dumnezeu.

� Unii cred că Dumnezeu nu a procedat co-
rect când i-a dat lui Satana ocazia să gu-
verneze acest pământ. Tu ce crezi?

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Întreaga omenire este în prezent cuprinsă în
marea luptă dintre Hristos şi Satana, cu privire
la caracterul lui Dumnezeu, legea Sa şi suvera-
nitatea Sa asupra Universului. Acest conflict a
început în cer, atunci când o fiinţă creată şi în-
zestrată cu libertatea de a alege, prin înălţarea
de sine, a devenit Satana, vrăjmaşul lui Dum-
nezeu, care a dus la revolta unei părţi a îngeri-
lor. El a introdus spiritul de rebeliune în lumea
aceasta atunci când a dus în păcat pe Adam şi
pe Eva. Acest păcat al omului a avut ca rezultat
deformarea chipului lui Dum nezeu în omenire,
dezordine în lumea creată şi, în cele din urmă,
nimicirea ei în timpul potopului. Privită de în-
treaga creaţiune, această lume a devenit arena
conflictului universal, din care în cele din urmă
Dumnezeul iubirii va fi îndreptăţit. Pentru a
ajuta pe poporul Său în această luptă, Domnul
Hristos trimite pe Duhul Sfânt şi pe îngerii Săi
credincioşi să-l călăuzească, să-l ocrotească şi
să-l susţină pe calea mântuirii.” – AZŞ cred…

� „De ce s-a îngăduit ca marea luptă să continue
veacuri şi veacuri de-a rândul? De ce nu a fost
curmată existenţa lui Satana de la începutul răz-
vrătirii lui? Pentru ca universul să poată fi convins 
de dreptatea lui Dumnezeu în confruntarea Sa
cu răul; pentru ca păcatul să poată fi condamnat
pentru veşnicie. În planul de răscumpărare, exis-
tă înălţimi şi adâncimi pe care nici eternitatea nu 
le poate epui za, minuni la care îngerii doresc să
privească. Dintre toate fiinţele create, numai cei
răscumpăraţi au cunoscut din propria lor expe-
rienţă conflictul efectiv cu păcatul; ei au lucrat
împreună cu Hristos şi, lucru imposibil chiar şi în-
gerilor, au fost părtaşi la suferinţele Sale.” – Ellen
White, autoare inspirată

28

� „Legea morală divină este la fel de importan-
tă pentru existenţa Uni versului Său ca şi legile 
fizice ce-l ţin laolaltă şi-l păstrează în funcţiu-
ne. Păcatul este «călcarea legii» (1 Ioan 3:4)
sau «nelegiuire», aşa cum indică cuvântul
grecesc anomia. Nelegiuirea îşi are originea
în respingerea lui Dumnezeu şi a guvernă-
rii Sale… Satana aruncă blamul asupra lui
Dumnezeu, în loc să-şi asume responsabilita-
tea pentru nelegiuirea din lume. El spune că
Legea lui Dumnezeu, despre care pretinde că
este arbitrară, încalcă libertatea individuală.
Mai mult chiar, afirmă el, deoarece este im-
posibil să asculţi de ea, această Lege lucrează 
împotriva celor mai bune interese ale fiinţelor 
create. Prin această continuă şi perfidă sub-
minare a Legii, Satana încearcă să răstoarne
conducerea lui Dumnezeu şi chiar pe Dumne-

zeu.” – Comentariul biblic AZŞ
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Ce importanţă are pentru mine?
� Ştii ce este un „cap de pod”? Este un termen mi-

litar, desemnând un loc aflat pe teritoriul inamic, 
un loc ocupat deja „dincolo”, care să asigure apoi 
cucerirea întregului teritoriu. Când au fost creaţi 
după chipul şi asemănarea lui Dumnezeu, Adam 
şi Eva au primit stăpânirea asupra lumii acesteia 
(Geneza 1,28). Nu trebuia să se întâmple nimic 
pe această planetă fără permisiunea lor. Satana 
şi îngerii lui au venit pe pământ după ce fuseseră 
izgoniţi din cer pentru răzvrătire, dar Dumnezeu 
nu le-a îngăduit rebelilor să îi atace pe Adam 
şi pe Eva, fără ca aceştia să fi fost avertizaţi mai 
dinainte. Satana urmărise cu mare interes crea-
rea acestei lumi şi a oamenilor şi se hotărâse să 
încerce să-i câştige de partea sa, cât mai repede 
cu putinţă. Dar Dumnezeu nu i-a permis să stea 
oriunde, în preajma oamenilor. Singurul loc unde 
putea să stea să-i ispitească era pomul folosit ca 
mijloc de a le încerca ascultarea. Acela a fost lo-
cul căderii lor şi al biruinţei lui Satana. Deghizat 
cu viclenie şi prin minciuni şi înşelăciune, el i-a 
convins pe Adam şi pe Eva să nu asculte de Dum-
nezeu. Cu toate acestea, iubirea lui Dumnezeu a 
fost atât de mare, încât nu a renunţat fără luptă la 
oamenii pe care îi crease. El a pus atunci în apli-
care planul pe care îl făcuse mai înainte chiar de 
facerea lumii – Fiul lui Dumnezeu avea să-Şi dea 
viaţa, ca plată pentru păcat, şi avea să le ofere 
oamenilor posibilitatea de a fi salvaţi. Dumnezeu 
era hotărât să preîntâmpine planurile lui Satana 
şi să-i aducă pe oameni înapoi la Sine, prin iubire 
– „Te iubesc cu o iubire veşnică”, spune El în Ie-
remia 31:3. Iubirea şi grija lui Dumne zeu pentru 
poporul Său se pot vedea de-a lungul istoriei 
omenirii, dar, întotdeauna, Satana a fost şi el pre-
zent, încercând să răstoarne planurile lui Dum-
nezeu. Cu toate acestea, planul lui Dumnezeu de 
a-i mântui pe oameni a mers înainte.

� Apocalipsa ne vorbeşte despre finalul luptei – 
glorioasa biruinţă a lui Dumnezeu şi a binelui 
asupra lui Satana şi a răului. Tu de ce parte alegi 
să fii – de partea biruitorilor sau a învinşilor? Ma-
rea luptă începe cu dezamăgire, înfrângere şi 
moarte, dar se încheie cu salvare, răscumpărare 
şi reînnoire. Iată de ce urăşte Satana mai ales căr-
ţile Geneza şi Apocalipsa. 

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Geneza 3:15
 „Vrăjmăşie voi pune între tine şi femeie, în-

tre sămânţa ta şi sămânţa ei. Aceasta îţi va 
zdrobi capul, şi tu îi vei zdrobi călcâiul.”

� Isaia 14:12-15
 „Cum ai căzut din cer, Luceafăr strălucitor, 

fiu al zorilor! Cum ai fost doborât la pă-
mânt, tu, biruitorul neamurilor! Tu ziceai în 
inima ta: «Mă voi sui în cer, îmi voi ridica 
scaunul de domnie mai presus de stelele 
lui Dumnezeu; voi şedea pe muntele adu-
nării dumnezeilor, la capătul miazănoap-
tei; mă voi sui pe vârful norilor, voi fi ca Cel 
Preaînalt.» Dar ai fost aruncat în Locuinţa 
morţilor, în adâncimile mormântului!”

� Romani 5:12
 „… printr-un singur om a intrat păcatul în 

lume şi prin păcat a intrat moartea, şi astfel 
moartea a trecut asupra tuturor oameni-
lor, din pricină că toţi au păcătuit…” 

� 2 Tesaloniceni 2:7
 „Căci taina fărădelegii a şi început să lucre-

ze; trebuie numai ca cel ce o opreşte acum 
să fie luat din drumul ei.”

� Apocalipsa 12:7-9
 „Şi în cer s-a făcut un război. Mihail şi înge-

rii lui s-au luptat cu ba laurul. Şi balaurul cu 
îngerii lui s-au luptat şi ei, dar n-au putut 
birui; şi locul lor nu li s-a mai găsit în cer. Şi 
balaurul cel mare, şarpele cel vechi, numit 
Diavolul şi Satana, acela care înşală întreaga 
lume, a fost aruncat pe pământ; şi împreu-
nă cu el au fost aruncaţi şi îngerii lui.” 

� Apocalipsa 12:11
 „Ei l-au biruit, prin sângele Mielului şi prin 

cuvântul mărturisirii lor, şi nu şi-au iubit 
viaţa chiar până la moarte.”

� Apocalipsa 12:17 
 „Şi balaurul, mâniat pe femeie, s-a dus să 

facă război cu rămăşiţa seminţei ei, care 
păzesc poruncile lui Dumnezeu şi ţin măr-
turia lui Isus Hristos.”

� Vezi şi: Apocalipsa 15:2,3; 20:7,9,10
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Nu a existat niciun motiv pentru apariţia

păcatului, nicio scuză. Lui Satana îi place
să vadă cum ne găsim scuze când greşim
şi cum aruncăm vina pe altcineva pentru
greşeala noastră. Şi este foarte încântat
când vede că încercăm să-i găsim şi lui
o scuză pentru primul păcat. Păcatul nu
poate fi apărat. Dumnezeu este iubire şi
aşa a fost întotdeauna. Purtarea Sa faţă
de fiinţele pe care le-a creat nu putea
să inspire decât iubire, laudă şi adorare.
Cum s-a putut ca fiinţa cea mai mare în
rang şi cea mai talentată dintre toate fiin-
ţele aflate în cer să îngăduie să se nască în 
mintea ei gânduri de înălţare de sine care 
au condus la răzvrătire? Este ceva imposi-
bil de explicat. Este „taina fărădelegii”.

� Adesea căutăm scuze: că ne-am născut
cu înclinaţie spre păcat sau că suntem
„împinşi” la rău. Dar minunatele preve-
deri ale lui Dumnezeu şi făgăduinţele
Sale de a ne ajuta nu lasă loc pentru scu-
ze. Dumnezeu este mult mai puternic de-
cât Satana şi tot ce avem de făcut este să
ne prindem de puterea Sa.

� Mai există o taină. Cum a venit Isus în lu-
mea aceasta, ca om, cum a trăit o viaţă
fără păcat şi a murit, plătind preţul păca-
telor noastre? Aceasta este „taina credin-
ţei”.

� Niciuna dintre aceste taine nu poate fi cu
adevărat înţeleasă de noi, oamenii, dar
ni s-a descoperit tot ce era necesar, ca să
putem recunoaşte iubirea şi dreptatea lui 
Dumnezeu şi ca să înţelegem şi să accep-
tăm minunatul Său Plan de Mântuire.

� În marea luptă dintre Dumnezeu şi Sa-
tana, tu ai propriul loc. Iar locul acesta
depinde de alegerea ta. Poţi alege să fii
o stea care străluceşte în întunericul pă-
catului sau poţi alege să fii o făclie stinsă.
Alege în mod înţelept! Alege să strălu-
ceşti pentru veşnicie alături de Dumne-

zeul cel viu.

30

6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� Eu de ce parte sunt? Ca să putem răspunde la

această întrebare, va trebui să hotărâm multe
lucruri cu privire la viaţa noastră. În hotărârile
pe care le luăm zilnic, ne vom întreba de fiecare
dată de care parte ne situăm, prin ceea ce facem
sau prin atitudinea noastră. Tot ce citim, ce ve-
dem la televizor, prietenii, cuvintele pe care le
spunem – toate acestea sunt alegeri făcute con-
form cu firea noastră sau cu principiile după care
dorim să ne dezvoltăm caracterul.

� Înainte de a lua hotărârea de a spune sau de a
face ceva, ar trebui să ne punem următoarele
întrebări: Îmi serveşte la ceva? Mă ajută în dez-
voltarea caracterului? Este o parte a planului lui
Dumnezeu pentru mine? Va da o direcţie bună
vieţii mele?

� Fiecare dintre cei doi conducători ai marii lup-
te ne vrea pentru sine, de partea sa, şi depune
toate eforturile în acest sens. Înţelepciunea mă
îndeamnă să-L aleg pe Hristos, Conducătorul bi-
ruitor.

� Odată, un grup de turişti făcea o excursie în Pa-
lestina. Li se spusese că, în Orient, păstorul mer-
ge înaintea turmei, iar oile vin după el, dar ei au
observat o turmă de oi care era mânată din urmă 
de un om ce părea a fi ciobanul.
– Cum se face că mânaţi turma din urmă? a între-
bat ghidul. Pe aici nu se obişnuieşte ca păstorul
să meargă înaintea turmei?
– Aveţi dreptate, domnule, a răspuns omul. Păs-
torii merg înaintea turmei. Dar, vedeţi, eu nu
sunt păstorul, ci măcelarul.

� Noi de cine suntem conduşi? De Păstorul cel Bun 
sau de Măcelar?

� Cum putem face mereu alegeri bune? Iată câte-
va texte care te vor ajuta să răspunzi la această
întrebare.
Psalmii 119:9-11 Evrei 11:24-27
Faptele 26:19 Efeseni 1:16,19
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START

Omul anului şi chiar mai mult
Time este o publicaţie americană foarte cunoscută,

care îi ajută pe cititori să fie mereu la curent cu ultimele 
evenimente. Una dintre rubricile aşteptate cu mare ne-
răbdare este cea care se ocupă de selecţia anuală care se 
face pentru a-l desemna pe „Omul anului”. Cu câteva săp-
tămâni înainte, Time îşi invită cititorii să trimită numele 
personalităţilor despre care cred că ar merita acest titlu. 
Principala cerinţă este ca persoana aleasă să fi făcut cel 
mai mult pentru a influenţa în bine viaţa unui număr cât 
mai mare de oameni. Desigur, nicio selecţie nu reuşeşte 
să-i satisfacă pe toţi. Dacă cineva reuşeşte să se menţină 
„în top” mai mulţi ani la rând, este ales „Omul decadei”. 
Dar acest lucru nu se prea întâmplă. Mulţi au fost onoraţi 
cu titlul de „Omul anului”. Au urcat pe podium, şi-au ros-
tit discursul, apoi au trecut la loc, pentru ca altul să iasă 
în faţă. Astfel de schimbări se fac mereu.

Biblia ne prezintă istoria vieţii unei persoane care ar 
fi trebuit să fie nu numai „Omul anului” sau „Omul de-
cadei”, ci „Omul tuturor timpurilor”. Nu a existat nicio 
altă persoană care să fi avut o influenţă mai mare şi mai 
bună decât El, asupra unui număr mai mare de oameni. 
Şi aceasta se continuă an după an şi va continua şi după 
ce lumea aceasta îşi va afla sfârşitul. Într-adevăr, Isus cel
iubitor, cel plin de putere, Mântuitorul – El este „Omul
tuturor timpurilor”. 

***
Doi oameni discutau despre credinţa creştină. 

Unul critica anumite lucruri pe care le cred creştinii.
– Mie mi se pare că şi credinţa mea, în mine, este la 

fel de bună ca şi credinţa creştină, spunea el.
– Însă pentru asta ar trebui să mori pe cruce şi să

învii a treia zi, a răspuns celălalt.

Credinţa noastră se bazează pe viaţa, moartea 
şi învierea unei Persoane. Nimeni nu a reuşit vreo-
dată să imite întru totul experienţa lui Hristos, aşa 
că noi ştim cu siguranţă că El a fost cu adevărat 
Mesia, Fiul lui Dumnezeu, cum a pretins că este.

Mai întâi, Isus a venit în lumea aceasta şi S-a 
născut ca un prunc oarecare, împletind divinitatea 
– ca Fiu al lui Dumnezeu, cu omenescul – fiind ca
unul dintre noi. El a fost cu adevărat „Dumnezeu
cu noi” (Matei 1:23). Nu putem înţelege cum a fost 
posibil acest lucru, dar îl acceptăm prin credin-
ţă. Zămislit prin puterea Duhului Sfânt şi născut
dintr-o fecioară, Isus a crescut aşa cum cresc toţi
copiii, fiindu-le supus părinţilor, îndeplinindu-Şi
îndatoririle care-I reveneau în familie şi învăţând
din Scripturi. Prin suferinţa şi moartea Sa, Isus a
plătit preţul păcatului (Romani 6:23). „El a pur-
tat păcatele noastre în trupul Său, pe lemn, pentru
ca noi, fiind morţi faţă de păcate, să trăim pentru
neprihănire” (1 Petru 2:24). În toată viaţa Sa, Isus
nu a păcătuit. Biblia spune: „El n-a făcut păcat şi
în gura Lui nu s-a găsit vicleşug” (1 Petru 2:22).

Ce minunată demonstrare a iubirii divine!

Viaţa, moartea şi înVierea Domnului iSuS

31

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� De obicei, dacă soţii hotărăsc să divor-

ţeze, la tribunal, într-o primă etapă se
încearcă „reconcilierea”, adică împăcarea.
Isus a venit pe pământ cu o astfel de misi-
une, de împăcare. Păcatul ne-a despărţit
de Dumnezeu. Legământul dintre El şi
poporul Său a fost rupt, dar Isus a venit
să-l refacă. Noi suntem cei care am greşit,
nu Dumnezeu, dar El este Cel care ia iniţi-
ativa împăcării, a refacerii legământului.
Isus a venit să-L reprezinte pe Dumnezeu
Tatăl şi să ne ajute să înţelegem caracte-
rul Său, plin de bunătate, de iubire şi de
milă. El a venit să ridice un pod peste pră-
pastia făcută de păcat, să refacă fiinţele
omeneşti şi să le readucă la asemănarea
cu Dumnezeu, pe care au avut-o Adam şi
Eva când au fost creaţi.

� Împăcarea cu Dumnezeu şi restatorni-
cirea desăvârşirii de la început a fiinţei
umane este un ideal foarte înalt, dar, cu
ajutor de sus, poate fi atins.

� Care este rolul meu în „reconciliere”?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

� Dumnezeu este Cel care a luat iniţiativa
împăcării. Mai mult, El a făcut ceea ce era
mai greu pentru ca această împăcare să
fie posibilă. Gestul Fiului divin de a muri
pe cruce pentru a ne răscumpăra pe noi
de sub puterea păcatului şi de sub osân-
da la moarte a fost un gest unic în istoria
Universului. Împăcarea presupune însă
şi un gest care trebuie să vină din partea
mea şi a ta. Este vorba despre alegerea
de a ne împăca cu Dumnezeu. El nu ne
va sili să ne împăcăm cu El. Este necesar
ca fiecare dintre noi să dorească această

împăcare şi să o caute.

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Isus a venit pe acest pământ pentru a împlini
cea mai mare lucrare dintre toate câte s-au fă-
cut printre oameni. El a venit ca ambasador al
lui Dumnezeu, pentru a ne arăta cum să trăim,
ca să avem cele mai bune realizări în viaţă.” –
Ellen White, autoare inspirată

� „În viaţa Domnului Hristos, de desăvârşită as-
cultare de voinţa lui Dumnezeu, în suferinţele
Sale, în moartea şi învierea Sa, Dumnezeu a
prevăzut singurul mijloc de ispăşire pentru pă-
catul neamului omenesc, astfel ca aceia care
prin credinţă primesc această ispăşire să poată
avea viaţa veşnică şi întreaga creaţie să poa-
tă înţelege mai bine sfânta şi infinita iubire a
Creatorului. Această ispăşire desăvâr şită apă-
ră neprihănirea Legii lui Dumnezeu şi bunăta-
tea caracterului Său, căci condamnă păcatul
nostru şi, în acelaşi timp, ea aduce împăcare şi
regenerare, asigură iertarea noastră. Moartea
Domnului Hristos este înlocuitoare şi expia-
toare. Învierea Domnului Isus Hristos proclamă
triumful lui Dumnezeu asupra forţelor răului şi,
acelora care acceptă ispăşirea, le asigură biru-
inţa finală asupra păcatului şi a morţii. Ea de-
clară domnia Domnului Isus Hristos, înaintea
căruia fiecare genunchi din ceruri şi de pe pă-
mânt se va pleca.” – AZŞ cred…

� „Dumnezeu a fost Acela care a luat iniţiativa de
a restaura legăturile rupte dintre neamul ome-
nesc şi El Însuşi. În consecinţă, «ne bucurăm în
Dumnezeu prin Domnul nostru Isus Hristos, prin 
care am căpătat împăcarea» (Romani 5:11).” –
M. Erickson, teolog

32
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Într-o căsuţă cuibărită la marginea unui sat, tră-

ia o familie formată din părinţi şi doi copii mici. 
Într-o noapte, casa a luat foc – acoperişul de paie 
şi lemnăria au fost imediat cuprinse de flăcări, 
prinzându-i ca într-o capcană de foc pe toţi cei 
dinăuntru. Nu era nicio unitate de pompieri prin 
împrejurimi, iar vecinii stăteau şi priveau nepu-
tincioşi. 

	 Deodată, a apărut în grabă Andy, un nou-venit în 
satul respectiv, şi a strigat: „Chiar nu putem face 
nimic pentru a-i salva pe cei dinăuntru?” Şi, spu-
nând acestea, s-a avântat în flăcări. O clipă mai 
târziu, ieşea, ţinând sub fiecare braţ câte un copil. 
Copilaşii nu păţiseră nimic, fiindcă îi ţinuse sub 
haină, dar el avea arsuri serioase. În clipa în care a 
ieşit din casă, acoperişul s-a prăbuşit într-o trâm-
bă de flă cări. Mama şi tatăl copiilor nu reuşiseră 
să iasă – au pierit în flăcări.

 Un vecin inimos i-a îngrijit arsurile lui Andy, iar 
copiii au rămas pentru o vreme la alt vecin. Ce 
era de făcut cu copiii? S-au prezentat două per-
soane care ar fi vrut să-i ia: una era moşierul satu-
lui şi un fel de judecător în sat. Avea bani, era res-
pectat, avea o casă frumoasă. Cealaltă persoană 
era Andy. Când a fost întrebat cu ce drept cere el 
copiii, Andy nu a spus nimic. Şi-a ridicat însă mâi-
nile şi toţi au putut să vadă cicatricele arsurilor 
căpătate când îi salvase pe copii.

� Isus spune că fiecare dintre noi este al Lui, propri-
etatea Sa. El nu are nevoie de cuvinte ca să arate 
că are dreptul să ne pretindă ca proprietate a Sa. 
El ridică mâinile, în care se văd urmele cuielor cu 
care a fost ţintuit pe cruce, când Şi-a dat viaţa, ca 
noi să putem trăi. Ce altă dovadă ar mai putea 
aduce?

� Suntem proprietatea lui Isus. Şi, cu toate acestea, 
suntem fiinţe libere. Deşi, prin semnele din pal-
mele Lui, Isus poate să dovedească dreptul Lui 
asupra oricăruia dintre noi, El nu procedează aşa. 
El nu doreşte altceva decât o ascultare izvorâtă 
din dragoste şi benevolă.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Isaia 53:5,6
 „Dar El era străpuns pentru păcatele noas-

tre, zdrobit pentru fărădelegile noastre. 
Pedeapsa care ne dă pacea a căzut peste El 
şi prin rănile Lui suntem tămăduiţi. Noi ră-
tăceam cu toţii ca nişte oi, fiecare îşi vedea 
de drumul lui; dar Domnul a făcut să cadă 
asupra Lui nelegiuirea noastră a tuturor.”

� Marcu 16:19
 „Domnul Isus, după ce a vorbit cu ei, S-a înăl-

ţat la cer şi a şezut la dreapta lui Dumnezeu.”
� Ioan 14:1-3
 „Să nu vi se tulbure inima. Aveţi credinţă în 

Dumnezeu şi aveţi credinţă în Mine. În casa 
Tatălui Meu sunt multe locaşuri. Dacă n-ar fi 
aşa, v-aş fi spus. Eu Mă duc să vă pregătesc 
un loc. Şi după ce Mă voi duce şi vă voi pre-
găti un loc, Mă voi întoarce şi vă voi lua cu 
Mine, ca acolo unde sunt Eu, să fiţi şi voi.”

� Ioan 11:25,26
 „Isus i-a zis: «Eu sunt învierea şi viaţa. Cine 

crede în Mine, chiar dacă ar fi murit, va trăi. 
Şi oricine trăieşte şi crede în Mine nu va 
muri niciodată. Crezi lucrul acesta?»” 

� 1 Corinteni 15:3,4
 „V-am învăţat înainte de toate, aşa cum am 

primit şi eu: că Hristos a murit pentru pă-
catele noastre, după Scripturi; că a fost în-
gropat şi a înviat a treia zi, după Scripturi.”

� 1 Corinteni 15:21,22
 „Căci, dacă moartea a venit prin om, tot 

prin om a venit şi învierea morţilor. Şi, 
după cum toţi mor în Adam, tot aşa, toţi 
vor învia în Hristos.”

� 2 Corinteni 5:19
 „… Dumnezeu era în Hristos, împăcând lu-

mea cu Sine…”
� Romani 5:10 
 „Căci, dacă atunci când eram vrăjmaşi, am 

fost împăcaţi cu Dumnezeu, prin moartea 
Fiului Său, cu mult mai mult acum, când 
suntem împăcaţi cu El, vom fi mântuiţi 
prin viaţa Lui.”

� Vezi şi: Romani 8:34; 1 Ioan 2:2.
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Un misionar predica în piaţa unui sat din

nordul Indiei şi vorbea despre venirea lui
Isus pe pământ. Când a terminat, un mu-
sulman a venit la el şi i-a spus:
– Trebuie să recunoşti că noi avem ceva
ce vouă, creştinilor, vă lipseşte, ceva mai
bun decât orice.
– Ce anume? a întrebat misionarul.
– Când mergem la Mecca, noi găsim cel
puţin un sicriu. Voi, creştinii, când mer-
geţi la Ierusalim – Mecca voastră –, nu
găsiţi acolo decât un mormânt gol.
Cu un zâmbet, misionarul a răspuns:
– Într-adevăr, este o deosebire. Maho-
med a murit şi este în sicriul acela. Toţi în-
temeietorii de religii sunt în coşciuge. Dar 
mormântul lui Hristos este gol, pentru că
El a înviat şi I s-a dat toată puterea în cer
şi pe pământ. El este viu în veci!

� Isus a murit şi a fost îngropat, dar nu a
rămas în mormânt. Pe cât de importantă
este moartea Sa, tot atât de importantă
este şi învierea. Moartea Sa ne asigură
ispăşirea păcatelor şi îndepărtează acu-
zaţiile aduse caracterului lui Dumnezeu.
Învierea lui Isus proclamă triumful total
al lui Dumnezeu asupra forţelor răului şi
este calea de scăpare din păcat şi moarte
pentru toţi cei care aleg să scape. Alege-
rea însă îi aparţine fiecărui om.

� La funeraliile lui Livingstone, faimosul
explorator şi misionar, un beţi van zdren-
ţăros încerca să-şi facă loc prin mulţime,
ca să vadă trecând procesiunea, dar a
fost îmbrâncit de oameni înapoi. „Eu am
dreptul să-l văd pe David Livingstone! Îl
cunosc mai bine ca oricine, am fost co-
legi la Şcoala duminicală”, strigă el. Apoi,
lăsând capul în jos, adăugă: „Numai că el
s-a hotărât pentru Hristos, iar eu, împo-
triva Lui”.

34

6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� Urmărit de privirile curioase ale mulţimii, un grup

mic de oameni ieşea pe poarta Ierusalimului. Mul-
ţimea ştia foarte bine că grupul era condus de
Isus, Cel care cu numai câteva săptămâni în urmă
murise pe cruce, dar după trei zile înviase.

� Isus trecea, împreună cu cei unsprezece ucenici,
pe lângă grădina Ghetsemani, unde trăise clipe
de agonie, pe când purta povara păcatelor ome-
nirii întregi. A văzut din nou viţa pe care o folosi-
se ca simbol al legăturii dintre El şi poporul Său.
I se perindau prin minte scenele judecăţii şi eve-
nimentele ce se îngrămădiseră în acele ultime
zile de dinaintea morţii Sale. Grupul a ajuns pe
vârful Muntelui Măslinilor. De partea cealaltă, era 
Betania. Isus S-a oprit şi ucenicii s-au strâns lângă 
El, să-I audă fiecare cuvânt. Încă o dată, Isus le-a
spus cât de mult îi iubeşte şi Şi-a ridicat mâinile,
ca şi cum ar fi vrut să-i binecuvânteze.

� Deodată, a început să Se înalţe spre cer. Uceni-
cii priveau, plini de o teamă sfântă, cum Isus Se
ridica, până ce a fost ascuns de un nor. Din norul
acela de îngeri au ajuns până la ucenici cuvinte-
le pline de iubire: „Iată că Eu sunt cu voi în toate
zilele, până la sfârşitul veacului” (Matei 28:20).
Odată cu acest mesaj, a ajuns la ei şi cea mai dul-
ce şi mai plăcută muzică – era cântecul corurilor
îngereşti. Isus Se întorcea la cer triumfător. Îşi în-
deplinise misiunea pe pământ, făcând posibilă
răscumpărarea fiinţelor omeneşti, care, altfel, ar
fi fost sortite morţii veşnice.

� Cerul întreg L-a primit cu strigăte de bucurie. Şti-
ind că păcatul va fi nimicit pentru totdeauna şi
că, nu peste mult timp, cerul şi pământul se vor
uni din nou, îngerii se bucurau. Isus S-a înălţat la
cer pentru a încheia lucrarea al cărei plan fuse-
se făcut înainte de crearea lumii. El Şi-a dat viaţa
pentru toţi aceia care fuseseră biruiţi pentru o
vreme de Satana. Acum, Isus este în cer, mijlo-
cind în favoarea noastră. „De aceea şi poate să
mântuiască în chip desăvârşit pe aceia care se
apropie de Dumnezeu, prin El, pentru că trăieşte
pururea, ca să mijlocească pentru ei” (Evrei 7:25).

� Când începe o lucrare, Isus o duce la bun sfârşit.
Cât de recunoscători ar trebui să-I fim, că nu ne-a 
părăsit!

Juniori_1_2018.indd   34 27/09/2017   15:07:11



SalVarea Din păcat

Ajutor! Mă înec! Ajutooor!
Cel care striga cu disperare era Jack, un tânăr înotător, 

care se aventurase în larg şi, fără să-şi dea seama, ajunsese 
prea departe de ţărm. Apa era mai adâncă, iar curentul, 
mai puternic decât crezuse şi nu se mai putea descurca.

– Ajutooor! strigă el încă o dată în timp ce se zbătea,
luptându-se din răsputeri să-şi menţină capul la supra-
faţă. 

Dar, în ciuda tuturor eforturilor sale, se scufundă. A 
reuşit să iasă din nou, tuşind şi scuipând apa pe care o 
înghiţise, mai speriat ca niciodată. Oare salvamarul nu 
avea de gând să vină?

– Să mă ajute cineva!
Înotătorul se mai scufundă o dată, deşi făcea eforturi

disperate. Obosise deja. Cu o ultimă sforţare, reuşi să 
mai iasă o dată la suprafaţă. Salvamarul nu se vedea încă. 
„Oricum, nu mai are niciun rost”, îşi spuse el descurajat 
şi încetă să se mai lupte cu valurile, simţind că totul s-a 
sfârşit.

Dar, în clipa în care a încetat să mai dea din mâini 
şi din picioare, salvamarul a despicat un ultim val şi 
l-a prins tocmai când începea să se scufunde din nou.
Apucându-l bine, salvamarul a început să înoate spre
ţărm.

După ce şi-a revenit, tânărul l-a întrebat pe cel ce 
l-a salvat:

– De ce ai aşteptat atât de mult până să intervii?
Nu puteai să vii mai repede? Am fost groaznic de spe-
riat.

– Atâta timp cât tu te luptai cu disperare, nu te pu-
team salva, a venit răspunsul. Ne-am fi înecat amândoi. 

Mişcările tale m-ar fi încurcat. Dar, când ai renun-
ţat, nu mi-a fost greu să te salvez. Trebuia să te 
hotărăşti – tu sau eu! 

Exact aşa se întâmplă când Isus intervine ca să 
ne salveze din păcat. Nu ne putem salva singuri, 
prin eforturile noastre. Şi când renunţăm la lupta 
aceasta, care este peste puterile noastre, Isus in-
tervine cu puterea Sa. Altfel spus, intervine atunci 
când ne lăsăm în mâna Lui.

Deci primul pas pe calea mântuirii este să ne 
lăsăm cu totul în mâna lui Isus, să-L lăsăm pe El 
să ia conducerea şi iniţiativa.

„Mântuirea cuprinde trăirea unei vieţi de sfin-
ţire pe baza a ceea ce Domnul Hristos a împlinit la 
Golgota. Sfinţirea este progresivă. Prin rugăciune 
şi studiul Cuvântului, noi creştem în mod con-
stant în comuniunea cu Dumnezeu.”

Tu sau eu
START
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9 Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Apostolul Petru vorbea despre Isus şi iu-

birea Sa înaintea unei mul ţimi formate
din mii de oameni. Pe măsură ce înţele-
geau, foarte mulţi dintre ascultători şi-au
dat seama că viaţa lor din trecut nu fusese 
cum ar fi trebuit şi că numai Isus îi putea
salva de la moarte. Aşa că l-au întrebat pe 
Petru: „Ce trebuie să facem?”

� Răspunsul său a fost: „Pocăiţi-vă şi fiecare
din voi să fie botezat în Numele lui Isus
Hristos, spre iertarea păcatelor voastre;
apoi veţi primi darul Sfântului Duh” (Fap-
tele 2:37,38).

� „Căci dacă este cineva în Hristos, este o
făptură nouă. Cele vechi s-au dus: iată
că toate lucrurile s-au făcut noi” – spune
apostolul Pavel în 2 Corinteni 5:17.

� În sensul cel mai direct al cuvântului, noi
suntem ceea ce a salvat Isus de la pierza-
re. Ştii cum îi numeşte Biblia pe cei cre-
dincioşi? Citeşte următoarele texte şi află
răspunsul: Maleahi 3:17; Exodul 19:5;
Zaharia 9:16.

� De cele mai multe ori, oamenii nu pot fi
salvaţi pentru că nu îşi dau seama sau nu
recunosc faptul că au nevoie de salvare.
Fie că este vorba despre dependenţa de
alcool, de tutun sau de droguri, fie că este 
vorba de o problemă care ţine de suflet,
dacă cel dependent nu îşi dă seama că
are nevoie de eliberare, va continua să
creadă că este liber şi nu va cere ajutor.

� În cărţile istorice ale Vechiului Testament
descoperim variate situaţii când, după ce
a păcătuit şi a ajuns în robie, poporul Is-
rael şi-a dat seama de greşelile făcute şi
a „strigat către Domnul” pentru mântuire.
Tu poţi decide să fie altfel în viaţa ta. Nu
trebuie să aştepţi să dai de greu pentru
a striga la Dumnezeu. Poţi accepta oferta
Sa de împăcare chiar azi!

1 2 LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Este imposibil pentru o minte limitată să pri-
ceapă lucrarea de mân tuire. Taina ei întrece
ştiinţa omenească, dar acela care trece de la
moarte la viaţă simte că aceasta este o realitate 
dumnezeiască. Începutul mântuirii îl putem cu-
noaşte printr-o experienţă personală. Rezulta-
tele ei se întind până în veacurile eterne.” – Ellen
White, autoare inspirată

� „Păcatul este cea mai teribilă boală; vindeca-
rea de păcat începe prin recunoaşterea bolii.
Păcătosul trebuie să se împace cu Dumnezeu,
prin acceptarea lui Isus Hristos ca Mântuitor
personal. A-L accepta pe El în această calitate
înseamnă ca păcătosul să creadă că Isus Hris-
tos a murit pentru el, în locul lui şi din cauza pă-
catelor lui. Deoarece crucea exprimă moartea
Mântuitorului, păcătosul trebuie să-şi poarte
crucea, acceptând propria răstignire faţă de
păcat.” – AZŞ cred…

� „Mântuirea cuprinde trăirea unei vieţi de sfinţi-
re pe baza a ceea ce Domnul Hristos a împlinit
la Golgota. Sfinţirea este progresivă. Prin rugă-
ciune şi studiul Cuvântului, noi creştem în mod
constant în comuniunea cu Dumnezeu.” – Co-
mentariul biblic AZŞ

� „Dumnezeu creează din nimic. Extraordinar,
spui tu. Şi, într-adevăr, aşa este; dar El face ceva
care este şi mai extraordinar de-atât: El face
sfinţi din oamenii păcătoşi.” – Soren Kierkegaard,
filosof
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3 MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Efeseni 2:8
 „Pentru că prin har aţi fost mântuiţi, prin 

credinţă. Şi aceasta nu vine de la voi; ci 
este darul lui Dumnezeu.”

� Galateni 1:4 
 „El S-a dat pe Sine însuşi pentru păcatele 

noastre, ca să ne smulgă din acest veac rău, 
după voia Dumnezeului nostru şi Tatăl.”

� 1 Petru 2:24
 „El a purtat păcatele noastre în trupul Său, 

pe lemn, pentru ca noi, fiind morţi faţă de 
păcate, să trăim pentru neprihănire; prin 
rănile Lui aţi fost vindecaţi.”

� Romani 5:8,9
 „Dar Dumnezeu Îşi arată dragostea faţă de 

noi prin faptul că, pe când eram noi încă 
păcătoşi, Hristos a murit pentru noi. Deci, 
cu atât mai mult acum, când suntem so-
cotiţi neprihăniţi, prin sângele Lui, vom fi 
mântuiţi prin El de mânia lui Dumnezeu.” 

� Ioan 3:16
 „Fiindcă atât de mult a iubit Dumnezeu 

lumea, că a dat pe singurul Lui Fiu, pentru 
ca oricine crede în El să nu piară, ci să aibă 
viaţa veşnică.”

� Ioan 3:3
 „Drept răspuns, Isus i-a zis: «Adevărat, ade-

vărat îţi spun că, dacă un om nu se naşte 
din nou, nu poate vedea Împărăţia lui 
Dumnezeu.»”

� Ioan 14:6
 „Isus i-a zis: «Eu sunt Calea, Adevărul şi Via-

ţa. Nimeni nu vine la Tatăl decât prin Mine».”
� Ieremia 13:23
 „Poate un etiopian să-şi schimbe pielea, 

sau un pardos să-şi schimbe petele? Tot 
aşa, aţi putea voi să faceţi binele, voi, care 
sunteţi deprinşi să faceţi răul?”

� Ieremia 17:9
 „Inima este nespus de înşelătoare şi de 

deznădăjduit de rea; cine poate s-o cu-
noască?”

� Vezi şi: Romani 8:7; Ioan 3:8.

4
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MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Cu veacuri în urmă, Păstorul lui Hermas a visat o 

femeie în vârstă, plină de riduri şi neputincioasă. 
În visul său, pe măsură ce timpul trecea, ea a în-
ceput să se schimbe; în timp ce corpul ei era încă 
bătrân şi părul ei alb, faţa a început să arate mai 
tânără. În cele din urmă, ea a devenit o tânără 
frumoasă şi plină de vitalitate.

� T. F. Torrance a asemănat această femeie cu Bi-
serica. Creştinii nu pot rămâne nemişcaţi. Dacă 
Duhul lui Hristos domneşte înăuntru, ei sunt în 
procesul schimbării. Pavel spunea: „Hristos a iu-
bit Biserica şi S-a dat pe Sine pentru ea, ca s-o 
sfinţească, după ce a curăţit-o prin botezul cu 
apă, prin Cuvânt, ca să înfăţişeze înaintea Lui 
această Biserică slăvită, fără pată, fără zbârcitură 
sau altceva de felul acesta, ci sfântă şi fără priha-
nă” (Efeseni 5:25-27).

� O simplă cunoaştere despre Dumnezeu şi despre 
iubirea şi bunătatea Sa nu este suficientă. Încer-
carea prin forţele proprii de a dezvolta binele din 
noi este imposibilă. Educaţia, cultura, exercitarea 
voinţei, eforturile omeneşti, toate acestea îşi au 
sfera lor de acţiune, dar aici ele sunt fără putere. 
Ele pot produce o corectă comportare exterioa-
ră, dar nu pot schimba inima; ele nu pot curăţa 
izvoarele vieţii. Deci este imposibil să scăpăm 
prin noi înşine de prăpastia păcatului în care  
ne-am afundat. Inimile noastre sunt rele şi sin-
guri nu le putem schimba. Trebuie să existe o 
putere care să lucreze dinăuntru, o nouă viaţă de 
sus. O experienţă a mântuirii ce pătrunde pro-
fund în suflet vine numai de la Dumnezeu. Nu-
mai prin Isus Hristos se poate primi mântuirea, 
„căci nu este sub cer un alt nume dat oamenilor, 
în care trebuie să fim mântuiţi” (Faptele 4:12).

� Gândeşte-te la cum arată viaţa unui om care nu 
Îl cunoaşte pe Dumnezeu şi scrie pe rândurile 
de mai jos care sunt schimbările cele mai vizibi-
le care apar în viaţa lui odată cu cunoaşterea lui 
Hristos.

  ______________________________________  
  ______________________________________  
  ______________________________________
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5 6JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Un om cu un comportament corect, ire-

proşabil, etic, un om bine crescut, cizelat,
educat mai are nevoie de naşterea din
nou? Pentru a răspunde la această între-
bare, Emil Brunner foloseşte o ilustraţie
care a devenit celebră în teologie. În ac-
celeratul care se grăbea spre Berlin, s-au
urcat doi călători. Primul: un om aşezat,
fin, elegant, amabil, un tovarăş de drum
ideal. Al doilea: un om ursuz, colţuros,
neşlefuit, needucat, lipsit de amabilita-
te, egoist, un om cu care nu ai dori să ai
de-a face vreodată. Este vreo diferenţă
între aceşti doi călători? Suntem tentaţi
să răspundem afirmativ. Dar Brunner
răspunde categoric: NU. Fiindcă ambii…
au greşit trenul. Vrând să călătorească la
Viena, s-au urcat în acceleratul de Berlin.
Primul, cu firea sa cuceritoare, cu amabili-
tatea sa firească, mergea în aceeaşi direc-
ţie greşită ca şi tovarăşul său de călătorie,
al cărui comportament lăsa mult de dorit. 
Ambii au fost nevoiţi să schimbe direcţia
de mers. Această „schimbare de direcţie” 
este pocăinţa sau naşterea din nou.

� Fântâna inimii trebuie curăţată mai întâi,
şi numai după aceea se va curăţa şi izvo-
rul care ţâşneşte din ea. Viaţa de creştin
nu este o modificare sau o îmbunătăţire
a celei vechi, ci o transformare a naturii.
Când Duhul lui Dumnezeu ia inima în
stăpânire, El transformă viaţa. Gânduri-
le păcătoase sunt înlăturate, faptele rele
sunt părăsite, iubirea, umilinţa şi pacea
iau locul mândriei, invidiei şi certurilor.
Binecuvântarea vine atunci când omul se
predă prin credinţă lui Dumnezeu.

� Dacă ar fi să Îi predai azi 3 lucruri lui Isus
care ar fi acelea? Scrie mai jos!
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

VINERI

Cum se întâmplă? 
� „Eu sunt adevărata viţă”, spune Isus. „Rămâneţi în

Mine şi Eu voi rămâne în voi. După cum mlădiţa
nu poate aduce roadă de la sine, dacă nu rămâ-
ne în viţă, tot aşa, nici voi nu puteţi aduce roadă,
dacă nu rămâneţi în Mine” (Ioan 15:1,4).

� Acesta este secretul unei vieţi creştine adevăra-
te, care înseamnă creştere şi maturizare. Este mi-
nunat să ştii că Dumnezeu ţi-a iertat păcatele şi
te-a primit să fii un copil al Său. În aceasta constă 
îndreptăţirea. Dar nu este decât începutul vieţii
noi. Trebuie să şi rămâi un copil al lui Dumnezeu
şi să duci o viaţă după voia Lui. Aceas ta este sfin-
ţirea şi ea este adusă la îndeplinire în viaţa noas-
tră, de Duhul lui Dumnezeu.

� Planul de Mântuire este minunat, dar trebuie
să-l acceptăm. În felul acesta vom avea asigurată
viaţa veşnică. Dacă îl respingem sau nu-l luăm în
seamă, ne aşteaptă moartea. Alegerea este sim-
plă, dar fiecare dintre noi trebuie să o facă.
„Cum vom scăpa noi, dacă stăm nepăsători faţă
de o mântuire aşa de mare?” (Evrei 2:3)

� Fiecare om este ispitit cel puţin o dată în viaţă să
amâne un lucru important pe care îl are de făcut. 
Chiar şi tu, ca elev sau elevă, ai amânat măcar o
dată momentele de pregătire pentru un test im-
portant sau pentru o teză de final de semestru.
Cu siguranţă, ai observat apoi cât de greu este
să recuperezi într-un timp foarte scurt ceea ce
a rămas neînvăţat la timpul potrivit. Uneori, nici
nu se mai poate recupera totul. La fel este şi în
viaţa de credinţă, în relaţia cu Dumnezeu. Îţi spui
acum că mai este timp, că vei schimba ceva de
mâine sau de săptămâna viitoare. Dar timpul
trece şi ocaziile se risipesc. După prima amâna-
re, urmează şi a doua, a treia şi aşa mai departe.
Cu timpul, inima se împietreşte şi nu mai reacţi-
onează cu uşurinţă la imboldurile şi la apelurile
Duhului Sfânt. Dacă vrei să schimbi ceva în viaţa
ta, schimbă chiar azi. Astăzi, dacă auzi glasul lui
Dumnezeu, nu amâna!

38
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10

START

O ceremonie de căsătorie

Ce se întâmplă la o nuntă? Ceremonia este cea care
îi face pe mire şi pe mireasă să se hotărască să se căsăto-
rească unul cu altul? Nu, hotărârea aceasta au luat-o când 
s-au logodit. Oare nunta îi schimbă cumva pe cei doi sau
le schimbă sentimentele unul faţă de celălalt? Nu. Senti-
mentele lor s-au dezvoltat treptat şi, la nuntă, sunt deja
bine statornicite.

Atunci, de ce este aşa de importantă această ceremo-
nie, dacă, de fapt, nu aduce nimic deosebit? Un bărbat şi 
o femeie s-au cunoscut, au început să ţină unul la celălalt;
iubirea lor a crescut şi i-a făcut să se hotărască să înte-
meieze un cămin – să-şi facă o familie a lor. Ei vor să-şi
împartă bucuriile unul cu altul, îşi fac planuri de viitor.
Ceremonia le dă prilejul să facă un angajament în pre-
zenţa unor martori şi să anunţe public hotărârea lor de
a se căsători. Ceremonia de nuntă este o ceremonie de
unire.

În biserica lui Dumnezeu mai există o ceremonie de 
unire. Când ne predăm lui Isus şi legătura noastră cu El 
devine tot mai strânsă, dorim ca toţi să ştie acest lucru. 

Botezul este un mod de a spune în faţa tuturor că  
ne-am hotărât să fim ai lui Dumnezeu cu totul. Este măr-
turisirea publică a credinţei noastre în Domnul; este un 
mod de a le spune celor din familie şi prietenilor că am 
murit faţă de păcat şi ne-am hotărât să ducem o viaţă 
nouă în Hristos, că vrem să aparţinem „trupului Său”, 
care este Biserica. 

***
Predicatorul din pustie ajunsese vestit. Se strângeau 

oameni veniţi din toate părţile ca să-l asculte pe Ioan Bo-

tezătorul. Soliile sale pline de putere îi îndemnau 
să se pocăiască şi să înceapă o viaţă nouă. Dacă se 
pocăiau cu adevărat, Ioan îi îndemna să se boteze 
în apa Iordanului. 

Cam în vremea aceea, Isus Se pregătea să plece 
din casa părintească, de la Nazaret, pentru a-Şi în-
cepe lucrarea publică. Şi, într-o bună zi, S-a oprit 
la Iordan şi i-a cerut lui Ioan să-L boteze. Ioan şi-a 
dat seama că în viaţa lui Isus nu existase niciun 
păcat, deci nu avea de ce să Se pocăiască şi nici de 
ce să-Şi arate public pocăinţa, botezându-Se. Aşa 
că Ioan s-a împotrivit şi I-a spus: „Eu am nevoie să 
fiu botezat de Tine şi Tu vii la mine?” 

Dar Isus a stăruit. A vrut să dea un exemplu 
pentru urmaşii Săi, chiar dacă El nu avea nevoie 
să fie botezat. De asemenea, dorea să se ştie că El 
aprobă acest ritual al botezului, ce trebuie împlinit 
de orice om care Îl primeşte pe Isus ca Mântuitor. 

Isus a fost astfel botezat în Iordan. Când a ie-
şit din apă, Duhul Sfânt a venit la El, în chip de 
porumbel, iar din cer s-a auzit un glas care zicea: 
„Acesta este Fiul Meu preaiubit, în care Îmi găsesc 
plăcerea” (Matei 3:17). 

Aceasta a fost o ocazie în care cele trei Persoane 
ale Dumnezeirii – Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt – S-au 
unit pentru a-Şi arăta aprobarea faţă de botez, aşa 
cum fusese împlinit în viaţa lui Isus. Lucrul acesta 
se potriveşte şi cu îndrumarea pe care le-a dat-o 
Isus ucenicilor Săi, de a boteza în întreitul Nume 
al Dumnezeirii (Matei 28:19).

Botezul
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Filip era un membru activ al bisericii şi

lucra în Samaria. Lucrarea sa era încunu-
nată de succes, dar, deodată, Domnul i-a
spus printr-un înger să lase totul şi să ple-
ce. Trebuia să meargă pe un drum pustiu.
Deşi absurd, el n-a stat să aştepte expli-
caţia, ci a pornit, convins că Dumnezeu
ştie ce face. Călăuzit de Duhul Sfânt, Filip
l-a întâlnit pe marele vistiernic al Etiopiei,
un înalt demnitar al împără tesei Canda-
ce. Fusese la Ierusalim şi acum se întorcea 
acasă. Filip i-a vorbit acestui om despre
profeţiile care arătau că Isus trebuia să
vină în lume ca să-i scape pe păcătoşi
de la moarte. El i-a arătat că profeţia fu-
sese împlinită prin moartea, învierea şi
înălţarea lui Isus la cer. Demnitarul a fost
profund impresionat. Dorea să fie şi el
mântuit prin Isus şi, pentru că treceau pe
lângă o apă, l-a întrebat pe Filip de ce n-ar 
putea fi botezat şi el.

� Citeşte în Faptele 8:26-40 şi redă în cu-
vintele tale ce i-a răspuns Filip.
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

� Cum subliniază Biblia modul în care tre-
buie făcut botezul (vers. 38,39)?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

� Ai participat vreodată la un botez? Ce
simţăminte te-au încercat când ai văzut
un om intrând şi ieşind din apa botezu-
lui?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Verbul grec folosit în Noul Testament pentru
actul botezului este baptizo, ceea ce înseamnă: 
„a cufunda”, „a afunda în apă”, „a scufunda”, „a
acoperi cu ceva lichid”. Este singurul mod de a
boteza în Noul Testament practicat de Hristos şi 
de biserica apostolică. Botezul, prin semnifica-
ţia lui intrinsecă, reînvie întotdeauna adevărul
că Evan ghelia îşi are rădăcinile în moartea, is-
păşirea şi învierea Domnului Hristos.” – Vilhelm
Moldovan, teolog

� „Isus n-a primit botezul ca o mărturisire a vino-
văţiei Sale. El S-a făcut una cu păcătoşii, mer-
gând pe calea pe care trebuie să mergem noi
şi făcând lucrul pe care trebuie să-l facem noi.
Hristos a făcut botezul ca intrare în Împărăţia
Sa spirituală. Persoanele Dumnezeirii sunt pre-
zente la fiecare botez ca să-i primească pe cei
care L-au primit pe Hristos în templul sufletului
lor. Aceşti candidaţi au intrat în familia lui Dum-
nezeu şi numele lor sunt înscrise în Cartea vieţii.” 
– Ellen White, autoare inspirată

� „Persoanele pot fi botezate dacă: (1) sunt des-
tul de mature încât să înţeleagă însemnătatea
botezului, (2) s-au predat lui Hristos şi sunt con-
vertite, (3) înţeleg principiile fundamentale ale
creştinismului şi (4) înţeleg importanţa calităţii
de membru.” – AZŞ cred…
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Ce contează cum este botezat un om, din moment 

ce este botezat? Biblia dă câteva răspunsuri la 
această întrebare. În studiul din săptămâna aceas-
ta, am văzut deja că Isus ne-a dat un exemplu. El 
a fost botezat prin scufundare (vezi Ioan 3:23). De 
asemenea, Biblia ne arată că biserica din primul 
secol a urmat exemplul lui Isus. Filip l-a botezat pe 
famenul etiopian prin scufundare, când amândoi 
au coborât în apă (Faptele 8:36-39). 

� „A boteza” înseamnă a cufunda, a scufunda în 
apă. Expresia era fo losită pentru a descrie cufun-
darea unui obiect într-un vas cu apă, cu vopsea 
sau alt lichid. În niciun text din Biblie nu se su-
gerează ideea că a boteza înseamnă a turna apă 
peste ceva sau a stropi cu apă. 

� De fapt, ce simbolizează botezul? În Coloseni 
2:12 citim: „Fiind îngropaţi împreună cu El, prin 
botez, şi înviaţi în El şi împreună cu El, prin cre-
dinţa în puterea lui Dumnezeu, care L-a înviat din 
morţi”. Deci botezul simbolizează moartea faţă 
de păcat, îngroparea omului vechi, sau a firii pă-
cătoase, şi învierea la o viaţă nouă, în Isus Hristos. 
Doar botezul prin scufundare poate simboliza 
acestea. Turnarea unei cantităţi de apă peste cel 
„botezat” sau stropirea este insuficientă. 

� Când omul este condus la o viaţă nouă, prin Du-
hul Sfânt, lucrul acesta este făcut cunoscut în 
mod public, odată cu botezul prin scufundare 
– moartea şi îngroparea eului, a omului vechi, şi 
învierea la o viaţă nouă în Hristos. 

� În unele biserici se obişnuieşte să fie botezaţi co-
piii, la vârste foarte mici, dar Biblia nu spune aşa 
ceva. Pentru a fi botezat, cel în cauză trebuie să 
fie destul de mare ca să poată asculta sau citi Cu-
vântul lui Dumnezeu şi, mai ales, să poată înţele-
ge în ce fel i se aplică lui învăţătura din Cuvântul 
lui Dumnezeu. Un nou-născut sau un bebeluş nu 
poate face aceşti „paşi” de dinaintea botezului. 

� Dar, pentru oricine aude Cuvântul lui Dumnezeu 
şi îl înţelege, îşi dă seama că este păcătos şi are 
nevoie de iertare şi de putere ca să ducă o viaţă 
nouă prin Isus, botezul este o ocazie minunată 
de a mărturisi că omul cel vechi, cu păcatele sale, 
a murit şi a fost îngropat, iar acum, omul cel nou 
începe o viaţă nouă cu Isus.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Matei 3:11 
 „Cât despre mine, eu vă botez cu apă, spre 

pocăinţă; dar Cel ce vine după mine, este 
mai puternic decât mine, şi eu nu sunt 
vrednic să-I duc încălţămintele. El vă va 
boteza cu Duhul Sfânt şi cu foc.”

� Marcu 16:16
 „Cine va crede şi se va boteza va fi mântuit; 

dar cine nu va crede va fi osândit.” 
� Ioan 3:5
 „Isus i-a răspuns: «Adevărat, adevărat îţi 

spun, că, dacă nu se naşte cineva din apă 
şi din Duh, nu poate să intre în Împărăţia 
lui Dumnezeu».”

� Faptele 2:41,42,47 
 „Cei ce au primit propovăduirea lui au fost 

botezaţi; şi în ziua aceea, la numărul uceni-
cilor s-au adăugat aproape trei mii de su-
flete. Ei stăruiau în învăţătura apostolilor, 
în legătura frăţească, în frângerea pâinii şi 
în rugăciuni… Ei lăudau pe Dumnezeu şi 
erau plăcuţi înaintea întregului norod. Şi 
Domnul adăuga în fiecare zi la numărul lor 
pe cei ce erau mântuiţi.”

� Faptele 2:38 
 „«Pocăiţi-vă», le-a zis Petru, «şi fiecare din-

tre voi să fie botezat în Numele lui Isus 
Hristos, spre iertarea păcatelor voastre; 
apoi veţi primi darul Sfântului Duh».”

� Romani 6:3-6 
 „Nu ştiţi că toţi câţi am fost botezaţi în Isus 

Hristos, am fost botezaţi în moartea Lui? 
Noi deci, prin botezul în moartea Lui, am 
fost îngropaţi împreună cu El, pentru ca, 
după cum Hristos a înviat din morţi, prin 
slava Tatălui, tot aşa şi noi să trăim o viaţă 
nouă. În adevăr, dacă ne-am făcut una cu 
El, printr-o moarte asemănătoare cu a Lui, 
vom fi una cu El şi printr-o înviere asemă-
nătoare cu a Lui. Ştim bine că omul nostru 
cel vechi a fost răstignit împreună cu El, 
pentru ca trupul păcatului să fie dezbrăcat 
de puterea lui, în aşa fel ca să nu mai fim 
robi ai păcatului.” 

� Vezi şi: Fapte 19:5; Efeseni 4:5;  
1 Petru 3:21.
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5 6JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Uşile sunt nişte lucruri foarte importante.

De ce? Oriîncotro ne-am duce, dăm de
uşi. O uşă închisă ne împiedică să ajun-
gem unde ne-am propus. O uşă deschisă
ne îmbie să mergem înainte.

� Şi biserica are o „uşă”, o cale pe care pu-
tem intra în ea, devenind membri ai
bisericii care este trupul lui Hristos şi
bucurându-ne de toate privilegiile şi ac-
tivităţile ei. „Uşa” aceasta este botezul. Cei 
care se botează sunt primiţi apoi prin vot, 
ca membri cu drepturi depline în comu-
nitate.

� În Ziua Cincizecimii, după predica lui Pe-
tru, au fost botezaţi trei mii de oameni,
care au început o viaţă nouă, de slujire.
Botezul a fost pentru ei „uşa” de intrare în
biserică. Biblia spune: „Ei stăruiau în învă-
ţătura apostolilor, în legătura frăţească, în 
frângerea pâinii şi în rugăciuni” (Faptele
2:42).

� Saul a fost convertit pe drumul spre Da-
masc şi, peste trei zile, a fost botezat şi
a devenit membru al bisericii pe care o
persecutase până atunci cu atâta înver-
şunare (Faptele 9:18,19). După ce Saul a
devenit Pavel, îndrăzneţul misionar al lu-
mii din vremea sa, a întemeiat biserici în
diferitele locuri pe unde a mers. „Uşa” bi-
sericii – botezul – era deschisă pentru toţi 
cei care primeau solia lui. De exemplu,
în Filipi, i-a botezat pe Lidia şi pe cei din
familia ei (Faptele 16:15). În locul acela,
mulţi se împotriveau predicării lui Pavel
şi au făcut aşa încât Pavel şi cel ce era cu
el să fie aruncaţi în închisoare. Dar Dum-
nezeu i-a eli berat printr-un cutremur de
pământ. Paznicul închisorii a fost atât de
impresionat, încât, chiar în noaptea ace-
ea, au fost botezaţi el şi familia lui şi au
devenit astfel membri ai comunităţii din
Filipi (vers. 33).

VINERI

Cum se întâmplă? 
� Creştinii nu se tem de moarte pentru că ştiu că

va fi urmată de înviere. Lucrul acesta este valabil
şi cu privire la botez. În Romani 6:4, Pavel spune:
„Noi deci prin botezul în moartea Lui, am fost în-
gropaţi cu El”. Când moare cineva, este îngropat,
adică eliminat cu totul, îndepărtat dintre cei vii.
Botezul este îngroparea omului vechi, simboliza-
tă prin scufundarea în (de fapt sub) apă.

� Al treilea simbol – ridicarea din apă – arată spre
înviere, învierea la o viaţă nouă. Pavel continuă:
„… pentru ca, după cum Hristos a înviat din
morţi prin slava Tatălui, tot aşa şi noi să trăim o
viaţă nouă” – vers. 4.

� Deci, prin botez, ne arătăm credinţa în moartea,
îngroparea şi învierea lui Isus pentru noi. Botezul
este o ceremonie sfântă, ceva cu totul deosebit
în viaţa oricărui creştin, prin care el declară înain-
tea tuturor că, începând din acea clipă, Îi aparţi-
ne Tatălui, într-un mod cu totul deosebit.

� Când un om se hotărăşte să I se predea cu totul
lui Dumnezeu, când înţelege pe deplin şi accep-
tă învăţătura biblică a bisericii, poate fi botezat.

Desigur, este bine să te sfătuieşti cu părinţii, pro-
fesorii şi pastorul. Dar hotărârea finală îţi aparţi-
ne şi este luată la îndemnul Duhului Sfânt.

� Citeşte Romani 6:1-6 ca să descoperi însemnăta-
tea botezului.

� Notează pe rândurile de mai jos de ce crezi tu că
este important botezul şi ce schimbări crezi că
aduce botezul în viaţa unui om.

 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
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11

START

 O FAMILIE MINUNATĂ

Eşti membru al unui club sportiv sau al unei organi-
zaţii oarecare? Simţi că „faci parte” din şcoala ta, din cla-
să, din comunitate? Oamenilor le place să aibă sentimen-
tul apartenenţei, să ştie că fac parte dintr-un grup, mai 
ales dacă în grup toţi au aceleaşi înclinaţii, ţeluri, scopuri 
şi sunt dornici să facă aceleaşi lucruri.

Acesta este rostul bisericii. Dumnezeu vrea ca noi să 
aparţinem poporului Său şi, ca urmare a acestei aparte-
nenţe, să devenim mai buni. De aceea, a întemeiat bise-
rica.

De fapt, cuvântul biserică are mai multe înţelesuri. 
Se referă la poporul lui Dumnezeu de pretutindeni, la o 
grupă locală de membri, la o comunitate sau chiar la un 
mic grup de credincioşi care se adună pentru a se închi-
na. Toate aceste sensuri arată, de fapt, către „familia lui 
Dumnezeu” de pe pământ. Este o familie minunată, din 
care merită să faci parte.

Tot biserică este locul unde se adună credincioşii – 
membrii familiei –, casa sau clădirea propriu-zisă.

„Aceasta va fi cea mai bună şi mai frumoasă casă care 
a fost făcută vreodată”, spunea vecinul care se pregătea  
să-şi construiască o casă pe terenul din capătul străzii. 
Am urmărit cu interes construirea casei, care creştea par-
că „din pământ”. 

După ce au nivelat terenul, muncitorii au săpat pentru 
a pune temelia şi stâlpii de susţinere. Apoi au început să 

se înalţe zidurile, cu locuri libere pentru ferestre 
şi uşi. După aceea, au apărut pereţii din interior, 
delimitând diferitele încăperi. Apoi s-a pus aco-
perişul şi aşa s-a ajuns la finisaje – casa urma să 
fie tencuită şi zugrăvită, apoi avea să fie vopsită 
lemnăria. Frumoasa casă îşi putea aştepta stăpâ-
nii, care să se bucure de ea.

Biblia spune că Biserica lui Dumnezeu este 
„Casa Sa”, iar poporul Său, credincioşii, sunt pie-
trele vii din care este zidită această casă. „Şi voi, 
ca nişte pietre vii, sunteţi zidiţi ca să fiţi o casă 
duhovnicească” (1 Petru 2:5). Alt text spune: „Şi 
casa Lui suntem noi, dacă păstrăm până la sfârşit 
încrederea nezguduită şi nădejdea cu care ne lău-
dăm” (Evrei 3:6).

Întotdeauna, temelia este foarte importantă. 
Lucrul acesta este adevărat şi cu privire la biseri-
că. Pavel spune: „… voi sunteţi oameni din casa 
lui Dumnezeu, fiind zidiţi pe temelia apostolilor 
şi prorocilor, piatra din capul unghiului fiind Isus 
Hristos. În El, toată clădirea, bine închegată, creş-
te, ca să fie un templu sfânt în Domnul. Şi, prin 
El, şi voi sunteţi zidiţi împreună, ca să fiţi un locaş 
al lui Dumnezeu, prin Duhul”  (Efeseni 2:19-22).

Ce fel de material eşti tu, ca parte a casei vii a 
lui Dumnezeu?

BiSerica – Familia lui Dumnezeu
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Zâmbetele, şoaptele, strălucirea ochilor –

toate arată cât de mult le plac oamenilor
nunţile şi, mai ales, cât de aşteptată şi de
admirată este mireasa, regina acestei săr-
bători.

� Şi lui Dumnezeu Îi place când mirele şi
mireasa îşi întemeiază căminul după pla-
nul Său. De fapt, prima nuntă a fost ofici-
ată de Dumnezeu. Şi Îi plac atât de mult
nunţile, încât a plănuit o nuntă pentru
Fiul Său – Isus Îşi va sărbători unirea cu
biserica Sa.

� Ioan, cel care a scris Apocalipsa, a văzut în 
simbol această nuntă şi mireasa, când, în
viziune, un înger i-a spus: „Vino să-ţi arăt
mireasa, nevasta Mielului!” (Apocalipsa
21,9). Atunci Ioan a văzut Noul Ierusalim,
oraşul în care va locui pentru veşnicie
poporul lui Dumnezeu, biserica Sa. „Şi eu
am văzut coborându-se din cer, de la
Dumnezeu, cetatea sfântă, Noul Ierusa-
lim, gătită ca o mireasă, împodobită pen-
tru bărbatul ei” (vers. 2).

� Ca să ne ajute să ne putem imagina fru-
museţea cerului şi fericirea pe care o vom
simţi la venirea Sa, Isus le-a asemănat cu
o nuntă şi cu frumuseţea miresei. Şi noi,
toţi, suntem invitaţi la această nuntă. Este 
o nuntă de la care nu ar trebui să lipseas-
că nimeni.

� De ce crezi că a ales Dumnezeu nunta ca
simbol al unirii dintre Isus şi biserica Sa?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

� Ce caracteristici ale miresei i se pot aplica
bisericii?
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Biserica îşi trage autoritatea de la Hristos,
care este întruparea Cuvântului, şi din Sfintele
Scripturi, care sunt Cuvântul scris. Biserica este
familia lui Dumnezeu; adoptaţi de El şi deve-
nind copiii Lui, mem brii ei trăiesc pe baza no-
ului legământ. Biserica este corpul lui Hristos,
o comunitate a credinţei, al cărei Cap este Isus
Hristos. Biserica este mireasa pentru care Hris-
tos a murit, ca El să poată s-o sfinţească şi s-o
curăţească. La întoarcerea Sa în triumf, El va
prezenta Sieşi o biserică glorioasă, credincioasă 
în decursul tuturor veacurilor, răscumpărată cu
sângele Său, neavând vreo pată sau zbârcitură, 
ci sfântă şi fără prihană.” – AZŞ cred…

� „Planul de Mântuire a prevăzut ca biserica să fie 
un mijloc de salvare pentru păcătoşi, ca şi arca
lui Noe în timpul potopului. A fost organizată
pentru servire şi misiunea ei este să ducă lumii
Evanghelia.” – Comentariul biblic AZŞ

� „Biserica este fortăreaţa lui Dumnezeu, cetatea
Sa de scăpare, sus ţinută de El într-o lume revol-
tată. Oricât de slabă şi plină de defecte ar pă-
rea, biserica, într-un sens special, este singurul
obiect căruia îi acordă suprema Sa atenţie. Ea
este scena harului Său, unde Îşi gă seşte plăce-
rea să-Şi descopere puterea Sa transformatoare 
a inimi lor.” – Ellen White, autoare inspirată

� „Biserica este întregul trup, alcătuit din cei care,
prin moartea lui Hristos, au fost împăcaţi în
mod mântuitor cu Dumnezeu şi au primit o via-
ţă nouă.” – M. Erickson, teolog
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Biserica lui Dumnezeu a existat şi a fost activă 

încă de când Adam şi Eva erau în grădina Eden. 
Deşi formele de organizare au fost diferite de-a 
lungul vremii, biserica a fost întotdeauna mijlo-
cul ales de Dumnezeu pentru a le face cunoscută 
voia Sa copiilor Săi de pe pământ.

� În vremea lui Avraam, biserica era constituită din 
familia acestuia, plus ceilalţi care doreau să Îi slu-
jească adevăratului Dumnezeu. Şi mulţi au fost 
binecuvântaţi prin ea. 

� În călătoria sa spre Canaan, Israel a avut biserica 
sa, cortul făcut după rânduiala dată lui Moise pe 
Sinai. Sute de ani mai târziu, Ştefan a numit-o, în 
cuvântarea sa, „adunarea israeliţilor din pustie” 
(Faptele 7:38).

� În vremea Noului Testament, Isus Însuşi Şi-a or-
ganizat biserica. Ea a fost întemeiată „pe stâncă”, 
pe însăşi divinitatea lui Hristos.

� Primul mare pas în dezvoltarea acestei biserici a 
avut loc în Ziua Cincizecimii, când, după predica 
lui Petru, s-au adăugat bisericii trei mii de mem-
bri. La scurt timp după aceea, biserica a fost or-
ganizată, alegându-se slujbaşi, aşa cum se face şi 
astăzi.

� Multă vreme biserica creştină a fost persecutată, 
dar lumina soliei Evangheliei nu s-a stins. Atunci, 
cel rău s-a hotărât să adopte altă tactică – să infil-
treze şi să dezvolte în biserică o falsă evanghelie. 

� Cu toate acestea, în toate timpurile, deci şi în vre-
mea noastră, Dumnezeu a avut şi are o biserică a 
Sa, adevărata Sa biserică. Biblia vorbeşte despre 
„o rămăşiţă”, care Îi va rămâne credincioasă lui 
Dumnezeu. Cei ce alcătuiesc această rămăşiţă 
„păzesc poruncile lui Dumnezeu şi ţin mărturia 
lui Isus Hristos”  (Apocalipsa 12:17).

� Într-o lume plină cu biserici atât de diferite, cine-
va s-ar putea întreba cum să ştie care este biseri-
ca adevărată. Fiecare biserică susţine că este cea 
„adevărată”. Însă biserica adevărată nu poate fi 
decât aceea care rămâne loială Cuvântului scris 
al lui Dumnezeu şi lui Isus Hristos. Ea dovedeşte 
că este adevărată prin faptul că respectă porun-
cile lui Dumnezeu şi aşteaptă revenirea lui Isus.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Faptele 2:47
 „Ei lăudau pe Dumnezeu şi erau plăcuţi 

înaintea întregului norod. Şi Domnul adă-
uga în fiecare zi la numărul lor pe cei ce 
erau mântuiţi.”

� Faptele 11:25,26
 „Barnaba s-a dus apoi la Tars, ca să caute 

pe Saul şi, când l-a găsit, l-a adus la Antio-
hia. Un an întreg, au luat parte la adunările 
Bisericii şi au învăţat pe mulţi oameni. Pen-
tru întâiaşi dată, ucenicilor li s-a dat nume-
le de creştini în Antiohia.”

� Efeseni 1:22,23
 „El I-a pus totul sub picioare şi L-a dat că-

petenie peste toate lucru rile, Bisericii, care 
este trupul Lui, plinătatea Celui ce plineşte 
totul în toţi.”

� Efeseni 2:19-22
 „Aşadar, voi nu mai sunteţi nici străini, nici 

oaspeţi ai casei, ci sun teţi împreună cetă-
ţeni cu sfinţii, oameni din casa lui Dum-
nezeu, fiind zidiţi pe temelia apostolilor şi 
prorocilor, piatra din capul unghiului fiind 
Isus Hristos. În El, toată clădirea, bine în-
chegată, creşte ca să fie un Templu sfânt 
în Domnul. Şi prin El şi voi sunteţi zidiţi îm-
preună, ca să fiţi un locaş al lui Dumnezeu, 
prin Duhul.” 

� 1 Timotei 3:15
 „Dar dacă voi zăbovi, să ştii cum trebuie 

să te porţi în casa lui Dumnezeu, care este 
Biserica Dumnezeului celui viu, stâlpul şi 
temelia adevărului.”

� 1 Petru 5:2
 „Păstoriţi turma lui Dumnezeu, care este 

sub paza voastră, nu de silă, ci de bunăvo-
ie, după voia lui Dumnezeu…”

� Apocalipsa 19:7,8 
 „Să ne bucurăm, să ne înveselim şi să-I dăm 

slavă! Căci a venit nunta Mielului; soţia Lui 
s-a pregătit şi i s-a dat să se îmbrace cu 
in subţire, strălucitor şi curat (Inul subţire 
sunt faptele neprihănite ale sfinţilor.)”
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5 6JOI 

Ce legătură are cu mine?
� Există în sport ceva mai încurajator, care

să stimuleze la depunerea tuturor efortu-
rilor, decât prezenţa şi strigătele suporte-
rilor din tribune? Sutele de voci, strigând
în cor numele unui alergător sau al unui
jucător, îl fac să dea tot ce poate.

� De obicei, reuşim mai bine într-o acţiu-
ne, oricare ar fi ea, când ştim că suntem
susţinuţi. Aşa este şi în biserică. Acesta
este unul dintre motivele existenţei ei –
să dezvolte simţământul apartenenţei,
al spiri tului de echipă. Săptămână de
săptămână ne întâlnim şi stăm de vor bă
cu prieteni, oameni care au aceleaşi pro-
bleme şi duc aceleaşi lupte. Este plăcut şi
folositor să fii într-un grup de prieteni de
aceeaşi vârstă, care caută răspunsuri la
aceleaşi întrebări.

� Un alt rost al existenţei bisericii este închi-
narea. Toţi avem în adân cul fiinţei noastre 
o dorinţă naturală de a ne închina Cuiva
mai mare şi mai puternic. Desigur, putem
să ne rugăm şi să ne închinăm lui Dumne-
zeu şi individual, dar, când facem aceasta
împreună cu alţii, este mai plăcut, ne satis -
face mai mult şi ne umple inima în alt fel.

� Adesea, comunitatea ne oferă ocazia de
a fi de folos – punându-ne în slujba ei
talentele. Biserica e ca un drum cu două
sensuri. Ne aducem contribuţia, fiecare în 
felul său, iar biserica ne învaţă şi ne ajută
să punem în practică ce am învăţat.

VINERI

Cum se întâmplă? 
� Iubirea lui Dumnezeu faţă de noi este exprima-

tă în multe feluri. El îngrijeşte de toate nevoile
noastre, de la El vin frumuseţile naturii şi toate
lucrurile bune.

� Biserica este o altă dovadă a iubirii divine. Adesea, 
când spunem „biserică”, ne gândim la o clădire
sau la o organizaţie. De fapt, biserica sunt oamenii
care o alcătuiesc. Când ne plângem de ce face sau 
nu face bise rica pentru noi, ar trebui să ne gândim 
ce am putea face noi pentru ca situaţia respectivă
să se remedieze. Nu cumva lucrurile ar merge mai
bine dacă am fi mai activi în biserică?

� Crezi că biserica este formată din oameni desăvâr-
şiţi, care nu au probleme? Simţi vreodată că ar tre-
bui să pleci din biserică pentru că nu meriţi să faci
parte din ea? Biserica e un grup de oameni, ca mine 
şi ca tine, care învaţă să trăiască alături aici, pregă-
tindu-se astfel să fie împreună, în cer. Toţi se supun
unei transformări, pentru a deveni mai buni, pe
măsură ce Îi îngăduie Duhului Sfânt să le schimbe
inima şi să îi facă adevăraţi copii ai lui Dumnezeu.

� Deşi biserica este formată din oameni plini de
slăbiciuni, Dumnezeu o iubeşte şi o priveşte ca
fiind a Sa (1 Corinteni 1:2).

� Ce minunat privilegiu – să faci parte din familia
lui Dumnezeu acum şi să te pregăteşti să trăieşti
veşnic în cer, alături de El şi de ceilalţi membri ai
acestei familii!

� Care este relaţia dintre Hristos şi biserică? Iată câ-
teva răspunsuri pe care ni le oferă Biblia:
Efeseni 5:25; Faptele 20:28; Efeseni 5:26;
Efeseni 2:20; Matei 16:8; Efeseni 5:24.
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� Încearcă să găseşti în careu (orizontal şi ver-
tical) numele următoarelor părţi ale corpului
care apar în diverse texte din Biblie:
barbă; braţ; cap; călcâi; deget; faţă; ficat; fir de
păr; frunte; gât; gură; inimă; mână; ochi; picior; 
spate; stomac; unghie; ureche.

� Poţi găsi textele sau contextul general în care
apar?

C Ă L C Â I U W Q C A P
Y S P A T E Z M B F N I
Q T P G M Â N Ă A S X C
W O U R E C H E R R S I
F M F I A A C D B U T O
I A I N M N V E Ă E W R
R C C I G F C G G Â T T
D Q A M B R N E B R A Ţ
E I T Ă J U R T N C L G
P Q N I U N G H I E P U
Ă C S T H T L F A Ţ Ă R
R C V B E E O C H I N Ă

Juniori_1_2018.indd   46 27/09/2017   15:07:16



12

START

Are valoare rămăşiţa?
Tatăl meu avea un hobby – dulgheria. În copilărie,

mă uitam la bucăţelele de lemn care rămâneau după ce 
tăia cu ferăstrăul. Nu rămâneau prea multe, pentru că fo-
losea fiecare scândură la maximum. 

„Bucăţelele rămase”, spunea el, „sunt bune doar de 
aprins focul. Sunt prea mici ca să poată fi folosite la alt-
ceva.”

Mama a fost croitoreasă. În timpul crizei economice, 
când era sărăcie, căuta întotdeauna materiale la preţ re-
dus, cupoane, adică bucăţi mici rămase dintr-un val de 
pânză sau de stofă, şi făcea o bluză sau o cămaşă pentru 
mine şi sora mea. Cupoanele erau tot nişte „rămăşiţe”. 
Aşa că destul de repede am înţeles că „rămăşiţă” înseam-
nă un rest, ceva lăsat de obicei la o parte, dar care este din 
acelaşi material cu întregul şi mai poate fi totuşi folosit 
cumva.

Şi Biblia vorbeşte despre o „rămăşiţă” foarte im-
portantă. Dumnezeu consideră rămăşiţa ca fiind foar-
te preţioasă şi deosebită. În Vechiul Testament, nu se 
arunca nimic din jertfe. Ce rămânea era considerat 
deosebit, „un lucru preasfânt între jertfele de mânca-
re, mistuite de foc înaintea Domnului” (Leviticul 2:3). 

În Vechiul Testament, poporul care supravieţuia 
unei catastrofe era numit „rămăşiţă” – cei  rămaşi în 
viaţă după un război, după robie sau după o molimă. 
Dar important este că nu erau lăsaţi la o parte, nici 
daţi uitării, ca nişte deşeuri sau resturi. Ei alcătuiau 
un popor deosebit, care avea să aducă la îndeplinire 
lucruri mai mari decât cei dinainte. Supravieţuirea nu 
era decât începutul. Plin de îndurare, Domnul spu-

sese: „Eu Însumi voi strânge rămăşiţa oilor 
Mele… le voi aduce înapoi, în păşunea lor” 
(Ieremia 23:3). El le-a dat făgăduinţe deosebite 
şi a făcut un legământ cu ei. El le-a spus că ră-
măşiţa va supravieţui, dar nu numai atât, ci va 
prinde rădăcini, va creşte şi va aduce rod (Isaia 
37:31,32).

Înaintea lui Dumnezeu, rămăşiţa este ceva de 
preţ, mai ales când este vorba de rămăşiţa poporu-
lui lui Dumnezeu, de oameni.

De-a lungul istoriei, Dumnezeu Şi-a adus la 
îndeplinire planul, folosind „rămăşiţe” – şi planul 
Său n-a fost niciodată oprit sau întrerupt, ci a mers 
întotdeauna înainte.

BiSerica rămăşiţei
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Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
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1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Balaurii au fost întotdeauna descrişi ca

fiind nişte fiinţe de temut, cu colţi ascu-
ţiţi şi gheare puternice. Şi Biblia vorbeşte
despre balauri şi şerpi. Satana este numit
„balaurul cel mare”, „şarpele cel vechi”
(Apocalipsa 12:9). Cu cât revenirea lui
Isus este mai aproape, cu atât Satana este 
mai înverşunat, iar atacurile sale sunt
mai puternice ca oricând. El încearcă să-i
amăgească şi să-i ducă la pieire pe cât
mai mulţi. Din nefericire, reuşeşte ade-
sea. Cu toate acestea, şi în aceste ultime
zile vor exista oameni care Îi vor rămâne
credincioşi lui Dumnezeu. Ei formează ră-
măşiţa şi sunt ţinta specială a atacu rilor
lui Satana, dar şi obiectul special al iubirii, 
grijii şi ocrotirii lui Dumnezeu.

� Dacă vrem să Îi slujim lui Dumnezeu, dia-
volul va încerca să ne împiedice. Dar nu
trebuie să ne temem. Dumnezeu va fi cu
noi.

� Este mai uşor să asculţi de Satana decât
să-L urmezi pe Dumnezeu? Justifică-ţi
răspunsul.
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________

� Sunt momente în viaţă când, dacă decizi
să asculţi de Dumnezeu, cei din jurul tău
vor râde pe seama ta sau te vor considera 
o persoană ciudată. În astfel de situaţii,
este important să îţi aminteşti că şi Isus
a avut momente când nu a fost înţeles de
cei din jur, când a fost ignorat, batjocorit
sau ironizat din cauza a ceea ce credea
şi spunea. Cu toate acestea, ştiind că tu
eşti de partea Împăratului universului, vei 
găsi puterea de a merge mai departe. Via-
ţa veşnică este mai importantă decât fap-

tul de a obţine aprobarea oamenilor.

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Adventiştii de ziua a şaptea nu susţin că ei ar fi
singurii credincioşi sinceri de pe pământ. Ei cred 
că formează biserica vizibilă a lui Hristos, dar
totodată cred că Dumnezeu mai are şi alte oi
pe care le recunoaşte ca aparţinând de poporul
Său, suflete sincere cărora li se adresează solia
din Apocalipsa 18:4.” – Vilhelm Moldovan, teolog

� „Chiar şi între păgâni sunt unii care s-au închi-
nat lui Dumnezeu fără să-şi dea seama, persoa-
ne cărora lumina nu le-a fost niciodată adusă
prin unelte omeneşti, dar tot nu vor pieri. Deşi
n-au cunoscut Legea scrisă a lui Dumnezeu, ei
au auzit glasul Lui vorbindu-le prin natură şi au
făcut lucrurile cerute de Lege. Faptele lor dau
dovadă că Duhul Sfânt a atins inimile lor şi ei
sunt recunoscuţi ca fii ai lui Dumnezeu.” – Ellen
White, autoare inspirată

� „Rămăşiţa poporului lui Dumnezeu este carac-
terizată printr-o credinţă asemănătoare acele-
ia pe care a avut-o Isus. Ea reflectă încrederea
nezdruncinată a lui Isus în Dumnezeu şi în au-
toritatea Scripturilor. Credinţa adevărată în Isus 
dă rămăşiţei sarcina de a urma exemplul Său:
«Cine zice că rămâne în El, spunea Ioan, trebuie
să trăiască şi el cum a trăit Isus» (1 Ioan 2:6) –
păzind poruncile Tatălui Său.” – AZŞ cred…
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3 4MARŢI

Ce importanţă are pentru mine?
� Este Biserica Adventistă de Ziua a Şaptea biserica 

rămăşiţei? Ce spune Biblia?
� Profeţia biblică spune că Dumnezeu va avea un 

popor special – rămăşiţa care va pregăti lumea 
pentru a doua venire a lui Isus. Cum poate fi re-
cunoscută rămăşiţa? 

� Cu puţin înainte de revenirea lui Isus, întreita 
solie din Apocalipsa 14:6-12 este dusă lumii  
în tregi. Aceasta înseamnă recunoaşterea şi pro-
clamarea „poruncilor lui Dumnezeu” (vers. 12), 
inclusiv a poruncii a patra, care este o aducere-
aminte a creaţiei. Adventiştii  sunt cei care subli-
niază importanţa întreitei solii îngereşti şi a păzi-
rii tuturor poruncilor. 

� Profeţia din Daniel, capitolul 7, vorbeşte despre 
o perioadă de 1.260 de zile, care ne conduce la 
anul 1798. La scurt timp după această dată, când 
solia revenirii în curând a lui Isus a început să fie 
auzită, Dumnezeu a ridicat Biserica Adventistă. 

� Rămăşiţa va păzi poruncile lui Dumnezeu, deci şi 
pe a patra, şi va avea „mărturia lui Isus” (Apocalip-
sa 12:17). Ce este această „mărturie”? Apocalipsa 
19:10 o numeşte „Spiritul profeţiei” şi se referă la 
soliile speciale ale lui Dumnezeu, transmise prin 
profeţi. O caracteristică a Bisericii Adventiste este 
darul profetic, manifestat prin scrierile lui Ellen 
White. Deci această biserică îndeplineşte condiţiile.

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Romani 9:27 
 „Isaia, de altă parte, strigă cu privire la Isra-

el: «Chiar dacă numărul fiilor lui Israel ar fi 
ca nisipul mării, numai rămăşiţa va fi mân-
tuită».”

� Evrei 10:25
 „Să nu părăsim adunarea noastră, cum au 

unii obicei; ci să ne îndemnăm unii pe alţii, 
şi cu atât mai mult, cu cât vedeţi că ziua se 
apropie.”

� 1 Timotei 3:15 
 „Dacă voi zăbovi, să ştii cum trebuie să te 

porţi în casa lui Dumnezeu, care este Bise-
rica Dumnezeului celui viu, stâlpul şi teme-
lia adevărului.”

� Apocalipsa 12:17
 „Şi balaurul, mâniat pe femeie, s-a dus să 

facă război cu rămăşiţa seminţei ei, care 
păzesc poruncile lui Dumnezeu şi ţin măr-
turia lui Isus Hristos.”

� Apocalipsa 14:6-11
 „Şi am văzut un alt înger care zbura prin 

mijlocul cerului, cu o Evanghelie veşnică, 
pentru ca s-o vestească locuitorilor pă-
mântului, oricărui neam, oricărei seminţii, 
oricărei limbi şi oricărui norod. El zicea cu 
glas tare: «Temeţi-vă de Dumnezeu şi daţi-I 
slavă, căci a venit ceasul judecăţii Lui; şi 
închinaţi-vă Celui ce a făcut cerul şi pă-
mântul, marea şi izvoarele apelor!» Apoi 
a urmat un alt înger, al doilea, şi a zis: «A 
căzut, a căzut Babilonul, cetatea cea mare, 
care a adăpat toate neamurile din vinul 
mâniei curviei ei!» Apoi a urmat un alt în-
ger, al treilea, şi a zis cu glas tare: «Dacă se 
închină cineva fiarei şi icoanei ei şi primeş-
te semnul ei pe frunte sau pe mână, va bea 
şi el din vinul mâniei lui Dumnezeu, turnat 
neamestecat în paharul mâniei Lui; şi va fi 
chinuit în foc şi în pucioasă, înaintea sfinţi-
lor îngeri şi înaintea Mielului. Şi fumul chi-
nului lor se suie în sus în vecii vecilor. Şi nici 
ziua, nici noaptea n-au odihnă cei ce se în-
chină fiarei şi icoanei ei şi oricine primeşte 
semnul numelui ei!»”
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� Apocalipsa 19:10
 „Şi m-am aruncat la picioarele lui ca să mă în-

chin lui, dar el mi-a zis: «Fereşte-te să faci una ca 
aceasta! Eu sunt un împreună slujitor cu tine şi 
cu fraţii tăi, care păstrează mărturia lui Isus. Lui 
Dumnezeu închină-te!»” (Căci mărturia lui Isus 
este duhul prorociei.)

� Apocalipsa 18:4
 „Apoi am auzit din cer un alt glas, care zicea: «Ie-

şiţi din mijlocul ei, poporul Meu, ca să nu fiţi păr-
taşi la păcatele ei şi să nu fiţi loviţi cu urgiile ei!»”

� Apocalipsa 14:12 
 „Aici este răbdarea sfinţilor, care păzesc poruncile 

lui Dumnezeu şi credinţa lui Isus.”
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� În biserica rămăşiţei este nevoie de fieca-

re membru, de toate capacităţile şi talen-
tele. Este nevoie de oameni care să ştie să 
vorbească în public, de oameni în stare să 
ofere hrană şi adăpost celor în nevoie, de
oameni care să-i poată învăţa pe copii din 
Biblie etc. Toate acestea la un loc se chea-
mă „misiune” – misiunea bisericii.

� Dar rămăşiţa are şi misiunea de a creşte
şi de a se întări. Ea este vie, creşte şi adu-
ce rod. Dumnezeu îi poate mântui pe
oameni şi fără ajutorul nostru, dar orice
adevărat urmaş al lui Hristos nu poate sta
degeaba. Oricine este plin de iubirea lui
Hristos nu poate să o ţină ascunsă, ci va
găsi o cale de a o împărtăşi altora.

� Dacă nu ne facem partea în misiunea în-
credinţată rămăşiţei, nu înseamnă că nu-
mărul celor mântuiţi va fi mai mic. Dum-
nezeu are nenumărate căi de a-i aduce
pe oameni la Sine, dar, nelucrând, noi ne
lipsim singuri de binecuvântările pe care
le-am avea dacă am lucra pentru alţii.
Dumnezeu ne iubeşte şi tot ce primim de
la El ne ajută să fim mai buni, dar şi să îi
ajutăm pe alţii, să-i încurajăm şi să-i spriji-
nim.

� Fă o listă cu lucrurile pe care ai putea să
le faci pentru cei din jurul tău, în mod
voluntar, în spiritul misiunii pe care o are
biserica rămăşiţei.

 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
 _________________________________
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6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� Unul dintre imnurile mele preferate spune: „Ste-

le-n coroana mea s-or afla?” De fapt, nici nu ar
trebui să ne punem întrebarea aceasta, pentru
că oricine ajunge în împărăţia slavei lui Dumne-
zeu va avea stele în coroană, arătând că a lucrat
pentru mântuirea altora.

� Deşi principalul motiv al faptelor noastre nu ar
trebui să fie gândul la răsplată, totuşi este minu-
nat să ştim că Dumnezeu nu uită şi că răsplata
Sa este pe măsura iubirii şi bogăţiei Sale, şi nu a
meritelor noastre.

� Aici, pe pământ, nimic nu poate aduce bucurii
şi satisfacţii mai mari, decât implicarea în misiu-
nea rămăşiţei, chiar dacă, uneori, aceasta poate
aduce suferinţe şi neplăceri. Dar Pavel spune:
„…întristările noastre uşoare, de o clipă, lucrea ză 
pentru noi, tot mai mult, o greutate veşnică de
slavă” (2 Corinteni 4:17).

� Mântuirea înseamnă o viaţă îmbelşugată acum şi 
o speranţă minunată de viaţă pentru viitor.
Să nu uităm niciodată: rămăşiţa nu este un de-
şeu, bun de aruncat. Ci este un grup de oameni
vii, plini de viaţă, prin a căror iubire şi activitate,
cu ajutorul lui Dumnezeu, biserica se dezvoltă
şi se întinde. În cer îi aşteaptă o mare răsplătire.
Cine ar vrea să se lipsească de ea?

� Care este deosebirea dintre plată, sau salariu, şi
dar? Care este plata care ni se cuvine? Dar da-
rul pe care-l primim? (Vezi Romani 6:23; 5:21 şi
1 Ioan 5:11,12)
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________
 ______________________________________

� Nu uita că, de-a lungul istoriei, Dumnezeu a fost
reprezentat mai degrabă de rămăşiţe decât de
mulţimi de oameni. Noe a fost singurul care a
reuşit să scape, împreună cu familia sa, de urgia
potopului. Iar Isus a avut un număr destul de mic 
de ucenici în timpul prezenţei Sale pe pământ, în 
ciuda faptului că tot Israelul spunea că Îl aşteap-
tă pe Mesia.
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START

Este nevoie de fiecare parte
Motorul unei maşini are multe părţi, diferite una de

alta, dar având fiecare un rol bine definit. Şi motorul nu 
poate funcţiona dacă lipseşte una dintre aceste părţi sau 
dacă este defectă. Ele nu sunt la fel, nu au aceeaşi formă 
sau mărime, nu sunt făcute din acelaşi material. Dar mo-
torul merge tocmai pentru că aceste părţi sunt diferite şi 
îndeplinesc funcţii diferite.

La fel este şi în biserică. Unitatea ei nu depinde de 
asemănarea membrilor, de faptul că au aceleaşi daruri, 
că sunt de aceeaşi naţiona litate sau rasă, vârstă sau sex. 
Varietatea face ca biserica să poată funcţiona aşa cum tre-
buie. Unitatea nu vine din asemănarea dintre membri, ci 
din ce au ei comun – iubirea faţă de Dumnezeu şi unul 
faţă de altul. Ioan scria: „Preaiubiţilor, să ne iubim unii pe 
alţii, căci dragostea este de la Dumnezeu. Şi oricine iubeş-
te este născut din Dumnezeu şi cunoaşte pe Dumnezeu”  
(1 Ioan 4:7). 

Am ascultat un cvartet. Uneori se auzea mai mult ba-
sul, alteori, soprano, alto sau tenorul. Dar, în acelaşi timp, 
se auzeau împreună, pentru că armonia este mai impor-
tantă decât vocile, chiar dacă lipsa oricăreia dintre ele ar 
fi fost imediat observată.

Şi în biserică, armonia generală este cea mai impor-
tantă, dar aceasta nu înseamnă că toţi trebuie să cânte la 
fel. Nu suntem toţi başi, tenori, soprane sau altiste. Dar 
este nevoie de fiecare dintre aceste voci, pentru ca să se 
realizeze o armonie completă. Scopul Evangheliei este să 
aducă armonie. Toţi suntem egali ca importanţă. În bi-
serică nu trebuie să existe nulităţi, oameni care să nu va-
loreze nimic, dar nici „flori”, bune doar pentru a decora 
sala.

Biserica nu este un teren de sport, cu mai mul-
tă lume în tribune decât pe teren. Toţi trebuie să 
fie activi, „echipa” are nevoie de fiecare. Nu putem 
fi cu adevărat copii ai lui Dumnezeu şi să stăm de-
geaba, „pe dinafară”. Într-o echipă, nu toţi jucăto-
rii au aceeaşi poziţie. La fotbal, de exemplu, unul 
singur este portar. Dar este nevoie şi de înaintaşi, 
de mijlocaşi, de extreme şi de fundaşi. Fiecare îşi 
are locul său şi fără el echipa ar fi incompletă. Dar 
echipa are nevoie şi de un antrenor, care să-i arate 
fiecăruia locul şi să-i dea indicaţii pe parcursul jo-
cului. „Antrenorul” nostru este Duhul Sfânt, care 
ne învaţă ce avem de făcut şi cum să colaborăm 
unii cu alţii.

La acest lucru s-a gândit şi Pavel când a spus: 
„Vă sfătuiesc… să vă purtaţi într-un chip vrednic 
de chemarea pe care aţi primit-o, cu toată smere-
nia şi blândeţea, cu îndelungă răbdare; îngădui-
ţi-vă unii pe alţii în dragoste şi căutaţi să păstraţi  
unirea Duhului, prin legătura păcii” (Efeseni  
4:1-3).

Ce ar face o echipă, dacă toţi jucătorii ar juca 
pe acelaşi „post”?

una în hriStoS

51

Textul-cheie: Alege unul dintre tex tele de 
la secţiunea pentru miercuri a lecţiei. Scrie-l  
aici şi memorează-l în săptămâna aceasta.
� _____________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________
 ______________________________

Juniori_1_2018.indd   51 27/09/2017   15:07:19



1 2DUMINICĂ

Iată părerea mea
� Înainte de fiecare concert, există un scurt

moment de „încălzire”, când fiecare in-
strument se acordează şi se încearcă vreo
câteva măsuri. Pentru câteva clipe este
o dezordine generală: se aud mârâielile
unui corn, câteva note la o trompetă, tri-
lurile flautelor, bubuiturile tobelor. Dar,
când apare dirijorul, se face imediat linişte. 
Toţi îşi aţintesc privirile la el, aşteptându-l
să-şi ia locul, la pupitru, şi bagheta. Orice
zgomot încetează, iar când ridică mâna,
începe muzica. Totul capătă sens, fiecare
instrument îşi cântă partea, ţinând ritmul
şi contribuind la armonie. Dirijorul nu cere
să se cânte la acelaşi instrument. El trebuie 
să coordoneze, astfel ca fiecare să intre la
momentul potrivit, cum cere partitura, şi
efectul general să fie armonios şi plăcut. O 
orchestră mare sună bine.

� Şi în biserică, unitatea înseamnă acelaşi
lucru. Am putea spune că Duhul Sfânt are 
acelaşi rol pe care îl are dirijorul unei or-
chestre. Pavel spune: „Sunt felurite daruri, 
dar este acelaşi Duh” (1 Corinteni 12:4).
Duhul Sfânt este Cel care aduce unitatea
bisericii, dând daruri credincioşilor, folo-
sindu-l pe fiecare în locul cel mai potrivit
şi ajutându-l să intervină la momentul
potrivit.

� În ce fel pot să mă las călăuzit de Duhul
Sfânt?

LUNI

Ce încearcă ei să spună?
Oameni diferiţi, opinii diferite. Unele dintre ci-

tatele de mai jos sunt concepţiile unor adevăraţi 
cetăţeni ai Împărăţiei lui Dumnezeu; altele nu sunt. 
Observi deosebirile? Cum se raportează aceste afir-
maţii la ceea ce spune Dumnezeu în Cuvântul Său? 
După ce vei parcurge textele din secţiunea Dum-
nezeu spune..., scrie o frază care să conţină convin-
gerea ta. Fii pregătit să o citeşti la Şcoala de Sabat.

� „Primii discipoli se deosebeau foarte mult unii
de alţii. Urmau să fie învăţătorii lumii şi repre-
zentau tipuri variate de caracter. Era Levi Matei, 
vameşul, chemat de la o viaţă de activitate în
afaceri şi supunere faţă de Roma; habotnicul
Simon, vrăjmaşul neîmpăcat al autorităţii im-
periale; impulsivul, independentul, dar inimo-
sul Petru şi fratele lui, Andrei; Iuda, iudeul, stilat, 
capabil şi având un duh viclean; Filip şi Toma,
loiali şi cinstiţi, dar cu toate acestea zăbavnici în 
credinţă; Iacov, mai mărunt, şi Iuda, mai puţin
ieşit în evidenţă printre fraţi, dar fiind bărbaţi cu 
forţă, hotărâţi şi în greşeli, şi în virtuţi; Natanael, 
un copil, ca sinceritate şi încredere; şi fiii lui Ze-
bedei, ambiţioşi şi cu inimi iubitoare. Pentru a
duce înainte, cu succes, lucrarea la care fuseseră 
chemaţi, aceşti ucenici, care se deosebeau atât
de mult ca trăsături naturale, ca pregătire şi ca
obiceiuri de viaţă, aveau nevoie să ajungă la o
unitate de simţire, gândire şi acţiune. Obiecti-
vul lui Hristos era să asigure această unitate. În
acest scop, El a căutat să-i aducă în unitate cu
Sine. Povara lucrării Sale pentru ei este exprima-
tă în rugăciunea către Tatăl Său: «Mă rog ca toţi 
să fie una, cum Tu, Tată, eşti în Mine şi Eu în Tine, 
ca şi ei să fie una în noi…»” – Ellen White, autoare 
inspirată

52

� „Biserica este un corp de credincioşi, compus
din mulţi membri, chemaţi din toate naţiunile, 
seminţiile, limbile şi noroadele. În Hristos, noi
suntem o nouă creaţie; deosebirile de rasă, cul-
tură, educaţie şi naţionalitate, cum şi diferen-
ţele dintre cei de sus şi cei de jos, dintre bogat
şi sărac, dintre bărbat şi femeie nu trebuie să

dea loc la dezbinări între noi. Noi suntem 

cu toţii egali în Hristos care, prin acelaşi Spirit, ne-a 
legat într-o unică comuniune cu El şi între noi; noi
trebuie să slujim şi să fim slujiţi fără părtinire şi pre-
judecăţi. Prin descoperirea lui Isus Hristos în Scrip-
tură, noi împărtăşim aceeaşi credinţă şi nădejde şi 
dăm tuturor o mărturie unanimă. Această unitate 
îşi are izvorul în unitatea Treimii divine, care ne-a
adoptat ca să fim copii ai Săi.” – AZŞ cred…
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Ce importanţă are pentru mine?
� Nimic din lume nu este alcătuit din mai multe 

componente, care să funcţioneze atât de armo-
nios, într-o atât de strânsă interdependenţă, cum 
este corpul omenesc. În multe locuri din Biblie, 
corpul este fo losit ca simbol pentru unitatea 
bisericii, considerată „trupul lui Hristos”. „După 
cum într-un trup avem mai multe mădulare, şi 
mădularele n-au toate aceeaşi slujbă, tot aşa şi 
noi, care suntem mulţi, alcătuim un singur trup 
în Hristos; dar fiecare în parte suntem mădulare 
unii altora” (în altă traducere, „avem nevoie unii 
de alţii”) – Romani 12:4,5.

� Biblia arată clar că părţile corpului nu sunt la fel, 
ci foarte diferite, dar rostul final este acelaşi – bi-
nele corpului întreg. Altfel spus, nu toţi suntem 
„ochi”, „mâini” sau „picioare”. Dar toate acestea 
sunt necesare şi nimeni nu îi poate spune altuia: 
„Nu am nevoie de tine”. Pavel chiar spune că une-
le părţi ale trupului „par vrednice de mai puţină 
cinste”, dar „Dumnezeu a întocmit trupul în aşa 
fel ca să dea mai multă cinste mădularelor lipsi-
te de cinste; pentru ca să nu fie nicio dezbinare 
în trup, ci mădularele să îngrijească deopotrivă 
unele de altele. Şi, dacă suferă un mădular, toa-
te mădularele suferă împreună cu el; dacă este 
preţuit un mădular, toate mădularele se bucură 
împreună cu el” (1 Corinteni 12:23-26).

� Cât de adevărat este lucrul acesta! Dacă ne frac-
turăm un os, tot corpul suferă; dacă ne doare sto-
macul, ne simţim slăbiţi. Pe de altă parte, dacă 
suntem lăudaţi pentru munca pe care am fă-
cut-o, ne simţim foarte bine. Participă la această 
stare de „bine” şi capul, şi stomacul. La fel este şi 
cu biserica. Fiecare simte durerea celuilalt, dar şi 
bucuria. 

� De ce este nevoie pentru păstrarea sănătăţii cor-
porale?

  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________   
  ______________________________________

MIERCURI

Dumnezeu spune...
� Psalmii 133:1
 „Iată, ce plăcut şi ce dulce este să locuiască 

fraţii împreună!”

� Faptele 2:46 
 „Toţi împreună erau nelipsiţi de la Templu 

în fiecare zi, frângeau pâinea acasă şi luau 
hrana, cu bucurie şi curăţie de inimă.”

� Faptele 17:26,27
 „El a făcut ca toţi oamenii, ieşiţi dintr-unul 

singur, să locuiască pe toată faţa pămân-
tului; le-a aşezat anumite vremuri şi a pus 
anumite hotare locuinţei lor, ca ei să caute 
pe Dumnezeu şi să se silească să-L găseas-
că bâjbâind, măcar că nu este departe de 
fiecare din noi.”

� Galateni 3:26-29
 „Căci toţi sunteţi fii ai lui Dumnezeu, prin 

credinţa în Hristos Isus. Toţi care aţi fost bo-
tezaţi pentru Hristos v-aţi îmbrăcat cu Hris-
tos. Nu mai este nici Iudeu, nici Grec; nu mai 
este nici rob, nici slobod; nu mai este nici 
parte bărbătească, nici parte femeiască, fi-
indcă toţi sunteţi una în Hristos Isus. Şi dacă 
sunteţi ai lui Hristos, sunteţi «sămânţa» lui 
Avraam, moştenitori prin făgăduinţă.”

� Ioan 17:20-22
 „Şi mă rog nu numai pentru ei, ci şi pentru 

cei ce vor crede în Mine prin cuvântul lor. 
Mă rog ca toţi să fie una, cum Tu, Tată, eşti în 
Mine, şi Eu în Tine; ca, şi ei să fie una în noi, 
pentru ca lumea să creadă că Tu M-ai trimis. 
Eu le-am dat slava, pe care Mi-ai dat-o Tu, 
pentru ca ei să fie una, cum şi noi suntem una.”

� Efeseni 4:4-6 
 „Căci este un singur trup, un singur Duh, 

după cum şi voi aţi fost chemaţi la o singu-
ră nădejde a chemării voastre. Este un sin-
gur Domn, o singură credinţă, un singur 
botez. Este un singur Dumnezeu şi Tată al 
tuturor, care este mai presus de toţi, care 
lucrează prin toţi şi care este în toţi.”

53
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5 JOI 

Ce legătură are cu mine?
� „Mă rog pentru tine!” Ce încurajatoare

sunt aceste cuvinte, mai ales când sun-
tem într-o situaţie deosebită! Şi Isus S-a
rugat pentru noi. Şi a făcut această rugă-
ciune, cu totul deosebită, chiar înainte de
a fi dus la judecată şi răstignit. Ar fi fost
de aşteptat ca atunci să ceară de la Tatăl
putere pentru tot ce Îi stătea înainte, dar
El era preocupat de soarta poporului Său
din vremea aceea, dar şi din zilele noas-
tre. Ucenicii erau împreună, pentru că stă-
teau lângă El, dar nu erau uniţi în scopuri
şi gânduri. Isus a simţit că nevoia lor cea
mai mare era să fie uniţi. Şi a privit îna-
inte, către vremea de acum, ştiind că po-
porul Său din zilele din urmă va cuprinde
oameni din toate rasele şi culturile, foarte 
diferiţi în ce priveşte limba şi obiceiurile.
El se temea că ei nu vor fi uniţi, de aceea
dorinţa Sa a fost ca inimile noastre să fie
legate prin iubire. Privind la ucenici, El a
spus: „Mă rog ca toţi să fie una, cum Tu,
Tată, eşti în Mine şi Eu în Tine; ca şi ei să
fie una în Noi” (Ioan 17:21).

� Dacă Isus a considerat că unitatea biseri-
cii este atât de importantă încât S-a rugat 
pentru aceasta chiar înainte de a muri,
nu ar trebui să ne rugăm şi noi ca această
unitate să devină reală? Cel mai bun lucru 
este să-I îngăduim Duhului Sfânt să lucre-
ze în inimile noastre şi să le transforme,
după voia lui Dumnezeu şi spre slava Lui.

� Unitatea presupune, în anumite cazuri,
acceptarea unei poziţii sau a unui rol mai
puţin important decât al celorlalţi. Cu
toate acestea, unitatea nu ar fi posibilă
dacă nu ar fi şi persoane care să accepte
că locul lor nu este cel mai important sau
cel mai sus în ierarhie. Biserica dovedeşte
că este cu adevărat un „trup” unitar doar
dacă diferiţii ei membri îşi acceptă locul
dat de Dumnezeu.

54

6 VINERI

Cum se întâmplă? 
� Bisericile noastre din toate ţările sunt foarte

diferite una de alta în multe privinţe. Mai întâi,
vorbesc limbi diferite. Oamenii se îmbracă dife-
rit, mănâncă diferit, au obiceiuri diferite. Chiar
în aceeaşi ţară există deosebiri de la o regiune la
alta. Totuşi toţi aceşti oameni au ceva comun –
se închină aceluiaşi Dumnezeu, citesc aceeaşi Bi-
blie, bineînţeles, tradusă în limbi diferite, şi sunt
uniţi prin aceeaşi dorinţă de a fi gata să-L întâm-
pine pe Isus.

� Nu are nicio importanţă ce culoare are pielea,
cum sunt casele în care stau sau ce fructe prefe-
ră. Atâta timp cât acceptă doctrinele de bază ale
bisericii, toţi sunt membri ai bisericii rămăşiţei.

***
 Lecţia din săptămâna aceasta a fost, poate, ceva 
mai complicată. Dar iată, pe scurt, ideile principale:
1. Biserica de azi este una, deşi e formată din mulţi

membri.
2. Este o biserică mondială (Apocalipsa 14:6).
3. Fiind una în Hristos, nu trebuie să îngăduim ca

deosebirile dintre noi, de orice fel ar fi ele, să ne
despartă şi să ne dezbine.

4. Toţi suntem egali înaintea lui Hristos.
5. Duhul Sfânt ne leagă laolaltă, în părtăşie cu Isus

şi unii cu alţii, ajutându-ne să ne folosim darurile
şi talentele.

6. În ciuda deosebirilor, toţi avem aceeaşi credinţă
şi aceeaşi nădejde.

7. Unitatea nu înseamnă că suntem toţi la fel. Este o 
unitate în diversitate, nu în conformitate.

8. Baza acestei unităţi este iubirea faţă de Dumne-
zeu şi unii faţă de alţii.

9. Unitatea aici, pe pământ, este o pregustare şi o
pregătire pentru viaţa pe care o vom trăi în cer,
alături de Isus şi de toţi cei mântuiţi.

� „Cel ce adevereşte aceste lucruri zice: «Da, Eu vin
curând». Amin! Vino, Doamne Isuse!” (Apocalip-
sa 22:20)

� Ce pot face eu pentru ca biserica să fie mai uni-
tă? Cum i-aş putea încuraja şi pe prietenii mei la
aceasta?
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Dinozaurii. De unde au venit şi unde s-au dus?
Bazându-se pe experiența de-o viață în studierea fosilelor şi a urme-
lor de dinozauri, Dr. Elaine Graham-Kennedy îi conduce pe cititori 
într-o incursiune în lumea demult apusă a dinozaurilor, ajutându-i 
să descopere cum pot fi armonizate descoperirile arheologice cu 
perspectiva creaționistă asupra vieții pe pământ.
 

Învață cum să înveți!  
Idei pentru îmbunătățirea 

activității de învățare
Câți dintre elevi au învățat, 

înainte de orice altceva, cum să 
învețe? Geanina Constantin vine 
în întâmpinarea unei nevoi reale 

a copiilor, aceea de a descoperi 
metoda de învățare care îi poate 

ajuta să facă performanță. 

Igiena orală pe înțelesul copii-
lor. Curiozități şi întâmplări din 
lumea fascinantă a dinților
Adelaida şi Florin Bică îi introduc 
pe cititori în universul „cavității 
bucale”, explicându-le în limbaj 
accesibil cum să îşi îngrijească 
dinții, ce greşeli trebuie evitate în 
executarea igienei orale şi cum 
au fost tratate durerile de dinți 
de-a lungul mileniilor.

Lecții financiare pentru copii. Economiseşti  
viitor dacă înveți din timp despre bani

Florin Bică familiarizează copiii cu „lumea” banilor: relația dintre 
muncă şi bani; importanța economisirii; cum să cheltuim banii ca 

să ne ajungă; valoarea dărniciei; alcătuirea şi respectarea unui bu-
get etc. Cartea include sugestii pentru activități practice pe care 

copiii le pot face pentru a înțelege mai bine informațiile citite.
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